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I fR.QQ.!!~llfQ.~ 
· 1GENERAL REYNOLDS: The Commission ,is 1n session. 

Proceed with the ·case·. 
. . 
:rlAJOR KERR: · Sir, ,all or the members or the .Commission 

are present. The tccused and hi• counsel are present. 
. . 

• Xhe Prosecutibn is ready to proceed. 
• I ,.

MAJOR O:P.INION: Sirs ,. this ca1e is called "Valdes-Guido, '1 

or Guido Valdes murders. · I't :i.s· ·cii ted 1n Paragraph 23 ·.of' . the . 

·Bill or Particulars. It is a result of the merger or two 

cases: the Valde~ case and the Guido case. 

To .avoid contusion, the-Prosecution wishes to make or 
-

record that ·one or these ~o cases relates to the murder or 

Jose Guido and his three sons, arid the other case relates to· 

< the murder of. Alejo Valdes·, his son, tnd his brother-in-law. · • 

·· Both cases include, also, the. murder or -20 other civilians. 

By way of remarks, sirs, it might be stated ·that 1n the 

course of the investigati_on of these two cases, the_· Prosecut:i c-.' 

has collected and pe~petuated the -testimony of 63 _witnesses • . ~ · 

However, in. furtherance of a .speedy trial and 1n the interest · 

or a p_rompt admin~str~tfon or justice, the Prosecution has 

deci,si a,d·. to· call to the witn,_s ~ stand'o~1.i'y_fiv~ witn~~ses, in . 7 

~ . ·· . ·i ~idition ·t~ the · state~e~·ts ·or wit.nes.s~s who will not be . · 

·. .: ·· ··called to :testify. T~e testimony of these wit_nesses and th!3 . 
,I • • ' 

statements . to be introduced in evidence ·~111 prove the follow-... 
• I 

' ing facts briefly stated: 

.. 
V , 

'. On 6 !~bruary 1945, about: 16 or 18 Japanese marines 
, ' 

.searched th~ ·.house of Jose Guido, who was 'then .and there· a 
. ' . .., _ 

.Li~utenant 'Colopel anq, Chier· of .the ·Intelligence Division or · . 
. I 

0 .:,.I 
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· .the Philippine. Army. The Japanese found, during t~e search,. , . 
several unifor~s of Colonel Guido. They burned them in front 

of the house. During th~ search they, the Japanese, ordered 

Mrs·. -~uid<Y, the wife ·o( Colpnel Guido, to open the sa·re; and 

9nce opened, they too~ away therefrom 5,000 pesos in Commonweal 
' . 

currency, .and several jewels and other things. They they tied 

Colonel Gu~do .{Uld. his sons - ·Josei Jus, Q, and Raymond - ~ook 
. . 

them out from th~ house· and led theni?' do,m to an open field ~ · · 

in ·front of a Japanese . paper factory. 
1 

On the other hand, on the same day, 6 February 1945; 

about 20 or 30 Japanese marines or Navy searched the house of 

Alejo Valdes, who was then a lieutenant colonel,. retired, 

from the Army, but then and there he was acting as chief or · . 
.. thr Manila Harbor Police. They found in !he search uniforms 

of .-Colonel Valdes. They burned t;he uniforms, an<?. af~er burn­

ing them they left t~e premises, but on the following ·morn~ 

they came by and searched again the house, and in the search 

they found in the library room or Colonel Valdes a ratio . set; 

which was a sort ot toy. They s~ized it, and believing that 

this radio set was a means of communicatipn
' 

with 
. 
American 

· f~~c~s ·- .: they· seize~ and: grabbe_d the rad'i; ··~~t and thr~~ it 
,,;· . . ; . ' . . 

at .t!:ie face of Colonel Va~des-•. · Then they tied him and his 

.son Ramon; and his br.othe~-in-law,- Ernesto- Morillo., and led 
. . 

.. them out from th~ li.ous.e and . taking tl'\e direc·t:1.on . toward the 

sion has 

. 

. . .,. . 
-open field in front of ~he cigarette factory. 

< • • 

· . Both of these cases will .also . prove that more 

:civilians were all buried in the· same pit·. 
. . . .• . 

-~he· first 'witoess of. mine, .· sir., will be 

GENERAL REYNOLDS (interposing): · .TJ:le Commis.

. 

than 20 . 
' 
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• ., 
·been give:1 to understand that some other item of the Bill or 

Particulars is included with No. 23. 

MAJOR KERR: No. sir; that is all one particular, sir. 
; 

You will note that the names of both the Guido family and 

the Valdes family are included in that specification. 

GENERAL REYNOLDS: With a view to saving time, labor 

and expense, it is the desire of the Commission that in appro­

priate cases stipulations will be agreed to between the 

Prosecution and the Defense, particularly as to unimportant 

or uncontested matters. 

Are you prepared to shorten the interrogation in this 

case? 

MAJOR KERR: No, sir; we have no stipulations for today, 
;;,

sir. Hereafter, we hope to be able to stipulate on matters 

that can be agreed upon. We have had no opportunity for to­

day's cases, to reach any such agreement. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. Proceed. 

MAJOR OPINION: Mrs. Guido. 

JUSTA GUIDO 

called as a witness on behalf or the P~osecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Major . Opinion) Please state your name, age, and 

other personal circumstances. Your name, please? 

A Justa Guido. 

Q Your age? 

A 48 years old. 
-

Q Where do you· reside at the present time? 
I 

A 1185' Singalong Street. 
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Q What is your bus ines.s or occupation? .
A Well, I am a - I live with my property, I don't have 

any business. I a~ a widow. 
-Q You say t~t you are a . widow; a widow of whom? 

'• ..' 
~~A I am the widow or Jose Guido. . ~ -.. 

., 
Q Where is your hus banc:l now? 

". J,. , Well, he fs dead, and my three sons. 
,::, .. 

Q Wes Colonel Guido holding a position in the Philippine 

Commonwealth Government prior to the•war? 

ft He was the Chief of Intelligence Division, _Philippine 

Constabulary. 
( t' . 

.Q Had Colonel Guid~ then been holding any position in 

the Japanese administration or under --

., (Interrupting) No. 

Q (Continuing) -- - the Philippin~ Commission or puppet 

Philippine Army? 

A No, sir1 He did ·not work -with 
l 

the Japanese! 

Q Was Colonel Guido engaged in any kind ·or underground 

activities during the period· of Ja~anese regime? 

A Yes, he was undergrouna in connection .with Father 
. .Hurley, M~j or Cushing •. 

: Q Where 
. 

were you ·l~ving on or· about 6 February 1945? 
,• 

A In my house, 1185' ·singalong Street~ . 

Q At any particulPr time of' the day on 6 .Februe.'ry, 1945, 

had anything unusua happened in your· house? ,.. 

A Yes, sir. 

Q Will. you please stnte to · the Commission what happened 

that day?. 

We.li, on the:.6th .of Februe.ry at 8 o'clock in the m'orning· 
\. . .. • 

203" 

. ' : . ·.\ 
... 

I 

http:Februe.ry
http:the:.6th.of


-tbe Japanese .Navy officer and ·rour soldiers, they got my 

two sons, -Justo Guido and Jose -Guido, Jr.; they push me . in the 

room bec~use I was crying and telling tbat my sons weren't , . 

doing. anything, they are quie~·.. Then they return me at 5 

o'clock 1n .the afternoon1on the 6tl) of February at 11 o'clock, 

I was in ·the ki\(:hen of· my ~ouse,~e ~re preparing our dinner, 

and· 13 soldie·rs· ·surrounded ~ - hQ~_( . " These soldiers are ~avy, 
. . .. ·.. ~. . 

I ·._think ~hey were - ·~ut ·then th~y lmocked tl;te door in front or 

our _house, t~ee officers with ia Filipino sp~, I think. And 

then we saw them with the army, I think, because the navy is . . , 

with that anchor-, - but these officers with the stars, they are 

a,my, · I think. They come in the house·, and WhfU'l we opened _the 

door, well, the first thing that they said is, "All right, you 
• < 

. . . ' 
C6lonel Guido, wai ti_ng tor the Americans." Well, we did not 

. . -

answer anything, arid they hold my husband and they search all 

the house to the ceili~g to under the house. They ooen all 
J"our doors. They took all our uniforms of my husband, they ( 

~ 

_bring down; -then one ot ·the otfice:~·s toc;>k one soldier ·and make 

me go up in the house and open the .sate. Well, I opened it 

and _th~y took all our jewels that I inh~ited from my grand-
• • •. t /' .. • 

_.r~t~~; _th~y- are very ant~qu,e~. ,tnd they· took my money, 5000 

ije&oa1 ·everything valuable· they had taken. · The only valuable · 
. .-' \ . 

. .·1ert ·in our family .was t ·h·is-ring (indicating) , I had turned 
' . ~ .. . . -· . . "' 

. -. ' on~y like that' (indicating); the.twas why it ·wa.s safe. 
' . 

Q • .Af~er ·they .had taken away the money and jewels from the. 

sare,-what did -the. Ja~nese do? 

1'. we11 ·, thej tied my husba,nd., with my oldest son who ~s 
. -~ . . 

sick with a 39 -degree ·fever -- · 
. , . I 

· · ..., Q . ( Inter!upting) What was ·his name? . 
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. A Justo Guido. He was fn his room w1 th a very high 

fever. They. . ther, and then·took him and_ tied him with h~a 

he faint pecause he was see.red. Even we t . to help ·. .. . . . 

the sick one, -because they are with the bayonet, like that .. 
(demonstrating);·· they seem to like to kill, everybody. 

Q Who else --

A · (Interrupting) Then they tied my Junior. and my little ... 
.son. . . -. ,;:, 

Q What was the name of that Junior? 

A Jose Guido, Jr., and then this Raymond - I was telling 

that it .was' 12 years, ~ut they don't know how to tell~ lie, 

and he told me, ''Mama, you are· mistaken. 14." Arid they got 

the one 14 and. tie also ·with the other one • • 
Q After tying your. husband and your ~hree. sons, what did. 

iI the Japanese <cio wlth them? .. 
I A ~ell, they went _in my dining ·room, they take wbiskey,
J 

they drink, they eat all the food; . they took everything that 

we are going to eat. And ·when they finished eating, all that 
. . 

, thing, they go down and bring my husband and my three s_ons.
I· 

I did hot see what they did then, because I fainted at that 

time. 

Q - How were ~ o.ur·~ h\lSbarid and 
. . . . 

tied by the ·Ja~nese? 

.-A ·Wel:I._, -they .-w~re tied like 

Q Behind· them? 

A The 'arm~ behihd• . They· tie 

it.·. 

sons ti~d, 'when you saw them 

that (indicating) in the back •. 

like .that, seem to like dolng 

Q .. You· say that .they .had . taken them out from your pouse? 

Yes, sir. I 

,.
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·. 

. Q Do you kriow where they were taken? 
• . I 

I. weal,, ~Y neighbor told me. 

Q '1hat ·place? · 

' A My neighbor . told me th~t they passed in the back - some of 
~ 

those people t6ld _me ·that they were br_ing in that factory. 

Q Now, did the Jape.nese army or navy officers or soldiers ,, 

come back to your house after that d~te? 
• • ~ A• 

A No, only the sentry. The .sentry .went .. Jjl my house. . . ..... . . 

Q How about the rnnchine-guru'dng of your house? . . 

/. Oh, yea, that 1$ two days ·- maybe •it is the 8th • 

.Q . The 8th? 

A Yes, sir. Well, ' tha ~ I don't know
,, 

if they are soldiers, 

_ or wruit, and I don't know if thoy are mAchine guns, because we 

ai-·e afraid; with rny two daughters, witjl my small boy 8 years, 

we went do..b under our porch, because we have there' _our shelter·, 

and we were like ra~s, becabse we are very afreid • . They come 
' .

and roachine-gun the house, thinking that wee.re inside, to kill · 

us, maybe. 
. . 

Q Whc>,t part of the house was machine-gunned? 

A ~ ell, all the glas·ses are broken, am. -some chairs. You 

can see 1 it is there .in my house yet. 

·. How_.d'o j o.u -~~ -that your house_. was rno.chine-gunned? 

' Well, b~cause we ·heer the shoot~. 
.. . . . ' . 

. ' ·· Q .Where ·wer,e you when the house was machine-gunned?.... ~ - . ; . 
. ~ ' ' . ' 

. • A -~nder FlY porch, in ·the shelter • 
. . 

Q' . anybody ·' Was · . .. · ~~t? 

. /r.. . No, because it · is ·cement, and I th1,nk they did not 

·ma_chine~gu,n down ··c1ndicating); they did ,not think. that we ar·e 
I • • • 

.under .the house. . I 
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Q Did you recover -the bodies of your- husband end sons? 

A Yes, sir, when the ,J\-mericans libere. ted Singnlong.. . ..~ 

Q Do you remember the· dRte, more or less, when you re-

covered them? 

A I ·think 1t . wns 
~ 

between the ·28th 'or 27th of February. 

Q. Who -recovered them? 

f_ My .grandson, JUP.n Gonzales. 

MAJOR OPINION: May l ~have this marked ·' rc,r. identification? 
•• •• ':=a ' ••• · tir . 

· (The ph~tograph abov~ referred 
to was me.rked Prosecution 
Exhibit 1~ for identification.) 

fl (By Major Opini'on) ~111 you · please state to the Com-

mission if . you know this? 

A Yes, this is uy pqor late .1usband• 

. Uf,JOR OPINION: That is ell. Your witness. 

I offer ,Prosecution's Exhibit 18 as part or my~evidence. 

GENERAL REYNOLDS: Subject to _objection, the photograph 
/ 

. ·1s accepted in evidence. 

(Thereupon the photograph
referred to was received in .... . 
evidence · and marked Prosecu­' tion Exhibit 18.) 

.. Cf...PTAIN SANDBERG: What exhibit· number is that, sir? 

THE REPORTER; 1a, sir. 

CROSS-EXAMINJ,T.ION~ -
. . 

Q . (By Capt~ip. ~eel) Miss Guido - is the.t it? 

· A , · Yes. 

Q'·. Can you· tell ·us wht1t date this machi_ne-gunning occurred? 

This · machirie-gU11ning? : 

A · ·. In_· rny house," sir? · 
.. 

. Q . Whe:t day was tn·at? 

:A Well, I could not tell you -very well wh'ether -1~ __was two . 

• 
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I 
o_r three days, because we ~re in so panic. Those days are 

terrible. 

Q It would be around . the 10th of Februery, is that about 

rlght? • ,, 
A Maybe;. maybe in those days. 

Q ./ind ·at that time, there was some fighting going on in 

Manila? 
.... 

A Well, we did not know that there was ~ -n:ght, because --
-

Q (Interrupting) No, just answer the _questions Was there, 

on the 10th of_FebrU?.ry, some fighting going on in MAnila, so 
/

far as you know? 
-

A ~ell, we did n0t know. 

Q You don't kno~'i it? 

A No. 
i

Q I see. ( Had . you heard any shooting at all before the 

machine-gunning? 

- A Oh, yes, sir; many shooting ·and burning houses. 

Q Yes, and th~t shooting in ap~rtment house& had been going 

on for a number of days, hl\d 1 t; two or. three.·days? 

l / I beg pardon? 

Q ·fhe shooting that you heard .in the apartment houses had 

been going . on for a number of days? 
. ;.t' . . ~ 

A · ·Oh; yes ·, sir . . 
., 

,Q· ' . Now, ·you didn't see who .c;lid th·is -machine-gunning; you 
. .. _.. ..- . 

•_jns t -hea~d · th~ machine-gunning? 

·A ·.- . · We saw it• . ·They wer·e .Japanese.. . . ·. . . . 

Q. · , "Didn't ·you· say you were: wider the porch? 
. . 

· A · .· tea, sir, but ,my house in front is .with cemen~ , but in -
• • • • J • • • 

: the back is sorie wo~, like thls {demonstraJing) with holes, 
·~ \ .~ 

and we ca.n see in those holes who are coming in the y_ard.. . .. :__..----
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Q · D1dn I t you tell Major Opinion just now trui.t you euldn I t 
. . . , . -

see the machin~-~unning_, but you just heard it? 

/ ' 
A Yes, sir; we did· not see the I?lll,Chine gun. The guns we 

did not see. ,, 

You didn't see that et all? 

But the feet of the Japanese, wa saw. 

Q . You saw some Japanese soldiers, but you d;idn-' t see the 

'.,;,mt".chine gun? 

A But we heard the shooting. 
~ 

Q Just answer the que~tion: But you did not . see the 

soldier~ using the machine guns, is; th~t correct? 

A wei1, we supoosed tha.t ·they were the ones w~o were 

mE\Chine-gupning us ·. 

Q · You suppose; thank you. Now, as I Wl'3erstand it, Mrs. 
.. ,i 

Guido, you said
I 

your husband was not a collaborator with the 

Japanese? 

A Yes, sir; he did not collaborate~ 

Q He didn't help the Jepenese at .all? 

A I beg pflrdon? 

Q He didn't help the Japimese at a 11? 

A No, sir. 

Q And. I think '.·you' s~id something abou ..t his ,going "under-
- . _/ ~ . 

gr'?w:id" ;' is' .that rour expression? 
. ,, ,• 

,• 

. A , · Yes, sir.. _ _. 

. Q • Just ,what ~id -you mean by thnt? 

A ·. · 1"el1, 'because· he _~s sup-port.ing An:ierican officers iii. . . 

the mountains. 
, • . 

Q · )'lhen you. say 11supporte4", what do you. mean? Di~ -he go 

to the mountains? 
i 

... •1 
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A No_, sir. He has his conte.cts. 

Q He whet? 

A He has his contacts ina.de. 

Q Do you know wh~t these contact men did? 

' . -
A- Bring him food, medicine, clothing, for the American 

~ 

of£icers ere hiding • 
... . 

.Q. < .f nd did you see, d~i.ng the course of the Japanese 
' 

o ccupation, your husband meeting with these contact men? 

A In my house there. 

Q In y~ur house? 

A Yes, sir. .tl· · ,. 
r . 

Q Was your husbE-.nd connected with the Philippine Constabu-· 

. lary? 
~ 

A Yes, sir, in the US/..FFE. 

Q Was. he connected w;th the . Philippine Const~bula~y during 

the period of the Japanese occupation?-

A I ·beg pardon? 

Q was your husband connected with or a member of the 

Philippine Constabul~.ry during the Japanese occupation? 

A N64 sir, he wns offer to operate with this constabulary, . 

but he refused. He told the · general he preferTed to plant 

bananas~ than to ~co.:operate with the J apanes·e: 

Q Now, these Uhiforms th!'.t you spoke o_f; whnt kind or· 
. . 

uniforms were they? 

A These unif orms during the Com~onwealth he was :using. 

_Q And during this period~ when he ,as making contact with 

· the gue~illas, did . your husband wear a_ uniform? 

. /l ~o, sir, he was ' civilian• 

.. In civilian- clothes? · .. 
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A Yes, s.ir. He did not use 
I 

any more uniform. 

Q · Did he ~ear any kind of a mark on. his arm, an e.rmband? 
.. 

A No, sir. 

Q No· fn~rk distinguishing that he was working w1 th the 

guerillas? 

A No, sir. He opened his law office, because he was a 

lawyer. .. . ... 
. ·~ . 

CAPTLIN REEL: I ~hink. that is ail. 

J.tt.JOR OPINION: ·Sirs, I ~ould like to request that I be 

allowed to propound some other questions, additions~ questions, 

on facts brought out 1n the cross-examinction. 

REDIRECT EYAMINJ~TION 

Q (By Major Opin~on) You said you saw the Japanese, but 
• < 

y~u did not see the machine gun? 

A Yes, sir, we did not see it. 

Q How fAr were the Jnpanese from your house nt th.e time you 

sew them? 

A Well, they entered in the hall, bece.us·e they put holes 

in my wall', in the inside; w}:lere they _pass there we can see 

·where they C·Jme inside, even we are under the house. 

Q. Di.d you se.y that the Japanese you saw were inside your 
. , 

prern1~e~? · 

.A Come inside my yard; yes, sir; I saw thel!l coming in. 

· Q ·what was -that· hole you are talking t1.bout? 

A The .hole that they put . in, three .of ther:f, in my wall. 
• T , 

Q What kind of hole wa_s that? 

A · My._wa,11.- - my fence is n stone wall, and they put three 

holes in · it. It · i's ..yet there. 
I 

·Q 'fe.s it a broken '(demonstre.ting) ho'le? 
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A Yes, sir, very big (demonstrnting.), so thEit one person 
I 

can-pass; even~ machine gun cnn pass. 

/ Q · Before· opening that hole, (lid they secure any permission 

from ·you? ,, 

A No, sir, they did not. 

Q Did you ·· see -them -~ 

A (Inte~rupting) I told them t)¥\.t idl... those11dorobo11 can 
~ 

' . 
come inside the yard, then 1

1 
tell them."' ! do not speak Japanese., · . .-

only·_ I tole\ them e.11 the11 dorobo" come in when they put in the 

holes,, . 

· Q Mrs. Guido, will you please ~ell the Commission if your 

husband wes ever irivestigat~d by the Jal)ll.nese military police, 

or in c0nnection with his underground ~ctivities? 

A Yes, sir. • < 

Q Was he investigeted by the Jnpanese? 

A Yes, sir, since they ·come in January, they were alway& 

investigating and _searching m__y house every two or , three days. 

_Q Did they find any evidence? 

A No, si~, becQuse we used t o burn any evidence, ell the 
. . 

receipts, notes, and even the letters "from the mountains; we 

used _to b1,1rn t;hem. 

· Q ~d. he been ·brought to trtal for suc}1 activities by 

Japanes,e· mil1 te.ry gbvernment?.... ,• 

·A Yes, . sir, . he wa~ brought . in July~-

Q · . -( Interrupting) Was there any trial, legal trial thE'.t 
.• . • . he was given-., where he· was given E\ cha.nee to defend him.se~f' 

. plea~e? 
. . 

· A No, s1·r, they 

CAPTA.IN REEt: (In~errupting) 1 We obj_o_~t to this 
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question. I don't suppose this witness, of her personal knowledg 

can possib.ly .testify to ·these things. The question has to do 

with wh2.t occurred, whfit was in the minds of other pe -:,ple; I . . .... . . 

don't think it is . competent for. this w1 tness to so testify., . 

' 
HAJOR OP·lNION: The question is _very clee.r. The question 

rela.-tes 
. 

to whether her husband 
. 

has ever been lrought t::, trial 

by -the J~penese Government. 
. ... . 

CAPTAIN REEL: The answer to t~ t, we .Aon' t object to. -.. - .,.,, _ . 

If the p eporter will reed · the last question 

(The question r~f'erred to above was read by the Reporter). 

THE WITNESS: No, sir, th~ J~penese didn't give 

C/iPT/.IN REEL: (Interrupting) The· question was improper 

and insofnr as the an·swer w~s "no" it wP..s pr ope·r, but we ask 

that . anything else be stricken, so th~.t this w1 tness cannot 

give her i rlipression ,)f somebody el_se 's ideas. We 
~ 

csk that 

that be stricken. 

GENERAL REYNOLm: Not sustP.. ined, 

A No, he did not get any trial. 

!.~-JOR OPINION : Thnt' s a ll, 

RECROSS EXAMINATION 

Q (By CE>.ptain Reel) ~ Mrs. Guido, after your ~sbend 
. . . 

did y:ou say ~our )1U~band wes - tried oi'.. _wesn l t tried? 

No, ·he ,vas' not tried, 

. · '. Q D~d -I µn~e_rst~n_d · y::,u to say that your husband we.s in con-

~act vn,th ~ .rnan · nRrned Cushing? · 

A Yes' sir,.. he. Wf;LS... 

Q Then there wes · another man whose n~me I didn't get. 

_Will you give us ·_trait ··otner name? 
.. 

A Fr,ther_Hur~e~,_ Superior. o'f the Jesuj.ts, 

.....,, 
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Q .H-u-r-1-e-~ . I 

A Hurley. 

Q . Now, wn.s Mr. Cushing down in· Cebu? 

A __he iP.sn't, I thi-nk -- n~, . he ~~ s north, I think.fo,. 
Ha jor Cushing·. 

Q Did you, Krs. Guido,'understend tna.t f nr fr Qm helping 

the Jr-panese,. y0ur husbe.nd was ['C tUPlly ~ngr.ged in opposing 
• • • .;a • • " Cf • 

the J ~panese~ Y.'ould .y ~u SC'.? th.~ t your husbnnd was engaged 1n 

~ opposing the-·J opr.nese while they were here, being against them? 
. j 

- A Yes, sir, he wr.s agoinst the J npenese. 

Q ~nd would you sny th; t hews, ·1n your opinion, re~lly 
. . -

taking pert in t~e war ege.inst .the Jcpnnese? 

A Yes, sir. 

~APTAIN REEL: Thank. you. 

f.i.AJOR OPINION: Thnnk you very r.,uch • 
. I 

(Witness excused.) 

JUAN GONZALES 

called as R witness on behalf of the Prosocutiori~ having been 

firwt duly sworn, was exe.r.,1ned nnd testifi_ed ~s f 0llows: 

DIRECT .3XA·, IN!. TION 

Q · . (BY· !!ir.j.or Opi~ion) Ple['.se st!'.te your name~ 
,>: . ' . . 

· Juen qonzales • . 

Q · Your a.ge? 
. (, , ;

A ·. 39. · 
., 

--:::---,-

Q. ··· - Residence?. . , 

-A 122 Interi~r, Loreto Street. 

Q Your ')CCUpntion? 

I ..A Laborer. 
I 

Q Do you 'lmow Mrs. Justa .Guido, .the w1 t.nes·s who hes just 
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left the witness stand? 

A res, sir. 

Q Di:d ·you receive E!ny instructions frorc her s ot1_etime on 
•/ 

.the . 31st of J onu"' ry, 1945? 
. . 

(The question ~bove ·record~d was propounded t o the 

wi tne~s · by . Interpreter Pe.ci_fico ~. G·) junco.) 
.. 

.,A (Through _the Interpreter) No., 

... Q Do you know Jose .Guido? ,,._ "' . 
-~ ·.- " 'If . 

I. Yes, sir. 

Q Do .you know his three s ons, no.med Justo, J ose, and 

R.~ymond? 

A Yes, sir. 

Q When was the l ast tine you s ~w them? 

1. J e.n:ur. ry 31. 

Q ~v. t yer.r? 

A 1945. 

Q Where did you s ee th~m? 

A In the dining room. 

Q Whose dining r oom? Whos_e house wa s . the.t? 

A The Guido f r.mily, sir_. 

· Ct-.PTAIN SANDBERG: i•·he. t l!lonth wr..s thnt, please? 

J.·'/\~OR OP_INION: 31st of J e.n~ry,. 1945. 
. . ) . . 
CAPT1.IN S!.NDBSRG: The 1st .ot ·Jr~nua ry? 

.(No -response.) 

Q ·. (By ·?Jij or Opinion) .:. Dtd ··you se~ · them ·Rfter the.t dEi.te?-
- . ~ --!__:.. ______ , ,_ 

A ?-!o ,' sir·. 
' . . 

. Q. On ·2 -March, 1945, did you uncover any hole or sort of 

pi·t? _ 

A Yes, . sir~ 
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Q Where was th2t hole or pit l'tlich you uncovered? 

A It ·~as in. the bttciJ,r~rd or the J apanese paper f actory. 
. . 

Q Where was that J apanese pa-per factory situated? 

, J. Betw~en the streets of SiJlgalong nnd Pennsylv!'tnie.• 

Q · Under wnose ins~ructions· did yqu uncover tha t hole or 

pit? 

A ·11rs. Guido. · 
.. 

Q Under whose instructions? Who or.deJ>e!;l?you? 

A Mrs. ·. Guido.-
. . . 

GENERAL REYNOLDS, The Cornrnission iwill interrupt the 

proceedings., . 

Move the witness closer to the center of the roorn. We 
ce..n't hear. And instruct the witness t o speak more directly 

in·to the microphone. 
I, 

CAPTAIN SJ\NDBERG: May we request tha t the last four 

questions ~nd answers be read 11' the R~porter? 

(Thereupon the record was read by the ~eporter as nbove 

recorded.) 

GENERAL REYNOLDS: There was a question ~f date that was 

not clea to the Corn.":llission, whether that da.te ·wa s the. 1st or 

the 3.lst of J ~.nu~ry. Defense r a ised the point. -1.._ .wou:hd like 

·to verify ·tw.t . dP'te. . . ---'.'-. . . . 
Q · (By A:i jor Opinion·) .When did you unecrth or uncover tha t 

-hol~? When? 

---- .- -A- · ':About-lfarch-2, Jl-1.r. . . . , . "· . . r 
... Q.-·. · ·What year? 

A- , . ·. 1945• . 

Q .. Who ordered·· you t o ,uncover thf.t t pit?-

A It ~s. pointed to us by the son of i-
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.. 

GENERAL ~YNOLDS: (Interposing) It is pointless to 

c~ntinue unless you can instruct the witness to answer cleerly 
I 

~nd telk in-t9 .the microphone. 

Q (By M£tjor Opinion) My question is_, who ordered you to 

uncover th~t · hole? ,Who ordered you? 

A ·Mrs. Guido, sir. 

·When did she order you to µncover ., ~hen?Q the hole? 

A Ab~ut Mnrch 1, sir. ... 
Q When Mrs. Guido instructed you, on, or ~bout 2 March 1945, .. 
to uncover tne hole, for whe.t purpose did -she tell you to 

uncover it? 

' GENERAL 'HEYNOLDS: · The Commission directs the Prosecu­

tion to r.rrange the El.I!lplifying equipment and instruct the 

-witness -to spettk so thr.t we can hettr wha t is being said. 

l•.1AJOR KERR: Will the Interpreter . speak up and give the 
\ 

~ 

nnswers in English? Just speak loudly in giving the answer. 

GENERAL 'REYNOLDS: Repeat th·e le.st severe.l questi ons, .if 

the Reporter is able to r_ee.d them; tha t will suffice. Other­

wise, repe~t the whole proceeding. 

{Whereupon the record wes read by the Reporter as above 

recorded.) · 

(The ans:wers following were given by the wit'l'less 

through Inte~p_rete·r Pncifico S. Gojunco.• ).. 
.A . Uncove!ed . the ·remains of the Guidos to be buri~d in the 

.·' cemetery._ · 

'- Q . (By:- Major Opinion)' Did she mention to you the -name 
• .·or° the Guidos. whose ·.bones were to be"'.te.ken out tror.i the hole? 

A .It is not ·necesse.ry, beceuse 1· know .them all. · 

Q Now, ·proceed. · Did yo-µ uncover the · hole? 

I 
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A .Yes. -
. I • 

Q Wh?.t did y.~p .find e.fter uncovering 1t? 
/ . 

,A While qigging I found first about 20 rereeins; then I 
~- . 

· found · the remains- of the Guidos • .. 
. ' 

Q Wh2.t ·wE1.s the c-6ndition of the bodies of the Guidos? 

A · When I found .Jo..se Guido.' s bod~ ~ SRW the pants, the 
:' 

blue pants still intact -- khaki pants, bl~e polo ,shirt, and 

still with .m~.tches not decompos~d. Justo G~do.' s -~e~ ·ins 

still he.d the dress paj_amas, and some · hair e.ria, ,i scar. Raymond' ~ 

· body still has the pajames, _but judging from his size I can 

. still recognize tl')e body. 

Q ''-'h~t .did you do with the bodies tha t you hed taken away 

for -the witness? 

A r took them with a spade, put ' them in .a box. 
. ,i 

Q Whet was the dimensions of tpe t ho_le from which you ex-

tr~cted the bodies of the G\lidos? 
\ 

A It is about 8 meters long, 8 'met.ers wide. 

Q . Whe t Wt>.s the depth of t he. t hole?. 

A I c-Juld not· estimti. te, becc>,use there -a.re 111ore dead bodies 

under. 

Q WPS ·there any cnrdbor.rd cover°ing the hole ~ t the time 

.you uncove~ed 1t? .,1Wa s ·. ther·e a~ cardboar_d . c overing · the hole? 

. ·A _There are· so~e burned cardboards covering the hole. 

· Q , Now, a~ter rec_overing the remains of· the Guidos and plac-
. . .--~-.__:.:-_. . 

ing"'them in.a :;;--:t,ox, \fflf'. t did you do With the box? 

A The . f q!lowipg _norning I brougtit the_ box to Gonzales. 

}JA,;J'OR OPINION: That is· ·all, sir; your Y4tness. 

. ·CRoss-EXAjVi!NbTION 

q: ·(By Capte.in Sandberg) No~, .am I correct 1in s e.ying that 

. . 
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.. 

the lest time you· sew these people was on the 5th of ~anur..ry 

1945? 
, I 

A No. 

Q. What wes the date on which you l ast saw. the~ alive? 

·A J anuc.ry 31, ·1945. -~ 

Q And the a~te on which this hole was uncovered was the 

1st of March; is th~t correct? 

A When I saw the hole it w~s March 1. .. .., . 

Q Now, you hr ve no ideE'. what these . people ·did ·or wpat was· 

done to them during the month of February, 1945, do you? 

A No. 

~ - How many bodies were there in the pit? 

A After .20 bodies I have unearthed, if I ce.n dig I · will 

have more . 

Q There · were ~ore the.n 20 bodies? 
\ I 

~ 

A If I will dig. 

Q Do you know whether all of the bodies were those of · 
' Filipinos? 

A Yes. 

Q There were no J..merican soldiers in the pit? 

A I didn't see any trneric~.n soldiers. I saw bodies with 

paJam~s of civilians. 

Q_ Did you see th,e b·:>dies of any Je.panese · s_oldiers in the 

pit? 

·A 'No. 

Q ··-Now, is it. true that there was a 1ot of . fightfng gofng --

·on in .the · City 'or Mani.fa . dur-ing the r.ionth or February, 1945? 

. A When I . r-rrived in Manila, shots I heard only from 

· Intramuras ·• 
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. Q ~ell, during what period were you 111 JJe.nila? · 
. I 

A When ,I . crrived in Me.nila, it was the 26th 0r 28th of 

February• ..,. 

Q Do you know-,wtiether there·was any heavy artillery fire · 

in ~~aniln during the r.onth of Febr'Ul\ry ,- 1945? 

A Yes, I heard. ·· 
'· 

,..hen you e. rrived in Manila the . 26th of J-anuary - February, 
,.. 4.\ , . 

I er.i ~orry - did you see a lot of de?,d . bodle:s in the streets? 

A Many. 

Q So thE..t you didn't only see them 1n this pit, but you saw 

them ll.11 over the City? 

A What? 

Q So you S !l.W them not only in this pit, but all over the 

c1ty? 
~ ( 

A . Yes. J 

Q Have you any ~nowledge as to how these dead persons met 

their death, those thet were in -the stre~ts? 

A . According t0 the ·news I got from the pessers-by, they 

were killed· by the Jape.nese. 
... 

Q ,:·ere · there nny JP..pe.nese soldiers in the ·streets? 

A No. 
' ' 

~ 

Q Anr de~d- J a. pane·se soldiers·? 

. . .A . I :;;'e:~ _so~~ a·ee.d J apanese at. the paper factory • 
' 

Q ·. D.~ad Japaz:iese? . 
~ ;; .. 

·A 
(' 

' . . .. ·ct . Now, .d!d ' you know .:hat Mr. Del Roseri9 of the Quiogue 
' 

. Undert~.king Est.s1blishne~t, :.City Undertr>.ker for the City of__ 

~,l~.nfle, , was giveri' a· c.ontr~ct by the Unitsd Ste.tes :A:X-rny to bury 

'deed Japanese soldiers Qnc;l dend civilians killed during the · · 
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I . 

-street fighting in Me.niln? 

.· , MAJOR OPINiON: . If the Co~ission plee.se, I would like to 

object ·to that question on two grounds: First, 1t· is highly. . . . 

improper; second, the w~tness is incompetent to testify about · 
I/ 

the cont-r~.ct. 

GENERlL ·FEYNOLDS: _bbjection susteined.,, 

!V.JOR OPINION: Is thst all? ...., . 
Q (By Capta in ·snndberg) Do. you· kn~w whether a city under~ . 

. . -
taker burie~ Japane~e soldiers and Fi~ipino civili~ns killed 

during . the ·street fi ghting in Manile.? 

MAJOR OPINION: Same objections, s ar::e grounds, sirs. 

CAPTAIN SANPB'IIB.G: If it please the Commission, this 

question · is directly relevnnt as a.n explanation of the plt 

which the witness S P..W'. ·whether .the witness has eny knowledge · , 
I& 

of ~at .re.ct, we won't know until _he an_swers t~e question. 

/ t the s E! me ti ine, however , the circum·s tnnce tna t there was an. 

organized buriE>.l of casual-ties during the street fi_ghting in 

Manile is directly pertinent to the witness's testimony. .... 
~ . . 

OENERI..L REYNOLOO: The witness may answer the question. 

A I didn't see anybody picking up bodies~ 

. CAPTAIN _SANDBERG:' What wns that anslt'el'? · 
·' 

~ereupon the answer ref~rred ·to wes. read by the 

Reporter~) 

Q. (By ~aptairi SandbergJ · Do you know whether there was, 

n ~tl:~-Cltr of Manila, - a-preeeduPe tor buris.l of .d~.d civilians____ 

. arid Ja.panese -, soldiers? ' 

~A°JOR OPINION: ·we obje.ct, sirs; to that 4W;Btion, be­

cause it· is .·imrnt'l.tettie.l, incompetent. 

GENER.,,_L REYNO~:· Objection sustained~ 

·' CAPTAIN SHIDBERG: ThFt -is all • 
.· .. 

. (WitneseJ excused.) 
· 221 

http:cont-r~.ct


') -

GENERAL REYNOLDS.: The Commission will recess tor five 
I 

. minutes. At the conclusion of the period the audience may 

~111 up . the _sents in the front of · the room, ·saving ten . 

~eats along the _left front part . of the public space. 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

ANGELA .LOPEZ VALDES · ,,_ A' 

'1'> 

called -as a witness on behalf .of . ~he Prosecution-, having "Qeen 

first duly sworn, was examined and testified through Inter-
j 

preter Zamora as follows: 

DmECT EliilmATION 

Q (By Major Opinion) Please state your name_. 

A .An£ela Lopez Valdes. 

Q Your ~ivil status? -Are you marr.ied, single tor widow? 

A Widow. -· 

Q Of whom? 

A Of Colonel Valdes. · 
/ 

Q What is his first name? 

A Alejo Valdes. · 

Q Where do you live at the present time? 

A _in P.Et;r-~s-. S~r _1jet. 
. . . . / ·. . 

Q . What is your .pres~nt occupati_on? ' . _· 
• • • <f 

., . ·A.· Hous.ekeeper. 

·
, 

Q ~n ·-or· abo11t · 7 February, . 1945, and prior there.to, where -I 
. .. 

we i 
' . , 

A . In Par:ts .. · 

Q_ · · -Wi:th .whom we_re yoµ residing in Paris·? 

A_ I live there ·~1th my_husband, with the family and 

·others • 
I 

. . 
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• 

Q 
. A 

Do you have .any son by the 
• I 

Yes., . ~ir. 

name ' of Ramon, Valdes? 

Q Where was he living during. ~hat period of. time? 

A In the Paris Street,.. 
. \ 

Q On 7 February 1945, did anything 
. . 

in your residence 1-n Paris Str_eet? 

·unusual take place 

·A · On the 7th of February we 

incommunicado. 

had been guarded outside 
A• 

'? . -~ 

Q Who ·._guarded you that day? 

A At 4 o I clock th.ey search ·the hou!fe; at least 40 among 

officers and soldier.s . searching the entire house. 

Q Just e. mi nute, Mrs·. ·Valdes. You said tpat your house 

was guarded. 13y whom was it cuarded? 

A By the J apanese. 
~ 

Q Wha~ Japanese were they? Were they s9ldiers or 

marines or members of the navy unit? 

A The officers, i~ seemed to me that they were navy. 

Q I am still referring to the guarding of -your house. 

How many_Japanese were guarding your .house?. 

A Those who were guarding . were guards. 

Q You said that the Japanese searched your ~use. 

How many J ep~nes~ were ·there? 

A There were a·bout 40 or 50 ·ninong officers and soldi ers. 

.· Q . ~hat ·ti~e of the day was it when these Japanese 

_search~d_your house? 
---

A- On th;e ' 7th· day • 

Q Of what ·month? / 

.,. 

A 

Q 

· Of February? 

_\Vhnt year? . 
.. 

I . 
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A 194S.: 

Q What '·hour? -r 

A 

Q 

A 

Q· 

.. 

At 4 o •.clock in the. afternoon. , . 

li<;>W many 'J a:pa!.\GSe searched your hQUSe that efternoon? 
. . 

About 40 or ~o amQng officers and sol~iers • 
., 

Wr..c1.t 1,~~rt of the house did the Japane~e _search that 

aftel'?loon? 

A The ·entire ·hous0. 
. -~ 

Q How many Jare.nsse searched the wh,ole house? 

A All eY.cept t hose 

investigate. 

few officers who 
.. 

were detailed to 

Q .Were they cm::r:-ying with them arms or nny·· deadly · 

weapons? 

A Thej were using revolvers, bayonets, guns dbd appear-

ing that they were all criminals, pointing us with the arms. · 
. . 

Q Did they firid anything· 1n· the search of your house? 

A They had been searching, and then at th_e wardrobe 

of my husband they found uniforms • . 

Q What did they do .with the uniforms of your husband? 

- A When ther searched the· wardrobe they found the 

uniforms · e_~ ·.th~n _they asked, ''Wbat_.ar_e· tpose uniforms?" 

• 

. . 
f • • • 

... 

My .husband answered that "I was 
' 

11working in .~a Customs House·. 

, Proc.eed ... 

a cons·tabulary ,- but I was 

: A 'Th8y fol:UlEl .with the unif<>rms- of my. . •·. . . s e:nct ·two- -.---·-

· ·. hois.ters w1thout revolve~s. 

Q Please pro.ceecf. , 

A And then t;he oftfcer~.asked,' ''Wher~· have you the 

revolvers?" ·.. 

\ -
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• • • • • 

.. 
..- .. 

"I delivered the revolvers to the military polic·e • . 
• . I • • " 

In fact I hnv:t:, the receipts." 

_Then tha· officer~ said that, '!You ~e not pertaining 

to ' th~ constabulary,,, , they are going to burn all the uni­

forms. ·· 

· Q :Tb P.n your hus~anct answered to that remarts? 

A 11All right, you burn them." 
". 

Q Ple~se proceed. 
. -

A The swor.d the.t . he has there lie -asked -the officer 

to retain as a souvenir • . Then the officer who ·has .been 

investi~ating considered and he say he can ~ve it. But 

another off:tcer t <wk -~he sword ·and broke it· into two and 

threw it to the I":·:;:-~ . 

Q :· After t hrow.i.~g at the fire 'the sword or your husband' 
wh.at did the J~panese _do? 

. 

A After the search .t~er went away. 
. ' ' 

Q D~d the Japonese come back on· the following morning 

or any s~bsequent day? 
. . 

· A · . Yes • About 8 o •clock in: the morning the -officer ·. . 

who · irwestigated appeared~ said that ·on the ·ro11ow:lng · 

-----~------~ ~ -
- -----·-

.J>le.8:se repeat :wliat 

interpret 

cer came home to tell us; 

bec~U:s~ .. before :tliat.' ~~Y-; toi~L us '~hEl.t ~e have· tq e~Eic~~t-·e......,--. -------! 
. . ' ... . . , . .' . 

·• _· .that ·.w~ ··do not ·~ have to evacu~te· aey more _apd. ~e have to 
. "'-( . .. .... . . . .. ,, ..·. ' . .. .. . . 

, . . shut all ·· the windows _beca1,1se.:._ th~ American~ '.'4!ere already in. 
. - . .,... . .. . . 

- · COLONEL CLARKE: . If the
~ 

· Court please, 1the i~ter• . . . . . 

. ..~ ~ 

. ·.. 
-..... 
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·.-

dayw tf have. to-=-. ---:-__ 
. . .. •' I' - . t • 

. Just_a -mo~nt-. : ·Just 'a moment. 
• • • • # 

I yo.u·.~aid SC) the int~rp):-eter may understand and 
•• f • • ~ • .. •• ,,.. 

Q 

i~ ·correotlry. · ·. 1 



prater has been sworn to interpret correctly. We object 

to the .Pr~secution's .counsel interpreti ng for_ the Court. 

· GENE&'tl. REYNOLDS: Objection sustained. 
, 

MAJOR OPINJ0N: Sirs, I am 'not interpreting, please. 

· GENERAL REYNOLDS: Objection is sustained. 

MA,TOR OPINION: I should like to ask the Commission 

to instruct the interp~eter not to omit an)t word or ex-
• • • ;:ii 

pression -given by the witness,. beca~se in ~aey instances 

tne interpreter. forgot to int·erpret Wl\ole sentences. 
. . 

GENERAL REYNOLDS: Proce·ed with the question of the 

witnes·s. 

MAJOR OPINJON ~ Yes. 

, Q • By Major Or,i:'l~.or!) After the Japanese told you not 

to _evacua;te beccusG the ·.Americans were already ~, /what 

did he do? 

(Transln-ted by Interpreter Zamora to the witness.) · 

MAJOR OPINION: Just a minute. If the Comm.is sion 

please, that interpretation is -entirely wrong and contrary 

to the spirit of my question. 

COLONEL CLARKE: I1' the Court please, if the Prosecu­

·tion is ·riot · sat1sfi~d ,with the interpreter we suggest that 

. another .int
.> 

'er:pre-t;;er be there. 

MAJOR OPINION: . I would prefer, sirs, if i may be · 

-.f'----"'Elt,-e.O· Wed~ S~liect Oile' int~rpr~ter •· ~

GENEJV.L. 'f\EYNOLDS: .Very welr • Another interpreter ' 

. 'is -available. 

MAJOR KEBR·: . -·We will get another interpre~er, sir • . 

GENERAL REYNOLDS: How long will -it require, Major 
I 

I • • 
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MAJOR KERR: I beg rour pardon?, . 
GENERAL REYNOLDS: How long will it require? 

MAJOR KERR~ Just a moment. The· other interpreter 
. 

1s in the ' room in the . fron~ of the building-• 

. GENERAL REYNOLDS: Cause the record to show that this 

interpr~ter has . previously been sworn. 

MAJOR KERR_: This is ·one of -'~he .. .official interpre-. 
ters of the Comm~ssion; sir,- e:nd · 

. 

shl 
. 

h~s been sworn pre-·-· ·• · 

viously as_interpreter. 
1 

(Whereupon Interpreter Zamora was replced by Inter- . 

preter Rodas.) 
-Q {By Major Opj_nion) - ·What did the Japanese do arter 

he had left your . house when in the morning he told you not · 

t ~ evacuate any m~re? ~ ' < 

A .· It was only one official who told me .from the street 

side. It ·was ?)pt many Japanese. It was · only one official 

who told me from the street side. 

Q After the J a,anes~ offi~er had told you that w}lat 

did he do? 

- A Nothing. I said, "All right~" 

.Q. · H~d any J ~.panese ·officer ~r soldi~- co~e back to 

.your.'hotise· on the morning of · that day? 

·A... · Yes. 

I_ . ·.. Q -· who was _that.. Jnpanese? 

, · A Tlic ·_srone official crune ·back, . ..and he. br_ought the 

f~ily census of. the ·Valdes family • 
.-

Q· Procee~, please. 

A After thfs 4.,.o'cloc~ on 'Febru~y 8th they came back . 

to search our house again. I 
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Q How many Japa.nese were there then?. 

A They wer~ +o or 50, ju~t like the previous day.
I 

They :all came wi~r. bayonets ready in their hands, and one · 

.of them was Escobar, who cl:Une wi·th ~ark glasses • 
. 

. Q What ts the name· qf th!!,t Escobar and what is his 

nationality? 

A I do not 
.. 

knew. They told me it ·was Escobar, but .he 

is a Filipino. ,,.. ... , . 

-~ 
· Q How do you know _he was Escobar·?.· 

A When ·we _went to take refuge in e 
. 

church, 
. 

after they 

told me there that he was. Escobar and that he lives in 

Singalong. 

Q What did ths Japanese find, if they found anything, 

in th~ second sear-ch of your house? 

A When they went over into t~e study rqpm of my husband 

they found in one of the drawers two small, plain radiq 

sets which he· used only for sort of play, experiments. · 

MAJOR CPINICN: Sirs, may I just request the inter~ 

preter to ask whether it was on~ set or two sets of radio 

as interpretE>d by her. 

CAPTAIN SAND1ERG: I suggest that any such question be 

put .to-. the, witness through the in~erpreter. 

. -MA°JOR OPINION: Ali right~ I accept • 

. Q.: . -(Ey Major Opinion,) H9w many radios did you s~y were 

. . . f-ound ' in the stuq.y ro.om .of your husband? 
-_-.......,A~-_· 

Two radio sets, which- w~re very small and which the ·'if. . . . 
' . , 

_Je.pa~ese took ·ror radio transmitters •. 

Q·· After ~h~y h~d· found the radios what .did they do? 

A . . They· 'took ~e ·tyro radio sets and theY threw 1 t against 
I 

' < 
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my hus,band. 

Q After that what happened? 

A After that they searched the house and they tied first 

my husband at the back, his two hands at the back, and then 

iny son Ramon, and thirdly my brother-in-law, Ernesto .Murillo, 

I .Q After your ~usband, your son an~ your brother-in-law 

' :were· tied,,,. what did they do with them? 
' 

· A ·Nothing. They b~ ught · tbe· three -away. 

Q Where did they take them? 

A i do not know. My head was all in contusion. Maybe 

they brought them elsewhere in places they only know. 

COLONEL CLARKBs May we have the In.terpreter speak 

into the microphone so we can hear over here? 

Q (By ~jor Op1n1on) What was the dress of your husband, 

son and brother-in-law at the time they were taken out of 

the house by the Japanese? 

A My husband went with pants and shirt which were little 
-

yellowish, and my son went with short pants, khaki and white .... 

shirt. My brother-in-law went 1n his pajamas because ·he 

came from the bathroom. They did not allow hitt, to dress. 

~Q . Did you notice the disappearance ~f any vital thing 

in your house during the search made by the Japanese?' 

A Yes. 

Q Please tell us what it was. 

A Ever~hing that they found in the house which they took · 

a liking to they pick up and place -in their pockets. 
. -- ' 

Q How about the meal that you had _prepared for that noon? 

A After a while there was a knock at the door and. there 

were two gua:rds w~o came and they w~re aski~g a Qt'ion, . 
_,; 
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pecause we ~ve all our things packed up.
. I • 

When we packed 

up our things :they round~ canned goods, and they asked me, 

''Where ar~ the canned goods here?" · / 

What I did, or'What we did ~s to point to them where 

the canne~ _goods were, and they. took most of it. 

Q ·What was done with the food · you had for ·that noon? 

A I think that they have taken it with thein for them to . . . . ... ' 

eat. · I . do not know. I cannot remember well'. · ?' 

Q ]u'ter th.e Japanese had takE!.n your husband; son and 
i

brother-in~law, did you see them b~ck in your house on the 

following morning on the ·second day? 

A . The next day, the 9th, 10 o'clock, one -Japanese 

appe~red .with n revolver 1n his hand pointed at µsand 

separate my f~mily. My family c~me to live with us pecause 
\ . 

they took their house in Pasay and they have to- live with me. 

This Japanese was asking for my father and my mother; but 

he knows my father already. because· he came -the day before. 

And then he asked for the three. . "Where are they? II And 

I told theni that they. have been brought . away by the Japanese. 

And then be asked for my daughter. "Ho,., old is she?" And 

I answ~redt .".Sh~ is_15 .years." 

. I 

Q What .wa~ --ttie name ·of your daug:titer . ~ged 15 years? 

-·A-.- Filo~ena.-

. · Q-, A~r ·that :v,hat heppene4? . · 
" . 

A : ~ ~d- tberi the Japanese told us' -'!Leave the-dQOl' open.·· . 
' y , "' 

Don•.t .~lose it •." · And ·we l~ft it that way. And about 
. ' 

11 ·o•_clock -he came back, and with the revolver pointed at us . . . . .• . 
- ~· . 

he s~uted, ··"Kuraln 1·1Kura~ 11 -~d told us ·-to · go _upstairs, and 

my ·daughte,r be left ·downstairs ·. · 1 

.- .. 
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to searcb 

. 

the first Japanese that · 

/ 

I did -not like to leave them my da~hter. All·the 

re-st of my family went up, ."ut with his revolver pointed at 

us he told me to go up. And I was about in the middle of 

the stairs and I saw the Japanese dragging my daUghter 
; . 

towards the study r.o.om of my husband., and my daughter was 

shouting. And there he wanted to do something to her. 

Q After you had heard the shouts of your daughter what 

did you do while you were in the middle of the st,1:r.s·? 
. . 

A I went down right away because this beast has his 

sexual organ out, and my daughter was afraid. She was crying. 

Q Did your daughter run towards you? 

A Yes. 

Q And you, yourself, did you run tbwards her? 

A Yes. 

Q And what ~appeu4? 

A I went towards 111 daughter, grabbed her hand, put her 

at my back, and th&J\ raced the Japanese and told him, "Go 

on and kill me! K1U usiu 

I was already 4esperate. And I .told him 1n Spanish, 

in Tagalog and mixed language that, "If you have daughters 

would you like this thing happen to yeu?" 

Q Proceedj pleas~~ 

A And one of the Japanese saw that I was very ang~y. 

He became nervous, and with his revolver in hand trembling 
") 

he just left ·1n a huff or in a hurry. 

Q Could you identify the Japanese that came . ' 

your house for the first time? 

A . If I see him, yes, I can remember, recognize him. 
, . 

Q To what unit did they belong, 

.. 
231 

\ 



came .to search your house r.or.. the first time'l 

A The official belongs, to the navy, I think. 

Q What abo~t the others? Were they soldiers-? 

A They · were_iultf. 
~ 

Q How ·about t~e Japanese that .~earched your house tho 

second time? · To what unit did they belong? 

A . They belong to the army. They brought with them their 

·r1ag. ... 
Coul'd you identify the office,;-s of the :first ·end second 

groups that searched your house? 

A There were many; · about 40 or 50. 
Q My question 1s whether you could identify the . Japan-

ese ·officers of those first and second groups, 

A . The first time that my house was searched the officer, 

if I see him,~ can _point him; but -the second time, n6. 
/ MAJOR OPINION: That's all, sirs. Your witness. 

CROSS EXAMI~ATION 

Q (By Captain Reel) I didn't quite understand_the last 

answer. Could _you identify the second group of Japanese as 

army or navy? 

A The first group I knC1N more .or less they belong to the 

navy because ·their unifo~s ,were dark green. ' 
__;,. 

Q I asked _a.bou_t .th~ second group_. · Wiil you ask that 

. · al?oµt the second -'group? 

A-- The- second' time I think it was_ the army. 
. ~ . 

Q . ·. And. w:tiy _do you ,think it we_s the army the second time? • 
. . .., . 

A .. Because of tbe color qr · t:P.eir uniforms and' because 

they b~ou.ght with them the flag of the army, 

CAPTAIN REEL: The what of~the army? 
I 

.. 
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INTERPRETER RODAS: The flag of the army. 

CAPTAIN REEL: The flag of the army. 
, I 

Q (By Captain Reel~ Did this second group come carry-

ing e. flag? 

A Yes. , 

Q Was it on. a large ·staff'? Were they carrying it on a 

l,arge staff'l 

1. They ~d it on their hands. ,, ". 

Q Will the witness 
1
please describe what she ·call~ a 

"Japanese army tlag 11 ? · 

A The flag of' the army is one- that carries a red spot 

in the middle • . 

Q J.nd has the witness ever seen a flag of the Japanese . 

navy? 

A Yes. It· is different from the first one. 

Q And how is it different from the first one? In what 

:way? 

·-~ " The navy comes with lines • 

.'tt With lines? Where are these lines? 

l A I do not remember, but the lines are across. I do not 
,, 

remember well. 

Q Just ask the ·nitness when s_he ·sav v1hat she calls, a 

"Japanese navy -flag". 

A . Well, before here -an<~ ·there. 

Q ·. All right. .The witn~s~ said she belieyed that this 

( second group::- o-r men ,:;_na crone ·were a rmy men be~ause they 

carrie~ a fl~g~ - -~6es she_ h~ve · ~ny other means of identify­

ing those men as ' amy· men rather than navy men? 

A 411 that · I know 1s that the army wears a lighter uniform ,,. 
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than the navy. . 

-Q A lighter uniform? 

A Yes~ 

The .same color? 
, 

A No. -

. -~ .Q. What is the difference in color? 

A The navy has_a darker color. · 
... 

Q Are they both green?
I . . . ,;, 

A Yes. 

Q This_one Japanese soldier 

MAJOR KERR: _Just a moment·, please. Let the answer 

of the witness be interpreted.,, 

CAPT.AIU REEL: I thought_she said, 11Yes. 11 I am sorry. 

Will you int,erpreti·the answer? 

INTERPRETER RODAS: "Yes." 

Q (By Captain Reel) All right. This one Japanese 

soldier that ca.me to the house nlone and threatened your
/-

daughter, was he an ermy or a navy soldi~r? 

A Army. He has a uniform like this (indicating court 
'-./ 

reporter). 

Q Like the c.ourt reporter? 

A Yes. 
_;,. 

Q Ap.d the 9ourt reporter · hriJ; .a lµliform_ that 1.s :simiiar 

·to that 'o~ the ·~nited States Arlll!; 1s that correct.?· That 1s 

T. - ----1us·t--fer-t-l!e r~_eord. 

A . . ,. 
Q' Did that sold'ier come carrying ~ flag? : 

A No~ 

Q . · Will" yoµ ask the witness how old her son Ramon was? 

.. 
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any-

A 24 years when they got him. 
I 

Q How old was her brother-~-law, Ernestq Murillo? 

A I am not sure, but maybe he ·is 5'4 or . 5'.5 years old. 

Q Did any of the three persons, either her husband; her 
. 

24 year old so~ or her brother-in-law collaborate with t~e 

Japanese when ·they were occupying the Philippines? 

A No, not one. 

Q Had all of them been members of the Philippine Con-

stabulary? 

A No. 

Q Which were? 

A My husband was the only constabulary man, and my son 

belongs to -- he is a flying cadet. 

Q Flying cadet? 

A Yes. 

Q Of the Philippine Army? 

A Si. , 

CAPTAIN REEL: "Si" is "yes", I take it? 

INTERPRETER RODAS: Yes. 

Q (By Captain Reel) Will the witness tell us whether 

her husband was opposed to the Japanese? 

A Yes, sir, he is very much ag~ins~ them, and to prove 

it he never worked for them. 

Q Did he . ever work against them? 

A This is . one ·thing I cannot· tell. He never .. tol:d me __{ _ 

thing about it. 
Q He neve~ told .you. ~ything -~bout what? 

MAJOR OPINION,: Si.r, I would like the question to be 

repeated, pl~ase~ 
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. . 

-CAPTAn( R:E.EL: Th,e question repeated?
I 

.MAJOR OPINION: Your question .be -repeated, please, so 

that the Interpreter may understand it. 

CAPTAIN REEL: The witnesj said her husband never told 
.. .. 

her anything about "it 11 ~ . Now,· I am asking what was it she 

refers to· when she says her husband never told her anything 

about "it". .. . 

(Tz:-anslated by interpreter to ·the witness). • 

THE', WITNESS: I do · not know. He has not told me any-
' 

thing whether he ~as worked against . the Japanese or not. 

Q (By Captain Reel) Did you know that he· was working 

with the guer~illas? 

A I don't know. · He has not told me anything. 

Q _Did you ever · suspect that he was working with the 
\ 

guerrill.as? 

GE-NE.RAL REYNOLDS : The Commission int!Jrrupts to ask 
' the Defense of the · purpose of this line of questioning. 

CAPTAIN REEL: The purpose or this line of. questioning, 

if th~ Commission please, is this: 

We are trying to .present here a picture as nearly as 

we ·can of what went on ~~ri~g t~ese. days in Manila when- these 

occu~rences took place. . It ---:-is not· by way, sir, C?f, condoning 
I - - . . - • • ' . 

atroc"itie·s o:,;-. crimes,_but .it is by way of explana.tton of 
·. . ... . . . . .' 

~hat are ·otherwise · inexplicable- deed-s_ pn' the part of an 

--:- - - !nd--1--V¼d·w·= .-,-----~----
• • \ 'l 

It is apparent here, ·as · it was in the previous case that 
. ' 

~ 

we have heard, that .there .was an aid _to ~he guerrilla forces ; 

that the persons who aided them in this'arm~d warfare did. 
I 

'not wear uniforms or -distinguishing marks, and that this 

. -
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situation for~ed the background for the occurrences. -
As

. 
. a matter 

. 
of law there is this situationr 

The Philippine Islands were completely surrendered 
' 

by General Wainwri~ht --
,, 

MAJor: KERR: - If the Commission p~ease, is this ge·ntle~ 

man under oath? Is he tes·tifying?. ~ 
CAPTAIN REEL: I run me~ely answering the· question. 

GENERAL REYNOLDS: Counsel will proceed. · 

CPJ>TAIN REEL: · And there .is a question of law as to 

the status after the surrender of armed activity and persons 

who gave aid. Here again this is a · matter of law, and .· 

international lawyers argue about -these things, but .it seems 

to me .that it is pretty well established. under .such a sit­

uation people who take part, .in r:tterilla activities are war 

criminals. Naturally they are neve~ held or tried· as such 
! • 
I 

I 

unless they are on the losing side. If they win, it is a 

f ai t d,1 nccompli ; That being so, we do not say that there 

is any right. op the part of any Japanese to execute such a 

person without a trial, but there has .been no testimony here 

except hearsay as to whether or not such trial;were had.-

These .persons cannot · possibly know. The previous witn~ss 

testified that as far as she knew there· was- no ' "trial. This 

· witness hns not ·so testifi.ed. 

That is the ·· purp6s~. I just want t6 present to the 

~om.mission a full pictur~ of what ·is at this time · very' diffi­

cult to understand. 
l V 

. . 

GENERAL REYNOLDS: Th.e ·Commission · is willing_ -to .hear 

.any witness or any testimony which is truly. relevant to the 
. : •, . ' ' .,. 

· Jssues invo~ved, but it seems to the Commission that s~e .of 
I 

. - . 
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the , quest1ons ~sked are not relevant~ 

Counsel may ·proceed. 
" .

CAPl'AIN REEL: Thank you, sir. 
,, 

Will the Reporter read back the last question? 

(Pending question read) 

MAJOR OPINION: Sir, I object to that question as 

being · ·irrelevant, iinmater~al~ 
• ' • • ti( .. • 

·GENERA_L. RI.YNOLDS· ·objection sustained. 

Q (By Captain Reel) Do you know whether your· brother-in-
I 

law, Murillo·, worked with the guerrillas? 

A No. 

Q. Did your son Ramon ever tell you anything about his 

working fQr the guerrillas? 

A ·No. ·I don't know anythi.tlg. 

, n And did I understand you to say that both of tpese 

small radio sets that were discovered were both . rec~iving 

sets'? 1. 

A No. The Japanese thought they were transmi'tters. · 

CAPTAIN REEL: \'Tell, _I donit suppose this witness 

can testify as to what somebody thought. My question was 

n~t , what somebody theught, but what was the fact. 

Q (By Capta.tn ·Reel) Vier~ they both receiving sets? 

A No. - They were only those small -toy sets in the study 

room_that cannot even be touched. 

--:--:-- - CAPTAnr RE-Et-: Wha-t -. was that 1:_a.st answer? I did not 

get th~t. 

(Answer read) 

Q : (By Captain· Reel) Did . your hu and tell you that you 
I 

were never to touch those two -·radio . sets? 

: · · 
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•.rl. No, he didn't say so • I.t is . one of thos_e things that 

:were in the house a long time • . 

CAPTAIN REEL: That's ~11. • I 

MAJOR _OPINION: One question more, sir. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Mejor Opinion) - Was your husband arraigned, pro-

secuted and tried before a Japanese mili·tary ·court or any 

_other court under the Japanese regime? 

.(i.. No. 

MAJOR OPINION: No. · 

RECROSS EXAMINA~ION 

Q (By Co.ptcin Reel) How do you· know he wasn't tried? 

A He has not told me anything about this. 

CAPTAIN REEL: - _That's £tll·. 

REDIRECT EX.AM,INATION 

Q (By Major _Opinion) If he did not t ~ll you would you 

have been told by other menns? 

A No. '\ 

CAPTAIN REEL:. That's nll. 

Mey · I have the question read back and the nnswer'l 

I didn't get it. 

( Quest~on and_ answer rend.) 

MAJOR OPINION: That's all. 
~ ) . . . 
·(Witness excused) .. 

( 
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MAJOR GENERJU. BASILIO J. VALDES 

called as a ·w1tness on behalf or· the Prpse~ution, being ·first 
/ duly sworn, testif1e4 as ·~ollows: 

DIRECT ElL".MINATlON .. 
Q (By ·Major Qpinion) ·, Sir, state your name, age, and 

# 

other personal circumstances-. 

l l Basilio J; Valdez, · 53 years .old, married, cajor 'general 

and. chief of staff, Pll;1.11ppine :~rmy, residing in Manila,. at 

165' San Ratael. ·~ 
Q Sir, where were _you .du.ring the years 1942, 1943, 1944, 

and a pa~t of_194$? 

J\ Part of 1942 I w~s in Corregidor in Bataan, later in. 

Negros, later in Mindanao, lat~r in Au~tralia; then froc May, 

1942, I· was in the United States. , · In 1943 ~ ·was . in the 

United States. In 1944 I was in the United States until 

Septecber -- I don't quite rerneober exactly the date-when I 

left for :lustralio.. · 
\ 

Then Genera1· ~cArthu.r sent me back to the United · 

States on a mission, and then I returned to .New Guinea on 

October, 1944, to join the -convoy which attacked Leyte. · I 

arrived ·1n Leyte with the forces of liberation on the 20th 

of October, 1944, retJ.ained in Leyte untii ·the·. 4th' or· f~bruary, >< ·. 
of this year, the date. on which -,ve left. By ·11.we, 11 • I meB.D: 

the President and the Me.mbe_r·s· pf hi$ Cab'inet~ We left . by 

~ - plane 1r.ar.....Luzon. Then we were at GHQ ·S~ .Man i Tariac· 
• . • ,--c-: • 

.-,..._ - ' 
· and I arriv~d in Manila for th~ tirst time since .I left- it 

• ,<( .. • 

-
. in 1941, on February 6, 1945. 

·· Q, ·. Sir, :When you left for the Uriited States,. were you · 

hplding any position in the .ColllI:lonwealth Government? 

... 
I • • • • 
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. . .. 

A Will you repeat .that? 

Q Were you· holding a position 1n the Commonwealth 

Government when. you left tor t~e United States . 1n Karch ot· 
I • 

1942? 

A I was ,secretary or national detens.e of the ·war Cabinet 

or President •Quezon. 

Q On what particular date did you arrive in the United 

St• . tes., . when you left in ,May, 1942? 

A -We arrived in the United States on the 13th ot ·May, . ' 
1942. _we landed in San Francisco and proceeded by specia~ 

train to Wa~hington. 

Q And you say that you arrived at Manila on February, 

1?4$? What date was that? 

A February 6th; on the morning or·F~bruary 6th. 

Q ~o you know Colonel Alejo Valdes? 

A Yes, sir. He ie ·my older brother. He was a retired 
'\ 

officer of the old Philippine Constabul~y. He was a 

. retir.ed .lieutenant colonel, and recalled to active duty -­

I believe it was around 1936 -- and was later promoted to 

the rank .of full colonel and was made commanding ·otticer or 
the Harb.or ~olice. It was 1n that capacity that he was 

· r~und.Yhlen the Japanese entered Manila in Jariua~y. ~r~194,2. , 
• • ,. • f. • • • 

Q Where was Colonel Vald~s residing· at the · time··you lef't . 

for ~he United . States? 

- A He '8-s r-es-idi~ ~ Par_1s ~~reet_, whi~·h is -a small 
. ~ : -1. ~ . -

street perpendicular to Pennsylvania .Street. . ' 

MAJOR OPINION: May I have ~his marked for identifica-

t1on~ 

• 
.,. ~41 
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(The -diagram referred to .was . 
marked Prosecution's Exhibit 

~. No. 19- tor· 1dent1t'1cat1on.-) --. 

Q (By Major Opinion) Wiil you please 1nd1~ate, on this 
. . 

Exhibit 19t the place where Colon~l Vald~• was. residing then? 

-A It is 1n Paris Street, . almo·st at the end ~f the .street 

(indicating). 

-Q Is _any number designated, please, and the place where 
I •

A (Interrupting) No. 4, which can be round because it is 

just right at the end or the street. It was~a blind. street • 

. Q When you came to Manila on 6 February 194~ did you 

meet or see your .brother, Cplonel Valdes, or any member or 

his family? 

A No, I ~id not ~ea Colonel Valdes -or any member or his 

raipily. They were residing on the south side of the Pasig 
. ' 

( . 

River. - ~t that time fig~ting was going on in the south side, 

and I had. no means or communic~ting with him. 

Q Do you lmow if your brother, Colonel Valdes, was en-
. ' ' 

gaged in any kind of underground activities during the 

.J~panese time? 

·A . · When l arrived here on February 6th I immed-iately set 

out ·to ~nq~ire the wh~reabouts 
. . . ( 

or my fam~ly, and . in .
' 
my, in~ 

vestigations I discovered that -Colonel Alejo Valdes na:a. · . . . 

.. be_en consistent~y loyal .to his o.~th _as - 8.1'.· officer_. and .- a 

--:---..,,....R..:e:.:::n;...::tleman, -~ ~d not served .1n any capacity, . to~, or : 
· • - -- ~- • .a.. - .. 

. : manner, ·either with the -Japanese or with the_ p~ppet gover.n-
• • • • ' \ T 

ment. W~~n t~e .' Japanese .came in, . I was 1.nf.o~e~ he was ·. 

arrested .. ~d blamed for the burning ·or t~e United -States 
.. . 

,Army wai;-ehouses 1n the port ~rea_, and blamed also ·for .tne 

loot~ that consistently -- I mean, _·that_took pl~ce after · 
.-
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the United States Army officers left the port area, before 

the -arrival of _the Japane_se. He. was · thrown into ja1i, which 

at that tjme · I ha~ been informed w•s 1n .t;he Elks Club, -~d 

·there-was kept tor aev~ral days, subjected to inijuman. tor­

tures, and bodily h~Di, during whic~ ·period they tried to , 

obtain trom him information as to the strength of_ the 

Philippine Army, position or troops, and what-not. He was 

unable --
• . 

. CAPTAIN SANDBERG 
I 

(Interrupting): . The Defense at this 

· time asks that the witness' statements be str!cken rrom the· 

record, on the ground that it 'is incompetent, .irrelevant; it . 

is -not within the witne·ss' knowledge; that it is pure hear­

say; and that it is prejudicial;· and it has nothing to do 

with the· Accused in this case. 

MAJOR OPINION: . . Sirs, we are trying to establish the 
. \ 

probable motive or the ki~ling or Colonel Valdes. This 

portion or the testim?nY that _i~ objected to 1s entirely in 

accord with the special proc~dure, under which any evidence 
. . 

that might be or probative value in the minds or the Commission 

may ~e admitted by the Commission. This is · very iniport~t, 

sir, ;~ecause this _evi~ence will give. you the whole- picture 

Of the· s.i,tuation under the Japanese regime, e1peciE1-lly -p.S · to ·. 
' . . . ." . 

these pers~ns who .had the misfortune or staying 1n .the ·_.._ · 

Phil-ipp1!1es during that ·time, and. ha~e . .se~ved in th,e . ...: 
. . 

. -· - Ph4.li-pp1n~--~m.y y or GovQ_rp.ment, 9r· any ·~ther Amer·ic_an · 1 
. 

. .-military organization. This is also ·very ~aterial -becaus~ 

. . lie · will . j~t lay -~- ro~dation as t~ the .oth~r ~r~cts that . 

would com~. up-, in the testimony -of General Valdes. 

We submit, _sir~ that this p_ortion ot the testimony 
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-tQ remain 1n the record. 
, I 

GENER.'\L REYNQLDS: The Commiss1.on will withdraw to its 

chambers tor deliberation. 

(The Commission retired for executive-pession.) 

GENERAL .REYNOLDS:- · The r ·eporter will read back the tes-
' 

5 

timony ·of General Valdes, 'starting with the last question by 

the Prosecutor. 

(Record re nd br the -repor~er.) 
... GENERAL REYNOLDS : Now, starting bac~, re~d the fir·st 

sentence ·and stop. 

(Record read .by the reporter as follows: . 

"'7hen I arrived here on February 6th I im­

mediately set out- to inquire th0 whereabouts of 

. my family, .and in t1y investigations I discovered · 
(

that Colonel .uejo Valdes had been ~onsistently 

loyal to his oath as an officer and a gentleman,
' 

and had not served in any capacity, form, or man­

ner, either with the Japc;mese or with the puppet 

governmen~. 11 ) 

GENERAL REYNOLDS: That sentence will be allowed to 

remain· 1n the record. All subsequent se~tences will be 
strtcken f'rom the record. .,. 

~e Prose~ution will l>roceed. 

f '2 (By Major Opinion') When Y.<:>u ·came: to Manila did you · 

_inquire .as to the whereabouts or "your brother' - c-o-"J:l'i"f'il'.n----,.• 

Alejo Valdes? 

.\ I did. 

Q What inquiries• did you make? 
,.. 

.\ I was told by the . other members of my family that 
.. "" · 
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Colonel Valde~ was on the north side or Manil~, on .P'r~day, on 
. . 

F'ebr.uD.ry 2~d. That was the . last time the other members or my
I 

family had seen him, .as he. had gone back ·to hii . halle in the 

south side or the Pasig River. · 

Q _Did you know a~out his death? , 

A On February -- ·on the morning or February 9, a note was 

brought over to the place wh~re my wife was then residing. I 

opened the note -- it wa_s written in French, by a . certain 
• . I . 

Doctor ·zollosi, a foreigner practicing medicine in ~11~. 
. ' In this note he informed that my brother, Colonel Alejo ValC,es, 

my nephew, ·24-year-old son or my brother~ Alejo, by the name 

of Ramon, had been executed by the Japanese in an empty 

courtyard on-Pennsylvania Street, and that he would be willing 
. -

to show me the exact spot so ~t 'I could recover the bodies. 
. I

Consequently,- I made arrangement~ immediately, and I . 

obtained a weapons carrier and some canvas, and on the morn­

ing of February 10th I proceeded to the spot, met· this 

. doctor, who sh,o'!ed me the ex;.1,ct place where my brother had 

been executed. They had seen the · execution from their home, . 

which was not tar from the place or execution. · The _place 

was ._full of debris, was next to _a burned building, which I 

understand was the Japanese papa~ fact~ry.• · _ 

We started to dig, and we .fo~d man}1 boaies there. 
. - . . ,,. " 

We had to ·remove several bodles unti_l we .-'found tlle _bodies . of 

m}? brother and -~ nephew~- Thei~ skulis were practi~ally 
' 

des:.troyed, ·cremated. Apparently the '. heat or the r1re or 
• \ \ T • , 

the building was so intense tha~ it cremated a· part of the 

-bodies which were · m·ore near .to the _ground, w~1c1:1 ~ppa_rently 

at that time were ~he heads. The body, the legs, ·we~e ·still 

.-
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intac.t. -I ~ecognizea· both my brother a.nd my nephe~ l>Y their 
. I • 

hnnds. They had their hands tied belii.M. My b!'(?ther lJllS 
7 • · . 

dressed with a wh1t _e cotton pant.~ trousers' and .a cream- .. 
• '• I • 

· colored ·shirt, long pants, 'long. trousers~ Ml' nephew had_ 

short khaki trousers and a white shirt •.. ~ 

1i.y .other ne~hew, th~ other so~ of Colonel Valdes, ~o 
.. 

is a -lieutenant 1n the Philippine Army and at prese~t 1n the 
. . 

provost ·marshal school 1n the Unite~ States, recog~iz~d · 
. . . . ' them immediately, not only ·bacause of. their clothing, but 

-because or their belts ~ their belt buckles • . 

We removed the bodies -- part of the bones were already 

destroyed ·-- arid we wrapped them up 1n this piece· ot canvas · 
-

and transferred the remains to the north cemetery, where I 

gave ·them a Chri-~tian burial. 

We .tried to find the bodies ·of.·the brother-in-law, Mr. 

Murillo, who, according to the persons who showed me t~e 

plac~ of th~ execution, was di-essed in striped pa_jamas.. I 

failed to find -the body. 

The odor emanating from that excavation was so dis­

agreeable that I could not continue to impose, on those per.- · 

sons working with me, so . I gave up the. search .for the body · 
1 

,. - I r • ~ 
0 

• I ',),') •

of the brother-in-law or ,my brother. . . 

Q s1-r; will you _be··ab.le to de~-ignate .- in this_Exhib~t 19._. 

--~,L-l<!ll2e_P.lace of the bui.ldkig"_ wh_:1.c~ yoµ shid was bur~ed, .:as _well 

-~s t~e place where yo~ \·ec'over~a· the-;bodies . or -yotfr- oro"tlre-r - ---=i::r 

' . , 

and his son, by stating the J1~bers? ... 

A I came_in through ~his small st~aet here, which ap-. . . . -·•. 
..Paren~ly- has _no ·,name·, and No_. 14 (indj,.cating) is ~he paper .. 

.,. . I 
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· factory, and No. 15', as marked here (indicating)~ is the ··place 

or execution• . . I 

MAJOR . OPINION: I ·offer in evidence, . sir, Exhibit 19. 
' . 

May I have thts marked for 1dentific~tion? 
.. 

(The pbotograph -~eferred to was 
ma~ked Prosecu~ion~s ~bit 

• 0 No. '.20for ·Identifica~ion.) 

Q (By Major Opinion) Showing you this Exhibit 20, will 

you _pleas~ tell to tqe Commi~sion in what part of said .·· 

Exhibit 20 you found the bodies of Colonel Valdes and his 

son? 

A In this area 1n front of this remaining wall (indicat-, . 

ing), a.oong this debris here (indicating), this raised 

debris here. 

MAJOR OPINION: I offer it,- sir, as a part of my 

evidence. 

GENERJ°J, REYNOLDS: Subject to objection, the exhibit 

is accepted as evidence. 

(The photograph referred to was 
received in evidence and marked 
Prosecution's Exhibit No. 20.) 

MAJOR OPINION: Sir, please, I would like a ruling on 

Exhibit ·- 19.- . 

GENER."J. REYNOLDS: I do not understand~ 
.,..1 . 

MAJOR OPINION: . I will ask you for a ·ruling _on my 

E~ibit 19. 

( GEN~AL REYNOLDS: You piean -you w).sh to discuss the .. 
. . . .-~ :r_-___ -=-- • 

exhibit further? ' . 
MAJOR OPINION: No, sir; I am· -just asking a r\,lling.; 

-:becaus_e no . ruling has b,een made·• 

. GENERAL ~OLDS: The ruling was that, subject to · 

., . 
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objection; the exhibit would be accepted.- There is no- objec­

tion; hence it may be included in the recc:>rd. 

, (The . photograph formerly marked 
Prosecution's Exhi~it No. 19 . · 
ror Id·entitication was received. 
1n Evidence and so. marked.) 

MAJOR ·OPINION: May I have this marked for 1-dentifica-

tion? 

(The photostat referred to was 
carked. Prosecution's Exhibit . -~ No. 21 tor .Identification.) 

Q ·(By Major Opinion) Showing you Exhibit 
~ 

No. 21, .please 
, . . ' 

state, ·· sir;· 1:f you have . come acro'ss ·the original ot that 

photostatic copy? 

A Yes, sir, I have the o-riginal of this in my possession. 

Q How .did you obt~in the original? 

A A few days after I had recovered t~e bodies ot my 

brother and my nep~w I recei-vmd information that ·certain 

guerrillas-.in the City ot Manila had been able to apprehend 

the Filipino spie·s who were respons.ible for the arrest and 

execution of my brother, my nephew, cy brother's _brother­

.in-law, of Colonel Guido and his three sons. I directed 
. ·: . . . . 

. these ·guerrillas to obtain signed statemen~s _from all these 

.spies for future consideration.- These_ar.e~the·.statement• 

made by thos~ Filipino sp;e.s • . 

MAJOR OPINION: · I otfer, sir, t;Ls part _-of Prosecut ion I sf . . . , 

evili-enee ,- th-i-s Exhibit 21._ ·~ _ 
• • >~ • • ' - • --, \7 .n::,.. -. -· -- • 

May I have this marked for ~dentitlcatioh? . 

(Th.e _pho~ostat .reterred ·to was 
· marked- Prosecution I s Exh1b1 t 

No. 22 for Ident_irication.) 
,.. 

-The defense objects to the intro-:-. 
. .. 

d•.le"tior.,. of this d'~pos1t1-on, on the g·round that the . 
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introduction or depositions into evidence 1n a capital cas~ -

is expressly·.prQhibited by Act ·ot· Congress as to proceedings . 
J 

·before · ·a military commission, : and t.he. Detense states that 

this Commission has no authority to act -in .contravention of 

an Act or Congress. 

MAJOR KERR: Si_r, that questi~n was rlµ.ed upon by the 

eommission ye,te~day_, ~dverse to the pea.ition of the D~tense; 

GENERAL REYNOLDS: Is Santiago Escobar available tor• 
-production as a ·witness? 

' "'MAJOR OPINION: No, sir. 

\ GENERAL REYNOLDS: . Why? 
' .

MAJOR OPINION: We could not find him now. He is 
/ 

supposed to be dead. 
, GENERAL REYNOLDS: What about the witness' signature 

that appears on the document? 
\ 

MAJOR OPINION: . The one who has taken this affidavit, 

sir, is very 111, and in 1'1.eu or .his pres.ence in court we . 

have his statement ·tak~n by the investigating officer·, and 

this statement is a part or our evidence. · 

CAPTAIN SANDBERG: Si-r, the Defense W01¥d 11.lte to . 

· point out . turthe.r that, unlike .the statements received in 

· ~vidence ye~ is statement ~s not_sign_e? l;>y -a~ . -· . 

officer of th~ ed States Army. There ' is a ~~a~e~en: ~t 

th~ bottom, "Statement or Santi~go ·E_,cobar, T_aken.· on Marc~ . .. 

1, _1945, by Major Alberto de · Joya:; ' ot; the ·_Ph-1:l.°ippin'e -
--,--

Guerril las, ~:' -unit unlden ti-rt"e-d. - - .. . 
. . . . . ' ' ., , 

. I further point out that it is np( signed ·by ·Major · 

de J,~ya, . and Major de Joya is not an officer of the United 
. 

-States 
. 

Amil'. -
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MAJOR- OPINIO~: Sir, for the information of the . I 

Commission, we would like to say that Nb ·1~ r .Uberto de 
' - Joya, who is responsible for .the taking of these affidavits, 

is now in th~ United States._ He is expected to retu.rfi here 

in the last · part of November. 
';: . . ' · 

GENER!J. REYNQLDS : Will you r~peat your· answer to the 

question about the availability of the three individuals who. 

have signed as witnesses? 

. ~ MAJOR OPINION: . ..Ul these three ~- we have five other 

affidavits, five other ·depositions taken by Major de Joya, 

and none ot theso six persons ·1s available at the preserit 

time. We have tried to locate the .whereabouts, and we could 

not find them, simply because they haye been Japanese spies, 

and our informa-tion was that they had been ki1led by the 

guerrillas. 

MAJOR KERR : If tha Connission please, may I refer · to 

the regulations again, Clause 3 of Paragraph 16, on page 14 

.of the mimeographed copy. It provides that affidavits may 

be admitted 1n evidence. ·counsel reforred to a requirement 

that the statement must have been taken by an officer de­

tailed for that purpose by military authprity•.. ·The full 

reading -is as -follows: .A 

"Affidavits, depositions.; or other statements. 
. . 

takjan by an officer detailed for t~at purpo~e· by 

oili~ary authority." . . . 
We construe t :1a.t to mean that an ~ffidavit-may~ 

· re~_eived in evidence by the 
. 

Commiss. _ion, ·irrespective of 
. 

who 
. 

took "it; and a deposition, , likewise, ·may be rece.ived· in 

evidenc~. · But any other kil1d- of statement, other than an 
. .. 

. · .=. 
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affidavit or deposition, has to be . taken by ari officer de­

tailed for that purpose. 
I 

· Furthermore, the major has stated th~t . the officer who 

did take this was an officer -- I believe a usAFFE· otr"icer. 

· GENERAL REYNOLDS: ·subject to objection by aw member 

of this _Commission, the exhibit is excluded from the record 

of trial at this· time~ Should the Prosecution be able to 

establish the authenticity of the· circumstances surrounding 

the ' taking of ,the document to a greater extent, the Commission 
. . 

will consider the .matter further at that time. 

The case ~111. proceed. 

Mf.. JOR KERR: Sir, for our guidance, may I inqu1re whether.­

or not that .means tha_t in the future we may not offer an · 

affidavit without testimony as to the .circumstances tinder 

which it was taken? Because we have to be guided on that in · 

view of our preparations. \ 

GENElt\L REYNOLDS: The Cornoission will rule on each 

case as it is presented, depending upon the circumstances. 

MA.JOR OPINION·: May I have this marked for identif'ica-

tion? 

(Whereupon the photograph re­
ferred to ·was marked Prosecu- . 
tion's Exhibit No. 23 for 
Identificatic;m·.) · _, 

Q " (By Major Opinion) Would _you please -siate ·1:r you know . . 

that Exhibit 23? 

. A ;Yes, sir. This is a phot?graph taken by myself during 

the excavation to remove the ~~es Qf 
0 

~y brother, -my nephew 
• • '4 \ \ V • 

and possibly of Mr. Morillo. This ppotograph was ·taken by 

-:myself in that lot. 
•. 
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MA.10R OPINION: I offer t _his, sir, as part of the evi- . 

·.. dence of the Prosecution. 

GENERAL RI.YNOLDS: There qe.ing no objection., the 

exhibit is ·accepted in evidence~ .. 
(Prosecution ExhibJt No. 23 was 
·received in eviQence.) 

MAJOR OPINION ·: That is all, sir. 

Your witness. 

CAPTAIN SA!'TDB~RG: No cross . examination. 
. ' (Witness excused) 

GENERAL R1YNOLDS: The Commission will recess until 

1:30 this afternoon. 

(Whereupon, ·at 1125 hours a recess was taken until 

1336 hours.) 

'\ 

( 

.. 
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AFTERNOON SESSION 

(The trial was resumed, pursuant to recess, at 1330 

hours.) 

' GENERAL REYNOLDS: The .trial is in session. The case 

-will proceed. 

MAJ()R KERR: Sir, all 
·-
the members of the· Commis•ion 

are present; . the Accused nnd ·Defense Counsel are ~resept, 
. ~ 

end the Prosecution 1s ready to proceed. 

ANTONIO J. BELTRAN 

called as a witness on bebalf or the Pros~cution, heving been 

first~duly sworn, was exrunined and testified as follows: 

Dm.ECT EXAMINATION 

Q (By Major O'pinion) Pleo.se stnte 'your name, age and 

other personl'.l circumstances. 

A Antonio J. Beltron; age 41. -

Q Civil status, Mr. Beltran? 

A. . Employee. 

Q Married or single?. , 

A Married. . ,,,. 

Q 'What is your present e.ddress? 

A 1456 Paso.ge Singe.long. 

Q Po you_lm~w the Gu_ido frunily? 
! · A _I . lmmv' Mrs. · Guido, and I used to lmow ·Colonel. Guido • . 

f 

. ·i··Q How about the members of the frunily? 
- •. 

A I didn't know: any of .~he ~embers of _th~ -~al:!lily. 
, . \ . 

Q ·no !J.>u lmow Alejo _Vald·es ·and' h_is f'ami.ly? ! 

-;- - - - C. 

·.A 
~ 

I do.. -
- . 

Q On February 7,. 1945, in t~e ·aft~rrtoon~ wheie-"wer.e you? ,. 
. . . ~ . . 

A I _was at my home. I was then residing .at 132~ D 
' 
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Pennsylvania. 

Q Showing you this Exhibit 19, will you __ please st~te· for 

the Commission by indicating with number the plnce of your 

residence then? .. 
A Numb.er 18. 

Q At about 2 ·o'clock in the ~fternoon of that day did you 

see Colonel Guid'o mn other me.Jllber-s · of his fo.mily? 

A , I saw. Colonel Guido about 2 P. M. on the nfternoon· of 

February ?th, nnd three others, whom I later found out were . ~ . 

three children, being led ·by five or six Jo.pe.nese thro~gh the 
. . 

open field,merked in this _place as number 16, in the direction 

of my house, _when they .were suddenly stopped in front of the 

house marked with number 19 and lined up. Immediately there-

after a Japanese officer coming out from the house marked number 
( . 

17 talked to the -officer in charge of the p~rty, and soon there-

after the Japanese with Colonel Guido and his three sons were 
' taken inside ~he paper factory·. 

Q . Number, pleas·e? 

A Number 14 in this sketch. 

Q After they were taken inside of the building identified 

as number. 14 ·of Exhibit 19, who.twas con~ with them? 
. ~ 

-A I could not see from my house • . I co.n O¥Y ~aY. that 

about five minutes after they h_ad_ been taken inside· the paper 

· ·factory I heard a _scream,. and .s-cfon after I . h~o.rd shots. Then 
,, . - - /

ther~ wns silenee. 

Q Were you nble to identify· whose . screo.m_ ,ta_s that? 
. ' 

A I was not t'!.ble to identify ~he scret>.m, although it· seemed 

to. me that it was from ' the youngest· of the party,_which ½urned 

out to be the youngest son of Colonel Guido. But I can't 
... 
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stete definitely whether it was the kid or not. 

·Q Where did Colonel Guido and three sons come from when. 

you s~w them? · 

A - They . came from the direction of Pans Street right 

through the open field until th_ey stopped, o.s I sai~,. in~front 

of the house marked number 19. · 

· Q Were they tied at the time you Sl;lW them pass in front 

of you? 
.. • 11 ' 

A . Colonel Guido was tied with-his hands to h~s back, and 

so were ' the three others ·who composed the ~perty tied. 

Colonel Guido was at the head of the party, and his three 

sons were following him. 

Q How mr'.lly Jap·anese were there? 
-

A There were about four or five soldiers and one officer 

leading the p~rty •. 

Q How do you know .that he was an officer? 

A He hcd leather boots on, which made me presume he was 

an officer. 

Q WhP.t was their formation at the time they passed in 

front of your house? 

A As -I said, C.olonel Guido was in front, his three sons 

were -behind, and the Japanese were around them,. while ·t?e one 

leading the whole party was the officer • 

. Q In- th._e ~ftern90~, the same e.fte~noon, about- 6· o'clock, 

did you hear1':nything unusual in ~r· around ~he-.premis-~s? 

A · .About 6 :.o'clock on the same day, .Feb~ary 7th, I , saw 
. \ \ ~ . 

the sam~ party of Japanese, the same offic~:19 .leading ·them, · 

Amongst them I recognized Alejo Valdes .bring ~ight ·persons. 
. . . . . _ 

and his son. I did not lmow the ·others who composed the 

-..· 
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party. 

·. Q What was the name of the son? 

A His nrune . was Ramon. · 

Q Were ~hey tied as they passed in front ~f you? 
.. 

A It seemed to me the three out of the eight_·persons thnt 

were leading the party, which was Alejo Valdes, .his s(?n and 

the other individual, were tied ind~viduelly one from the 

other, _while _the rest of the party were tied together. 

Q . Where was the group of five with r ·eference to · Alejo 

Valdes and _his son and the other individual? 

A Excuse me. I didn't understand 'the question,. . 

Q Were they behind V_aldes or in front ·of Valdes? 

A They were behind Valdes, 

Q .How many Japanese guards were. there? 

A There were four or five soldiers artd the same officer~ 

Q The srune officer? 

,A Yes, sir J 
\ 

Q · Where were they -coming from at the time you saw them? 

A From the same dir~ction that I saw Colonel Guido coming 

from, from Paris through Pennsylvania Street, and they again 

stopped in· front of number 19, and this Jnp officer came out 

of the house marked 17 and again spoke to the leader of. the 
_;,. 

Japanese, nfter which Colonel Valdes, his son · a·nd -otner 

m.embers were taken inside·· pf .:the, paper factory~ 

I 1o_st sight of them, bJlt .five minutes a~t~~ I saw the ·· 

same party coming 0,3:t, hea<;ling $1,'l the ,direction oi .Pennsyl- . 

vo.rtia and turning 'right, at which ti'me ·· I · lost sight of th(jl 

~hole party. : About 10 minutes or ·1, .arter, I saw this very 
. . , 

sam~ party coming back, and they were headed by the Japanese ~ 

... 
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officer directly inside the paper factory • 

. Q Will you please· indicate the number of the paper factory? 

A Number 14. And soon. after they were taken on the 

southwest side ·or the paper factory, which faced ny house. 

Q Is that indicated in Exhibit 19? .. 
A It i~ indicated number 15, I believe it is~ 

Q 15. what d .id you see after they · were taken to the place 

indicated by number 15? 

A · I saw Alej~ Valdes\ his son and the other gentlem, n 

wer.o. ·11ned up facing .the wall with their backs to the house. 
. ~ 

Immediately· after that. they had been lined up, I saw Alejo. . . 

Valdes kneel down, bow his head and immedi£>.tely stood up. 

Soon e.fter I heQrd the shots, and the three who were lined 

up fell. dovm. Immediately then -the five other Filipinos 

who ·were tied together vmre lined up right beside the place 
\

where Alejo Valdes; his son and the other gentleman had been 

shot, and these five were 
'\ 

also shot. 

Q By whom? -

A By the JE?.panese who were accompanying them. There ,vere 

.no others in the party ex_cept those Japanese. 

Q After Alejo Valdes and his son and the other gentlemnn 

nnd the other five Filipinos were shot, what di~ the Japapese 

do? 

A After th0y had been shot and .were layi~ on the· ground 

I · smv one of the Jo.p.nnese grnb hold of a m~chine _gun and · 
/ . 

started shooting two times over the bodies· ' that were on the-

ground. See; when the party went i~side ':the _pa.;per · tactory 

one_Japanese was carrying .a machine gun. After they had · 

shot' t~ese eight persons with ·the machine gun they started, 
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dumping some earth on the bodies. 

Q You sn~d that your house .was indicated as number 18 on 

Exl"~ibit 19, and tho plnce of the execution indicated as number 

1-5. 
A Yes. ,, 

Q How were you able to see the shooting and the machine 

gunning of these eight persons? 

A I was in the upstairs of my hous·e ~ and through the 

crack in ' the window I witnessed .the whole ~hooting. 

Q -~Was there anything between your house and. the place of 

execution which obstructod the view? 

J.. There ,vas £1.bsolutely nothing to oostruct my view. 

Q You declared before that you saw Colonel Valdes kneel 

down. What was ·his purpose in kneeling down, if you know? 

A Well, I co~ldn't soy correctly what his purpose, but 
. (

it seemed to me he knelt down, bowed his head and said n 

prayer. It took him only ~bout a minute, and immediately _he . 
stood up, and very soon after it was when they were shot. 

Q Whet ~~s their position when they were shot by the 

Japanese? 

A They were with their hnnds tied to thetr back and with 

· th~ir ~acks to the firing squad. 

MAJOR OPINION: That is all, sirs. · 

Your witness. 

CROSS EXAMINA~iON 
( , , 

Q (By Captain Sandberg) Would ·you state .whether. the 

military personnel was · of the army·· or· of' th~ navy? · · 
. . . 

A . I believe they were MB.rine Corps unit. 

Q · 'Marine Corps? 



. 
A. . Yes., sir. 

CAPTAIN SANDBERG: . I 

. . 
(Witnes~ excused) 

- MAJOR OPINION: I rest ~Y oral eviderice,sirs, and I 
~ 

am just going to introduce now in -evidence statements of wit-

nesses v,ho were not calle~ -to tpe stnnd. 

I ask that this be .marked Exhibit No. 24 for identi-

fico.tion. 

(Copy of affidavit of Gloria Ilillo was m·erked Prose­

cution Exhibit No. 24 for ident1tlcation.) 

MAJOR OPINION: I am offering, sir, in ·evidence this 

Exhibit No. 24 for identification. That exhibit is of one 

Gloric Ilillo. The ·purpose of presenting this evidence is to . 

establish the f act that there were three groups of Filipino 

civilians tclcen to the open field in front of the J a,panese 

paper factory; that these civilians were blindfolded and shot 

· by the J upanes e. 

GENERAL REYNOLDS: Is t his witness c.vailable to appear 

before- the Commission? 

Mf.JOR OPINION: Yes, sir. 

· CAPTAIN SMDBERG: The Defense objects .to the intro­

duction of this deposition in evidence on the s ame· ground ,-
> 

a_s stated this morning: thnt d~posi tions -me.y ·not be used . 

against ..-the 1.ccused in e. capitel ··case in _.any proceeding 

before a milit~~y commission, end on .th~ :f'urther ·gr~~d -t~t 
· : the deponent is available end r.iay be brougl'.lt · before th~s J'J':'o-· 

·ceeding. 

MAJOR KERR: If th& Commiss;on pl.ease, the first point 
. . •. 

raised by couns~l was rule~ upon definitely, and, I assume, 
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finally by the Commission. yesterday when it followed the 

.. opinion of the .Judge Advocate General that the ~ticles of 

War do not apply to a proceeding of this nature. 

As for the second point, as I pointed out · tip.s morning,, 
the regulations governing the procedure of this Commission 

specifically authorize this Commission to receive in evide~ce 

affidavits. Now, sir·, if we are to be· required in each 

case where "!f8 propose to offpr into _evidence sworn stateI!lents 

to· pr.oduc.e the oral t~stimony of t 'hat i!itness in lieu of the 
-~ 

s"Worn statement, it merely means. that we will unduiy extend 

the period of the trial. The purpose of _the provision of 

' the regulations authorizing ~he acceptance of ~statement of 

this sort certainly is to avoid that _necessitr. I see no 

reason why tho Commission should hesitate to accept these-
sworn statements. 

GENERAL REYNOLDS: -- Is this testimony material to the 
'\ 

presentat ion of the Prosecution's cnse? 

MAJ:OR .KERR: Yes, sir, it is • 

GENERli.L REYNOLDS: The witness es are available? 

Ml:..JOR KERR: I presume they are, sir. · 

I would like ·to point further that this is C part of 

an official report covering an investigation by .Wer Crimes 
_,. 

Branch Personnel. Therefore, it comes under ·n second ~lnssi-

fication of the regulations au.tp.or:izip-g th~ Comm~ssior:i to 

· receive such !evidence. -

. . 

CAPTLIN SANDBERG: Sir, whethe:r it ·i.s· part of, an , 

official report or not, it is nevertheles's ·deposition. 

T~e D.efeI}se ·urges ;age.in that Congress has specifically pro­

hibited ~he use of depositions· ag~inst the nccused in a 

, . 
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capital case. 
-GENERAL REYNOLDS: Subject to oL~oction ty any member 

of the CoI:llllission, the document ,1111. be accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit .No. 24 for identification was 

received in evidence. and so marked.) 

MAJOil' OPINION: i ask that this be marked Exhibit No. 

25 for identification. 

· · (Copy ·of ~ffidavi't of Pedro Awad was marked Prosecu-

tion Exhibit No. 25 for identification.) 

W.JOR OPINION: -Exhibit 25, sir~, 1s a._sworn statement 

of Pedro £wad. This testimony will ' prove that he hnd seen 

two groups, the first composed of four civilians whose hands 

-were tied behind. He snw the bohev.ding ·of two civilians and 

the shooting of another tv10. The second group was compos~d 
( 

of 12 civilians, e.r1ong whom was Colonel Valdes. 

I offer this Exhibit 25 as a pnl't of the evidence. for 
'\ 

the Prosecution. 

CAPTAIN S1:.NDBERG: We hnve tho same objection, sirs. 

GENERJ:L REYNOLDS: _Subject . to objection by any member 

o·r the Commission, the document is accept~ in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 25 for identification was . 

receivqd in evidence and so marked.) ~ 

MAJOP. OPU{ION: I aslt t~a.t . this be ~r~e<i .Erllibi t No.' 

26 for identification• . 
( 

- (Copy of affidavit of Baldwin Policarpio was marked 
. . . ' 

Pro-~ecution Exhibit No. 26.for f<d.entifica~tfori.-.) · 

MllJOR OPINION: E~ibit 26, sirs, is a _st~te~ent· of 

-BaldwiI_l Policarpio. This ·statement will prove that ·he saw, 

· two ·group:s of civilians, Filip·inos, and · one Bombay .or Indian, 
'. 
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I 
and a small boy .coming out from Paris Street, end four' I • .,. 

. . ~ 
civil.inns wer_e blindfolded ,~d a small 'Lo/ beheaded. The 

three _civilians .of the sec_ond group were beh:eaded, . too. 
I 

I off~r this, sirs, •s evidence. for the Prosecution. 

cmiIN SANDBERG: . The Defense has · the same oQject~on. 

GENERAL REYNOLDS: Subject ·~o objection -by any member 

of th~ Commission, the aobjection of the Defense is not ·sus­

tained. Tho document will be .accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit .No. 26 for identification wns 

received in evidence· and so marked.) 

Mf.JOR OPINION: Sirs, Exhibit 27 is· the statement of. 

Etienne Szollosi. I ask that thfs be me.rked for identification. 

(Affidavit of Etienne Szollosi ,vas mnrked Prosecution 

Exhibit . No. 27 for identification.) 

MAJOR OPINION: . Sir, this statement vrill prove that 

Etienne Szollosi had seen four groups of civilians being 

taken toward the Japanese paper :factory. The first one, . 

composed of four civilians, had been ordered .t0 dig n..thole 
-

while the Japanese were guo.rding them. 

I of-fer ·Exhibit ·27 as ·evidence for the Prosecution. 

CAPTAIN SANDBERG: The Defense ~bjects on tlie same, 
A 

grounds previously stated. 
. ,• 

. GENERJ.L REYNOLDS: ·s:ubj:ect, .to ol:>j ection by , any member 
. . 

of the 06mmission, the objection r:£ counsel is not sustained. 

The document will be accepted in . evj,de.nce. , . . 

(Prosecution Exhi~it No. 27 for ·tde~tification was 

re~eived . in evidence, and so ·markEld .·) 
•. 

Ml}.JOR OPINIO~: · The Prosecution, sirs, rests its cas·e. 

MAJb~ KERR: That remnrk, 
. "' 

sir, 
. 

applied only to the par-. . . 

ticular ,case ttten ~der consider~tion• . I 
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CAPTAIN C:.'\LYER: It -the C~mmissi9n ple~se, the next 
. . , I • 

·.·incident to be taken up by the Prosecut i 0L is covered 1n 
. : . 

. . 
Item No. 17 of the Bill of Partiqulars, and is referred to 

for convenience as the De · LaSalle College case. l shall,, 
. . . 

not take the time of the Conimisslon to make -. a prelimiriarr 

statement or the •proo~:, · but rather,- call as- mi first witness, 

Father Cosgrave. 

GENER.U. REYNOLDS: We will pau~e briefly. ·The people 

· who wish to . do so may mov_e forward 1n the room, saving the 
. ~ 

front row seats. 

F~1HER FRANCIS J; COSGRf.YE . 

called as a witness on · behalf. of ..the Prosecution, having been...... 

first duly sworn, was examined and te_stitied ~s follows: 

DIRECT . EXAMINATION · · . 

~ (By Captain Calyer) Will you state your nai e and 

address, please? 
. ' 

J. Francis Josepb Cosgrave, Redemptoris~. Monastery, between 

Dewey Boule~ard and Tart Avenue extension. 

q Your age,rather? 

·A · • Forty-eight years or age. 
) . 

Q And .you a~e a .Catholic priest? 

A A Catholic priest, yes. 
. . . 

Q In the early part of Febru~ry of th1s · year -where wer.e 

you living? 
! 

1.. ..,. I 
. 

wa.s.._liv:t.qg in the 
. .. ... ~ .. ---.: -· - LaSalle _Cea.lege

- : - - on Taft Avenue, 
~ ... - - ... '--·· -

• • t...... 

Manila. . . . ... . . ' 

' . ~ ·. .
What other persons were livir.lg there at that time?Q 

A / ,. .Thef e · w~re 17 ·broth~rs .at. the_De JLnSalle C~llege, ·· and 
. . 

abou~ 15 pthe-r.. people, faoilies of-:-- 'Filip'ino and .Spanisti 

• 4 •• 

. I , 
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families who had been g.i;ven hospitality there because the 

.Japanese had ·occupied their homes. In ac· ition -- j
Q And do you know -- I beg your pardon, slr. 

A In additi9~ to· that, there -were, the servants of the 

college and the · servants of the families. About ?O al­

together. 

Q Do you know the fa.oily names of these various Filiplno 

and Spanish tanilie~? 

A ~There was the· faDily of Judge Carlo~, and the family 

of Doctor Cojuangco, and the family ot Vasques-Prada, and 

another doctor, Uychico. 

Q - On or about the 7th of February, 1945, did ;mything 
- . 

· unusuo.l happen at· De ~ LnSalle College?
' ' . 

A At abo~t 10:30 1n the morning a Japanese offi.-er, ac­

companied by a number of soldiers, some or them armed, some 

with spears, caoe to the college and lined all the people up~ 

the brothers .and the people, on the veranda at the rear ot 

the college, and we were all searched. ~nd Brother Xavier, 

the director of the college, and. Judge Carlos, W!3re ta.ken 

off trom the college. I understand they were taken to the 

Nippon Club .~ext dopr. 

Q D 
0 

id 
' 

you s'ee them taken there? . 
. , .A No. . .I only so.w them taken to the Bremmer Hall at the 

. . end of the c·orridor. 

Q· : . . F~ther, you me~tioned these Japanese anq described th~m 
' . . 

as "so.~d:1,ers._" · How did you -reach that conclusion? 

A · Well, when I wa~ lJving in the college·, especially 

those last two or th~ee weeks, ..the Marines were there, and 
I

these soldiers that came in were different from those. They 
• # 
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were ~y soldiers. 

Q Of that you are certain? 

.A Yes. 

Q Was ther& anything else t~at happened on tie 7th ot 

February? . 

A On the 7th of February we ·-were forbidden to go to the 

garden, and we depended on the well. to~ o~r.water supply. 
. . ' ' 

Only two girls, as far as I know, ·were· permitted to go to 
., -

draw wat~r. We were forbidden to appear on the verandas or 
j 

~n the windows •. As a oatter of fact, froc then on we were 

'virtual prisoners. 
-

Q Have you see_n either Brother Xavier or Judge Carlos 

s in·ce that day? 

A No, I have not. ~ 
\ 

Q Was there fighting in the vicinity of De La Salle 

College at that tine? 

A Yes, there was .quite a lot of fighting going on. We 

could hear these shells exploding against the buil~ing, and 

we could hear the machine gun buitets from about Thursday 

or Friday, as far as rny memory serves me. That would be 

from about the 8th of February. The fighting'see~d to be 
. ' , 

coming clQSer and closer, and this -state of a~fairs continued 

until .Sunqay, the 11th, the fig~ting seemed very close then, 

and Qn ·Monday.,_ the. 12th, .. we·_were all in the college gathered 

together ·at ~e foot of .the stairs, and we were there reading 
• \ \ V , 

for protection,. becaus~ of the fighting going on outside . .. W~ 

deemed that the ·safest place in-the building in our part 

of the ·building'. 

Q When you say "at the foot of the 1 stairs,,"_. Father, do you 
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meipi on the tirst -floor of the college property? 

A. , On the ground fioor of the southe:: ::_ wing of the coll_ege. 

CAPTAIN CALYER: Yes. 

I .~sk ihat this be -marked for identification as 

Prosecution's Exhibit No.• 28. 

(The Pho~ograph of the ground 
rioor at foot of staircase was 
oarked' P~os~~ution's Exhibit 
N9 •. 28 fQr Identification.) ~ 

-
Q (By C~ptain Calyer) · I hand 1 you a -document marked for 

identification ~rosecution's Exhibit 28, and ask you if you 

.lmow what that is? 

A · Yes. This represents the ground floor at the foot of 

the staircase leading up towards the chapel in the southern 

wing. 
~ 

Q < Will you indicate on that diagram the po~ition in 

which the peop_le were gathered on the 12th, ~s you just 

related? 

A Many of the -people were gathered inside of the wine 

cel_lar. Many of us were just in this .part here_(indicating), · 

between the wine cellar and the landing of the stairs. 

Q That is the section marked "Improvisecl,_ Shelter"? 

: A · ' 1',1>ro~i~ed shelter. We h~d mattresses on the ground 
. . 

there, because we slept there the night before and · we were 

rest1n& there dur·ing the day when there was a lull in the 

f~ghti;lg • . 

.:_ . · • ·Q ' Now1 Father, I ask you to tell the Commission · the. . . . 

' . ' . ::.. ' . 
. · · position of that wine :cellar with r~ference to the stairway• 

.. A· . The_wine ·. c~ll,ar, as you come in the dQor from near 
.. 

the dining room in La8.alle College ,1 you enter the -- the 

~~(. room 1s h~re (indicating). ' Y:ou come along through 
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-~ere (indicat~ng), .and you enter turning ·to the right. The 

wine cellar is on your right, and then passing that you have 
. . 

the improvised -shelter,~ and on th~ opposite side to the wine 

cellar is the staircase leading to the first and second floor • 

. Q Let me ask you again about the wine cellar • . Where does · 

that exterid? 

A The wine cellar goes back tr'om· the entrance from the 
"' 

dining room. It goes back about ·12 f~et, I would imagine;~­

and then it swings ba.ck underneat~ the staircase, and it made 

an -ideal air raid shelter. 

Q In other words, ; it extends under the -landing, and then 

to the left under the stairs? 

A Yes. 

CAPTAlN CALYER: 
\ 
s_ketch in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: 

accepted in evidence. 

If the Commission please, I offer this · . 
Ii 

There being no objection, it 1s. 

(Prosecut1on•s Exhibit No. 28 
for identification was received 
in evidence and .so marked.) · 

Q (By Captain Calye_r) Now, Father, will you tell the 

Co]llJJlission what occurred in LaSalle CoN.ege on the 12th 

of~ebr.u~y? 

. A . . .. ·we . had just t_p.ken . our mid-day me~i . a· 11 ttle before 

· ._ ·12:O0i perhaps, and suddenly the door_ leading in from the 

, ;' .. ·d1.nin~ room· µito that passage 1n front of the ·air raid 

.shel:ter ;. _ or the_·cellar, a. Japanes~ Marine officer with a 

~un(be;- of ·Marines·, entere~' ~ .and _the .-- ·. 
. . 

·Q Let me i-nterrupt you ~here a minute, Father: How do 

you distinguish thesd Japanese .Marine_s . ~_rom thos'E:l · that · you 
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had seen on the .7th? 
. I 

A . , . Well, I was accustomed to see the ,- ponese officers 

during the time or the oc~u_pation, and I .could distinguish 

d:: the time the difterence between the Marine officer and, . 

·' · the Army officer. The Marine officers wer·e in the building 

' at the time. ·· The Marines were there-, and I was accustomed 
. . . 

to the:u-.: uniform and the uniform of the- Army, and I was 
. .. . 
' ..able to distinguish at the ti~e. 

Q Was _there any· particular marking on the· uniform of 

these_men whom .you saw on the 12th, that would designate 

them as Marines? 

A No, except the color of the Wliform. It was different 

. from the color· of the .\my uniform. 

Q Were there also Japanese .stationed at the Nippon Club? 
~ 

A Yes. There were Japanese in the_Nippon: Club-. 

Q Where is the Nippon Club vii th relation to the_: LaSal~e 

College? 

A It is imr.lediately adjoining the south side of the La 

Salle College. 

CAPTAIN CALYER: I ask that this be marked for identi-

tication as Prosecution's Exhibit No. 29. 

(The photograph of the site of.,. 
the Nippo~ Club was marked 
Prosecution's Exhibit No. 29 
for Identification.) · 

' (By Captain Calyer) I show you a photograph marked 

for ide ntification as Prosecution's Exhibit No. 29. ·and ask 
' . , 

.YOU _if you ean tell what that shows? 

~\ · ·· That represents the site where the Nippon Club _was 

~efore it was burned do\m. 
I 
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Q Where, on that photograph, does the Nippon Club appear.? 

A ·The club is destroyed. 

Q Yes. The remains of the club. 

A The remains are here (indi.cating) ·. Obviously, you can 
,, 

see in the .picture. 

Q Where, in that picture, sir? 

A This, just here (indicating). 

Q Would you describe it for the record . 
. . .~ 

!es. In the front of the pictlJ.l!e, before those tr/ees. 

~Q The lower left-hand corner? 

·A The lower left-hand corner, yes. 

CAPTAIN c.U.YER: If the Commission please, I offer. this 

photograph in evidence. 

GENER.\L REYNOLDS: '.Chere be_ing no objection, it is .. 
accept~d in evidence. 

(Prosecution's Exhibit ~o. 29 
for Identification was received 
in evidence and so marked.) 

Q {By Captain Calyer) Do you know what branch of 

service the troops at tho Nippon Club belonged to? 

~ No. I am not certain of that. I un4erstand, though -­

I understand since that they "'belong to the Marine_s, bu.t I am . 

not sure. ·· 

Q . · Will y9u tell us about t}le Japanese who. . came· on thel . ·. 
12th of · February to · LaSalle College? 

A . ·. Wei1; just as -w_e t'ini'shed lunch, as I remarked, this 

.officer with, as far as I remenber, about 20 men, Marines, 
. ' ., . . ' 

. . 

entered, and they spoke .in Nippongo. · The officer spoke in 
,, . Nlppong-o ane. see~ed quite excited.' 

.~ l 
, • I 

I learned afterwards, _from one of the brothers, 
I 
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' 

.. 

Brother Max1min, who was killed, that the officer asked it 
. ' 

there -WeJ;'e snipers or guerrillas there, u. ::_:l he was assured 

that there were not, which was . the .truth. But he took off 

two or ·the boyp , two of the·servant boys. They were outside 

for a few lllinutes and we heard a shot, and a few moments ~ 

·later they were ··brought back again. I saw one ot them 
" 

brought back again wounded, and 1.I!nnediately the officer gave 
. • • • . ~ '( .ti. ~ 

a cotlllnnd, and at orice the soldiers, with their bayonets, 

began to ' atta_ck us. 

Q Where were you at this time? 

, A I was sitting with an. old Irish brother at .the entrance 

to the wine cellar. 

Q And that brother's nace, sir? 

A The brother's name was Brother -Leo. 
. ~ -

CJ.PTl.IN CALYER: I ask that this ph~tograp~ be carked 

for identification Prosecution's Exhibit No. 30. 

(The phqtograph of the entrance 
to the wine cellar. was marked 

· Prosecution's Exhibit No. 30 
. for Identification.·) 

Q (By Captain Calyer) I show _you a ph9tograph marked 

for identification as Prosecution's Exhibit No. 30 and ask 

you if ·;you cEµt state what that represents? 

· 'fhEft repr~sents the ent~ance ·to the wirie cellar. · . . 
Q · Will you indicate to the · Court the position 1n which 

yqu··we;-_e' sitting?· 

. A. I was ·sitting just near wher.e those, they seem .to be, 
. ' . 

.water tanks, right ~t the entrance. there ' to the win.e cellar ; 

C,'J>TAIN CALYER: . I offer this photograph 1n evide~ce. 
, 

GENERAL. REYNOIDS: ~There being no objection, it is 
I ·ill. .· 

.. -~. . 

• < 
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accepted 1n evidence. 

. ' (Prosecution'J Exhibit No. 30 
for Identifi cation was received 
in evidence and so marked.) 

Q (By Captain Calyer) W1¥1t happened, Father, when you . 
~ 

and Brother. Leo were sitting at the entrance to the wine 

cellar? 
., 

~ · The Japanese soldiers were bayoneti~g _all around us, 

and Brother Leo looked up at me and ··said, 'They are going 
. ~ • • • !.. . 

to bayonet_us," and he ·asked .oe to give- him an absolution. 
. . 

And I raised my hand to give him an a~solution and the 

bayonet of the Jap passed under ny arc into his heart or his 

chest, and he inmediatf:lly slumped down qead on ny legs, on 

ny lalees. Before I could move I received two thrusts froc 

, . the bayonet. 

Q i.lp~re were you struck? 

J One wound here, and the other one here (indicating on 
chest). 

C."..PTAIN CALYER: I ask that this be marked Prosecution's 

Exhibit No. 31 for Identification. 

(The photograph of the upper part
of the body. of the witn4ss was 
marked Prosecution's Exhibit No. 
31 tor IdentificA'tion~) 

Q · (By Captain c·a1yer) I show you a photograph marked 

for identification as ~rosecution's Exhibit No. 31 and ask 

you if you can tell what that represents? 

,\ . ·t;rha t rel?resents the upper part of my body showing . the 

. ·tw~ wounds 'tHat .I received on the-12th of ,February. 

CAPTAIN . CALYER: · I offer this ph9tograph in evidence... 

GENER!.L REYNOLDS,: There be~ ·no objection, it is 
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accepted in evidence. 
, I (Prosecution's Exhibit No. 31 

for IdenM.tication was received 
in evidence and .so marked.) 

Q (By Capta~n Calyer) At.whose hands did you receive 

those wounds; Father? 

From ·a bayonet of a Jap~ese Marine .• 

Q What happened to you after that? 
.... 

,\ Inu:iediately atter · that the JapEµiese _ ~ontinued bayonet- - .. -~ 

1ng, the · officer slashing w1th his sm~rd. One poor woman 

there tried to defend her little child. Her husband was 

atready killed, her two big b~ys were dead, and a ~oy about 

.ten:._.·; She tried to defend the 11ttle bey. She was slashed 

across the shoulder-, across the art!l, and a big piece was 

. taken out of her leg. She lived for tvlo days -- she lived 
~ 

until the. following day, as far as I rememb~r, suffering 

intensely. 

Q Do you know the name bf that wocan? 
.., . 

,'.. The naI!le of that woman vr~s Mrs. Vasques-Prada. 

The Japanese then followed some of the brothers and 

some of the people up the stairc~se. Some. were able to run 

up. Shots were fired and others were bayoneted on the 

staircas~. ·others reached the top of the . stairs to the 
-: 

entrance. to the chapel and they were bayoneted cir shot 

there. · Those of us who remained 'at the bottom of the 
. . 

. < 
stairc~se were. told by the·· Japanese if we were able to -do 

.. so' ,to lie down .ori the floor. Those who were not able to 
. . . 
. do · so· were thrown down. on :the floor. Vie were thro¥m 0nto 

those mattresses that were there that .we. ha:d been sleeping · 
. ... . . . ., ' 

on the night before. .Uid tbere I re1nainrd on . those 
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-----

mattresses from about, I s~ppose, a little after twelve, 

until eleven o'clock that evening. There were a coupl~ 

of dead. m.en l;ying over . my teet and a dead woman on my . 
head.· I was unable to move because.or loss o~ blood and 

because of the people around me. 

Q· . Do you know-,,the names ot any of those p·ersons whom 

you saw lyin~ ~h~~e. dead? 
:.. . 

A ,. Yes • . Brothe~· Lucien; Brother Bapti~t; Brother Arcadius; 
._ .,. .., _ . . 

. -
the three elder sons ot Mrs. Vasques-Prada; and there were 

other~, out r cannot remember their names at present. 

Q Were there others lying there who were only wounded? 

· · A Yes. There was· Miss Dionisia Carlos, and Miss Lourdes 

Qojuangco, and the wife of Doctor Uychioo_,-an4 th~re ·w~re 

one or two chilC,.ren there still living, including that ·' .
little son of Mrs. Vasques-Prada. 

' 

Q ·oo you lmow wheth~r any of those people later went to 

the second floor? 
.. ~ 

A · Yes. About eleven ·o'clock that night the.re was ,.._ • 

As a Catholic pr.lest I felt that I was not doing enough for 
I 

the people, so I· tried to make my way upstairs and to 

administer the last r4_tes of religion to those who were 

still aliye but dying. · And I extricated myself and managed 

to administer the last sacraments to many of them; and ·I 

.:went upstairs, and I saw . lying halfway up the ·stairs some 
\

dead bodies. When I r~ached. the entrance to the chapel· 

' there w.ere other bodies there·, aead bodi--es , - and a . pumber 
' . 

.. :. of peo~le who were wounded.~ And I made _my 'fl~Y -cree~ing. . . . . 

...into the chapel .and ~here I saw- inside_the chapel some 

-brothers lyii;ig in the passageway. I went up· towards the 
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altar and there was one brother lying before the communion 
. ,. 

rails, dead_. In . t he corner were two othe~ brothers with a 

little ·boy, the second yo~gest son of Judg·e Carlos; ·lying 
. . 

with them, dead. .. 

I was - pretty exhauste~ whep I reached near the altar, 

and I entered the sacristy there, and as far as I remember 

I must have col.lapsed, because when I awoke the sun was 

s.treaming in. . 

CAPTAIN CALYER: Let me !nterrupt you at that point. · 

I ask that this be marked Prosecution's Exhibit No. 

32 for identification: 

(Photograph of ground floor in 
front of ·W·ine cellar of De 
LaSalle College was marked 
Prosecution's . Exhibit No. 32 
for Identification.) 

\ .. .,, {By Captain Calyer) I show you this photograph· marked 

for Iden~ification Prosecution's Exhibit No. 32 and ask you 

- if you can state what that is? 

A This represents the ground floor in front of the w~e 

cellar and in front ·of the entrance to. the staircase, the . . 

south wing of the college. 

Is that the spot tha t you have mentioned ,vhere the 
• • - • < . ; ' 

bodies were placed on the fi.rst -floor? · 
. . 

A Yes. On the ~loor there. against that wall _the 

matt19esses were, and we wer.e "thrown. on top . of tpos.e 
I. 

mattresses. 
' . . 

~2 · Can you teli me , v,ho the two men ·.are pictured there? 

A The picture of myself and a picture of Brother 

Anthony_,_ a~d I think I am standinr. in' about ' the Fplace 

where I was lying .for those eleven hours. 
~. 
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CAPTAIN CALYER: I offer t _hat photograph in evidence •. 

GENER.\L REYNOLDS: There being rto objection, it is · 

accepted in evidence. 

(Pro.secution 's Exhibit No. 32 
for Id~ntification wa ~ re-
c&ived in· evidence . and so mar ked.) · 

Q (By ~aptain .Calyer) I show you a photograph marked 

for identification Prosecution's Exhibit No~ 33 and · a sk you 

what that represents? 

A This represents the staircase leading .from the ground 
. ' 

floor to the chapel of LaS~lle College, and the picture 

shows here, do you call it? the intermezzo step, h alfway 

between the two staircases. At the top of those stairs 

there I saw the dead body of a Filipino. As far as I 

remember now, it was the body of tl)e wife of Ramon Cojuangco. 

A little further up was the body of the wife, of Judge Carlos. 

Both of these were dead. 

C! ..PT~H N c ~"..LYER: . 1 offer _this photograph in evidence. 

GENER.'.'i.L REYNOLD$: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution's Exhibit No. 33 
for Identifica tion was re­
ceived in evidence and so 
marked.) · 

;r as};( that this .be ma~lr~d . for ,iden~ 

tification as Prosecution's Exhibit No. 34~ · . . .-

. (Photograph .c1f · entr~ce to . 
/ chapel of. De ·LaSalle Colleg·e 

wa-s .marked , Prosecution's 
Exhil;>-i t · No. , 34 fqr Iqe-ntifi-
cation.) , · : · 

Q · (By Captain Calyer) I show you this p~otograph · 

·marked for identification ' as Prosecution's Exhibit 34, 
. . 

ap.d · ask rou to tel1 what that :represents? 
~ . 
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A . This represents· the entrance to ~he chapel or De . , -

· LaSalle ·College. 
r 

Q On what floor or_' the building_.is this? 

A This ·1s on the ~econd floor •.. ,, 

Q Can you tell me · th~ names o~ th~ per•ons · shown in 

, this picture_? 

A There is myself, Brother Anthony, and this was an. 
o.fficer

. 

· that came with us. I do not remember his name. 

· ~ Q Is there ·· anything particul~rly s ignificant about the 

positions ;l.n which those persons , are s~anding? . 

A Yes~ Brother Anthony is standing approxj,.mately in 

the place where the wife o(Mr. Aquino, Jr.,. died. I 
. . 

am 

standing in the place where I saw the body of the son of 

Dr. Cojuangco. This poor boy was recovering from typ~oid, 
( . 

and he was s~eeping in that room just behind my back, and · 

I saw his dead body lying just where I ·am standing. Jlhere · 

the officer is standing I saw the dead body of D~. Cojuangco; 

and also the body of one 

name· was Asela. 

CA:J>TAIN CAl,YER: .I 

GENERAL REYNOLDS: 

accepted in evidence. 

of the Carlos girls. I think her 

offer this picture in evidence. 

There be~· n~.. ol;)jecJ.1o~, ~t is 
.A.. 

-(Prosecution's .Exbib1t No. 34. .
for j,.denti'fioation was · r.e.ceivecl . 

' in evidence· and :so marked. ) .:
I. 

' "' CAPTA'lN CALYER: I ask that this b·e mai'ked .. . . . . . . ' ' .. 
Prosecution' ::i Exhibit No·. 35' .!"pr· identif-ication. · 

(Diagr~ .of. c~ap~l in De LaSalle · · 
•. Colleg,e was marked-.Pros-ecution' s 

Exhibit No.· 35' 
. 
for -identification.) 

~ 

.. . . . 
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Q (By Captain Calyer) I show you a d"itigramlllarked tor 

identifica·tion as Prosecution's Exhibit No. 35, and I &!Jk 
1 

you if you can tell what that represents? 
' .. .- A This ·is a plan of the .chapel in De .LaSalle College. 

Q That is the second tl~or? , 

A The second floor, yes.
:! • • 

CAPTAIN CALYER: I offer thi~ in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted 1n evidence • 
. ' (Prosecution's Exhibit· No, 35 

for Identification was re­
ceivecl in evidence and -so 
marked.-) 

Q (By Captain Calyer) Father, will you point out on 

.that diagram the place where you sa'W the. bodies in the · 

chapel itself? 

A Just inside the door about six or seveh feet, a 

little to the left side of the main passageway, I saw the 
\ 

bodies of two brothers. Inside · the -- . Between about the 

seco·nd and the last pew on the right side I saw the dead 

body of another brother. Right up in front or the pews 

before the co:mmunion rail, before those steps, a little 

to the left side) was the dead body of Brother Maximin, 

and on the right side I am taking right enter1ni the-_,. . 

chur.ch --

Q Yes. 
/

I 
A (Continuing) -- on the r:l.ght side_, · in ~he .corner_,. 

over here (iridicating), I ·saw the bodies 'of two br0thers 

and the body of the second son, a smail ·boy of nine, of 

.· Jud.ge _Carles~ · 

•. 
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CAPTAIN CALYER: I ask that this photog.raph be marked 

as ··Prosecution 1s Exhibit No. 36. 

:(Photograph of portion of chapel
•of De LaSalle College was· marked 

_Prosecution's Exhibit No •. 36 for 
· Identification.) · , 

Q (By Captain Calyer) I .show you a photograph.marked for 

identification as .P;rosecut1on's Exhibit No. 36 . and ask you 

what that represents? 

A That r.epreseI}ts the aplace where I saw the dead body of 

that ,irother, bet~een the l ast two pews. 

Q On which side of the chapel is that, sir? 

A That 1~ on the right side on entering. 

CAPTAIN CALYER: I offer this photograph 1n evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 
\

(Prosecution's Exhibit No. 36 
for Identification was re­
ceived in evidence and so . 
marked.) 

C.~PT.\IN CALYER: , I ask that this be marked Prosecu­

tion's Exhibit No. 37 for Identification. 

(~hotograph of top corner near 
sanctuary of De LaSalle Chapel 
was marked .Prosecution's Exhibit 
No. 3? for ldentifi_eation.J 

' ' 

Q (By Captain Calyer) I show you a photo~rap~ marked · 
-

for identification as Prosecution's Exhibit N<:>. 3__7,
. 

and 

ask· you what that represents?
I. - . 

ii. This ·;-epr·e·sents the corner, the top corner· near the 

sanctuary on the right · side of the ·De· ;asalle Coliege ·, and 

that was the place where I_saw the bodies. of the two 

br'others and the body of YOlJ?lg Carlos. There e.re ·marke on , 

2?8 
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the ~all that show the blood that was spilt there. 

CAPTAIN CALYER: I orr~r this photograph· .in evidence., . 
·, 

GENERAL REYN-OLDS: The~e beinc no objection~ it is 

accepted in evidence. 
I • 

(Prosecution's 'Exhibit No. 37' ror 
identification-was received in 
evidence .and so marked.) · 

CAPTAIN CALYER.: I ask that· this be marked PrQsecu-
I 

tion '-s Exhibit No. 38 for identification. 
. . 

(Photograph of passageway at. rear 
. ~ of altar in De . laBalle College 

was marked Prosecution's Exhibit 
-No.· 38 tor .identification.) 

_Q (By Captain -Calyer) I s~pw you· a -photograph marked _ 

for identificati~n as Pros_ecution's Exhibit No. 38 and ask 

you to state what that represents. -

A This represents the passageway at the back or the 
. ' 

a~tar in the De LaSalle College, and this was the place 

where we hid during the ·intervening days after the massacre, 
\ 

unt.il the rescue.-

CAPTAIN CALYER: r · orrer this photograph ·in evidence. -
. . 

GENERAL REYNOLDS: There being ~o objection~ it is 

accepted in evid·ence. 

· (Prosecution•s ·E~ibit No. 38 for 
id~ntification: was- ~eceive~ 1n 
evidence and so marked_:r;} . . , · 

Q (By Captain Calyer) ·Father, _w~at do yo~ me~ whep 
. . . ,. •' 

you · say "we"· remained the.re during ,the intervenil'_lg $lays? :---,--~_---,--r--- - . 
A _ On the · ?ues-day following the· m~s sacr'e,, .,, _tlie. d~y aft-er ~ 

. .. 
the massacre, r ·was able to go down to- the bott~m ·of -t~e _ 

sta1:rs again, and I round there a number ··or survivors. Now,- · 
---. 

.. , •.
"' 

. ,.. 
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- some of these accompanied me to the_chapel and some of them 

remained behind the al tar with ·me. Others went up to the -, 

top -room above the sacristy behind the altar, arid . most of 
; 

the time we -remained behind that altar,those few that were 
..

with me, 
' 

Q Calling 7our a~tenti~n to the last exhibit which I 

showed you, does th~re appear in that picture a stairway? 

A Yes. 

-Q Where does th'.at lead? 

A · 'That stairway leads to the bottom -of the chapel; above 

the sacristy~ On the opposite side there is also a stair­

case leading to another room above that sacristy, 

Q Are those the rooms to which these people went? 

A The people went to the room on the left side. 

Q What happened on succe·eding d:ays While YO\J were still 

in LaSalle College? 

A During those days the fighti~g was still going on 

around and it was either _Tuesday or Wednesday, I am not 

quite sure which day, I saw two Japanese enter th~ chapel 

above the choir loft, and there spread gasoline and set · 

·fire to· what ._was . in the g-allery-. In the _gallery there was . 

muc·h furniture and my _library consisting of about ·-3,000 

books, These were all burnt by that .fire • . · 

CAPTAIN CALYER: I ask that th.fs photograph ·· be marked 

Prosecuttor,' s- Exhibit No. 39-,-.for Ide-ntitic~tion. 

(Photograph of organ gallery 
· in De·LaSalle Coll(:lge . -was_ 
marked Prosecution's Exhibit 
No, 39 tor Identification.)" 

Q ~By Captain Calyer) I ' show you a photograph marked 

. ,. 
•. 
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for identification Prosecution's Exhibit No. 39 and ask 

.- you to· state What thc;1t represents? 
• . 1 

· .A This represents · the organ gallery in the D~ LaSalle 

co;lege, and the discoloration 
' 

o,n. the 
' 

wall marks the place 

where the fire actually occurred. All along that .wall .. 
. . 

were books, pieces of furniture_, and other thinp like 

that. These were ali destroyed. 

CAPT.UN CALYER: . I offer this photograph in evidence. 

GENERAL R~OLDS: There being no objection, it is 

accepted ·in evidence.
'' 

(Prosecutionts Exhibit No. J)
for Identification was re- . 
ceived in evidence and so 
marked.) 

CAPTAI N CALYER: · I ask that this photograph be marked 
. . 

Prosecution's Exhibit No. 40 for Identification. 

(Photograph of pass~geway
leading into gallery at -back . 
of church of De LaSnlle 
College was marked _Prosecution's 

, Exhibit No. 40 for Identifica-
tion.) 

Q (By Captain Calyer) I show you a photograph marked 

for Identification Prosecution's Exhibit No. 40 and ask 

you if you can state what that represents? 

A . As far as I know this represents the passageway lead-

ing into the gallery at the back of the ch~rch, ·to t~e ·' 
--". . 

organ gallery on the top floor. 

---___:L · That would be the third .floor? , · 
- . 

--.---A The third floor. 
, , 

Q And wha't do· the marks shown· in -that ,picture repres_ent? 

A ·The marks show the places wpere the fire had occurred. 

CAPTAIN CALYER: I offer th1s · photograph 1,n evidence. · 
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GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted_ 1n evidence~ 
. I • 

(Prosecution '·s Exhibit No. 40 
for Identification was re­
ceived 1n evidence arid so 
marked.) . 

• II 

Q (By -Captain Calye;r)· What, if cUlything, ,:tiappened sub-

sequent tQ the fire? 

A Well, I remained practically _all the time behind the 

altar. I only went down once or twice to see if there was 
. I 

anyone still living and needing help, but for themost part 
-~ 
I remained behind the alt~r. 

Q Until what time? 

A Until about 4:30 on the afternoon ·of Thursday, the . 

15th of Febru~ry. 

Q And what happened on that day? 

A About ·a little before that time I th0ught that I 

heard American voices 1n the grounds of the· college, . but 

i wasn't quite sure and I did not like to tell those vn.th 

me what I had heard.. But nbou,t 4:30 I wo.s quite certain 

of it, and those with me heard the voices. Then we looked 

around behind the altar 
. 

an(l ne saw three American soldiers 

~ o:I'g.;.n_gallery. I called out to them, but evidently 

I was weak, for I had to call three or four time~ bef~r~ I 
. . ~ 

could attract their attent.ion. -They asked me .to s~and -.up_. 

I ,stood .up. My sataan; a white.· ·sataan, wns pra'ctically 

bro,m rv1ith bl~od. Th~y .as~ed .~e if .I c~_ul'd ~o~e dovm'- to­

them and I managed to cr~ep do~·. tru:ough the ,c~~ch' and 

told them what ho.d happened and told -them about my c.om-

··panion.s behind the altar o.nd in · the sacristy. 
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They took me at .once to a piece of -ground at the side -. . 

-~or Santo Scholastica College, and -there they -treated my 

wounds and gave me a shot ot whisk_~Y and J>Ut me on the 
... . 

ambulance, assuring me ,that within a few minutes they 
. . 

" would have rescued all my companions,. which they did. · I 

·~as tak~n fir~t to a clinic in-Santa ·Ana, £l!ld after that 

to the .convent in Santa .Ana. The .next day I was taken to 
·' 

the military hospital in Santo Tomas University., ··and there .. ,,.I -~ 
I remained ior about two weeks until my wounds were ·well ­

enough to .permit me to leave. 

Q Going back, Father, to the time of the killing and 
. . 

wounding of persons 1n LaSalle College, will you tell the 

Cominisslon the names of· the persons ~om you .saw dead on 

the first floor of thag ~uilding? 
I 

A I saw Brother Baptist dead; ~rother Lucien;· Brother 
II 

Arcadius; the three sons of Vasques-Prada; ~s. Vasques-

Prada. , - -

Q Wera there others on the st~ rs? 

A On the stairs; the body· of Mr~~ Cojuangco, Jr._, and 

the body of ' Mrs. Carlos, the wife or Judge ·carlos • 

._Q Any others· on the stai,rsf · 

A I cannot remember the names . or ··any ,,others on the 
i · . 

. . 
Q ·And the names, p~ease, of -thos~ whom you . saw on -the_· 

f second noor? 

:. A On the sec~nd floor I sa;, the b_od_r _of· J\sela :C~rlos, 
' 4 • • • 

the body of Antonio Coju~gco, , the .body or··the ~ire ._ or 

Aq~~o, Jr. 'rhat is as .far as .the entr~ce _to the chapel 
,•. 

·is concerned. Inside the chapel I saw the dead bodies _or 
I 

.. 
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Brother Lambert, . Brother Paul, _Brother Maximin, Brother · 

William, and there was som~ othe~ brother whose nam& I 

cannot remember at_pres~~t, and the body .of the ~econd 

son, the elder son . of Judge Carlos.• 
" 

Q From your observa'tions ot thQse bo~ies., Father, can 

you tell the m~er ·in which ·they met their . death? 
, 

A Certa~y Mrs. Vasques-Pr~da's death was caused by 

tlle bow~ fro~ a saper, and some of the others from 
. . 

bayonet wounds. I can't remember exactly anyone dead from . " . ., 
a revolver shot • . Some were wounded. I can't offhand place 

anyone .dead . from that. 

Q . Do you lmow tqe names of any of · the persons present 

who survived this incident? 

·A · Yes. Brother Anthony, Rosar_io Carlos, Dionisia 

Carlos, and the youngest son or Judge Carlos -- I don't· 

lmow his first name -- and Lour~es Cojuangco, Ramon 
. . ' 

9ojuangco,_ Aquino · -- I do not know his first name. 
F 

.·Q Were those persons wounded? 

A ·All of them were wounded except Ramon Cojuangco. 
I 

He escaped wounding. And -- I am sorry -- I just remember 

the ~l~ttle .boy, the ~est son of Judge Carlos. I do 

not think he was woufui09-. · · / --. · 
;.ti .. 

Q You mentioned -Brother Anthony as · a ·survivo~. Do .you 
.,. . ' .. . . ... ,• 

,know what happened to .the ~1;her ~rothers?. 
: 

. . . 

Q .. _No~ Do yo~ know .what h.appened to the ,o~h~r ·brothers; 
. ' 4 • 

A All the · otper brothers w-ere ·idlled, with<?_ut .ex9_epti,on·. ·· 
.. 

CAPTAIN CALYER:. Your witnes~. · . , 

CAPTAIN SANDBERG: . No questions. 
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CAPT.I\IN CALYER: Thank you, Father. You may go. 

(Witness excused,) . ,... 
GENERAL REYNOLDS: The Commission v,111 re·cess for 

five minutes. 

(Whereupon a short recess was taken.) 

. -. 
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. , . 
f ••• Cl.PT1-IN CALYER: Brother Anthony. 

ANTON HEITKANN 
I 

. . / 
cRlled es s witness on behalf of the Prosecution, being first · , 
duly sworn, . wes examined ~nd- testified as fo~ows·: · 

DIRECT EXftJilNATION. 

Q (By C2.ptr.i'n Cf'.lyer) Will you ·state your name, 'please? 

A May n~me_is BrotheD Anthony. 

Q· ·What is your civil name? -. "' ·. 

A Anton. Jie.i tmann. 

Q What i,s yoµr nationality? 

A Gerrnan citizen~ ·-

Q. . Where do you lfve. et the pr~sent ti~e, Brother Anton? 

A At the present time in the hos~it~l, Santiago Hospital. 
, .. . 

Q Is that the one coI'lmonly known as the -"Spanish" Hqspital? 

A Yes. 
. ' ' 

Q Why are you hospitalized at the present time? 

A .- BecP.use I am stil:l suffering from the wounds .I received~ 

Q 1t'hat wounds are those to which you .refer? 
. . . 

. A I received 8 bayonet wounds • 

- .. : Q 1'"hen and .'where? 

A I ~eceived those b9:yone_t wounds_ on: th~ .·12, ..~,r: F~-b~ary. 

One is in my chest, two in r.iy · abd<?ti~n, end five in iny -arm.· 

: P.nd at whe.t pl~ce _we~e -. th~~e .- wounds ~nf.li~·t,d? 

He-g-e.· . ..... ·.- - - - _. -.-,-.. 

.Q By whom were th~y 1nt:t.1cted'l ·.. ·. · .. ' , -----
I • 

A By Japanese, marines • . 

·' , CAP.Tl.IN Ctt~: Ma)' ·we }:lave ·this l'lt>.rke.d for fdentffi-; · . 
. .. ... 

.cation? · .. 
.:" . 

,· .. .. 
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(A pho.tc;,graph was marked Prosecu­
tion Exhibit No·. 4.1 tor identi­
fication.) 

Q (By Captain Calyer) : I show you a photograph marked for 

identification as Prosecution's Exhibit 41, ·and as~ you to 

state what that represents. 

A Those represent my wounds in the arm, and one in the 

abdomen _-- two in the abdomen, one· 1n front ~done in back. 

· CAPTAIN CALYER: ' I otter this ph<?tograph in evidence. 
. . 

GENERAL REYNOLDS: Thero being no obj~ction, it ·is 

accepted _in evid·ence. 

(Prosecution Exhibit No. 41 for 
identification was received 1n 
evidence and so marke_d.) 

Q (By Captain Calyer) Will you describe for the Commission 

the particular place in LaSalle College where you received 
\these wounds? 

A I received the wounds in the .chapel, -on the left side. 
'\ 

Q In the -front or the rear of'the chapel? 

A · In front of the chapel. \ 

Q I show you a diagram ·or the .chapel which has been pre-

viously identified as an exhibit 1n this case, and ask you to 

point out the specific spots where you were w~un,ded. _ 
' '

, 
. 

A I was _here (indi~ating) 1n the left-ban~· ·side. 

Q Will you _show it ·to -the Commissio~, ·so that they may see? 
. •' ~ . ~ ,· . ' .. ,. .• ,• 

This corner here (indicating).· · . · I . 
-------c -:-c:_=T=--c ~ - Inc,±ea-t-i-n~a-p~~ · e -'=-'AP - = UiY;e;R . extreme l.ett 

- ' .. . . ... 
of .the photograph~ . immedfately . ·1n· frc,nt 'or t)le -~ec~ion marked 

""Pews". 
. ' 

(A photograph was marked· P:rosecu­
tion Exhibit No. 42 t.or identi- . ,. 
fica:tion.) 

.. 
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.Q (By Captain _Calyer) I show you a photograph marked. 
' . 

Prosecution's Exhibit No. 42 tor identi~ication, and -ask you 

to tell wha~ that represents. · · '. ' .. 

A . That is the exact place where I was standing when I 

received -the bayonet woUl'ldJ. 

Q Wh~ is the person shown in that picture? 

A That is myself_. 

CAPTAIN CALYER: I ofter that photograph in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is -ac-
-~ 
cepted in evidence. 

(Prosecut·ion Exhibit No~ 42 for 
. . identification was received in 

evidence and so marked.) 

Q (By Captain Calyer) Wher·e did you go after yo\1 were 

wounded? 

A After· I was wounded I went in the p~ssage between there . 

and the dormitory, _and I had my bed there and slept _the first 

_night. The next day 'I went up to the third floor, in a little 

r _oom up the stairca.se, and slept in a bed there. 

Q And how long did you stay in that room? . . ' 

A I _st~yed there until the liberation. 

· (A photograph.was marked Prosecu­
tion Exhibit No. 43 . for __ identi-
fication.-) , . · .. x· . . .. 

(By ·captain Caiyer) I show y.ou .a ·J)hot·o_gr/lPI?- marked 

f?r identific.ation as Prosecutlon 's Exhibi"t ·-'43; and a~k you to 
. . 

-._-_-_- ---~a.tEL.what tb~__t_re re~e_!l~s. _, 
' .! 

-
A This . 1s a group p~otogr_ap}l ·ot the Brothers stsl.onea in 

', . \ ... . 
·De ' LaSalle. 

· · Do you know when this photo _was -taken? . . ,
( •. 

A . -It was taken -at .the· beginning of 1940.-. . . 

.. . 
, · 
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Q Were all or the persons shown 1n this photograph still 

at LaSalle Collegei on February -12, 1945? 
• I • 

A No.. Some~ were 1nterne~ 1n .Los Banos, and, : one was 1n 

iiong Kong .at that time. 

Q Will. you tell the Comm1_ssion, by re~err1ng to the 

numbers which appear on _the photograph, the names ·or · the 
~ . . 

Brothers who were'· there ·on February 12, and what happened to· 

each of them? ., 

. A No'. 6 was there and 
I 

he wa.s killed. .No. 7 also killed 

Q ·• (Interrupting) Will you state their names? 
~ . 

A No. 6 ·was Brother · Adolph_, he was ~illed • . No. 7, . Brother 

Paul, was killed; No. 8, Brother Victor, killed; No. 9, Brothe\' 

Hubert, killed; ·No. 10, Brother Lucien, killed; No. 12, 

Br.other Leo, ki_lled; No. 13, Broth.er Baptist, killed; No~- 15, 

Brother Berthwin, killed; No. 1?, Brother John, kllle.d; · No. ~8, 
( 

Brother Romuald, killed; No. 19; Brother Gerfried, killed; 

No. 22, Brother Maximin, ,ltilled; No. 24, Brother Arcadiu~, ­

killed; No. 26, ·Broth~r Lambert, killed-; No. 28, Brother 

Willirun, killed. 

Q I call your attention to the person identified by the 

No. 21, and . as~ you who . that is. 

A . . That :i.s my ·own person.· 

Q -I call your attention to the person ~dic~·ed by · 

the No. 3. 

A · BegL pard·on? 
. .--:::---·-;...:...-::-

- Q No. 3. 
.. 

- -- ------
. . 

A Brother Xavier. . He had bee~ t ·akeh b~fore that' and. had · .. 
. -

· be~:11 br.ought over to the .Nippon Club, and we don't _lmow· what 

happened to him. 
. .. 
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I 
Q When was he taken? 

. -
A He was ta.ken _4 or 5 days ahead, on Febr.~~y ?th. 

. . 
Q You say he -was taken to the Nippon Club? · . ' . 

A Yes-. , 
Q Did you ·see that? 

A Yes, we· "saw h1ni and Ju..dge Ce_rlos:· being ·take~ to the 

Nippon Club, having ·their hands tied ·behirxl their backs. 

Q Did you e~er see them at er .that? 

A No. 
. -

CAPTAIN. CALYER: I. offer this photograph in evidence . 
... 

GEtlERAL REYNOLDS: There ·being no . objection, it is 

received in evidence. 

(The photograph above referred 
to was received in evidence 
and marked Pros·ecution Exhibit 
·No. 43.) 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

CAPTAIN CAL~: , Thank you, Brothei• Anton. Tha t is a ll. / 

· (Wi tnoss excused.) 

CAPTAIN C/i.LYER: Mr·. -Hain. 

MP.RTIN . C. HAIN .L 
called. as a witness on behalf of the Pros_eclit1:~n;. h£i.~ing . be~n j 
first duly sworn, was examined and ~esti:fi~d :as . f.biiows: 

I . . . • . . . 
DIRECT EXMlINLTION · · · -· 

. . . 
:=:-~--IJ---_-1..,~ ~~a.in_Caly~J Will you state _-your name,- plea-Se~ 

--,._ 

·A Marti.fl Hain. · .· . , 

Q . . There do you 1-ive, Mr. Hain? 

A ..· Right now I am res idihg · at De . LaS:all~ College. 
.,- . . : . . ' 

Q On· ~~e '7th- of· Febl_'uary, ·1945, where were you :J_iving? . .. ,... 

.-
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I 

. A I -was living at De LaSe.lle College. 

Q Were· you employed -there? 

A Yes, ~ir .. 

Q In what capac+ty? · 
• ,, 

A As -secretary. 

Q In
. 

: th~t capa~ity, 
. 

were you ·fe~iliar with the names of 

the Brothers of the La Salle Col~e_ge? 

· A Yea, sir. 

Q. Will you tP.11 the Commission the names, ~oth the 
-~ 
religio~s names and the civil names of those Brothers, insofar : 

as you ~an r _emember, their ·ages an~ nationalities? 

A The first one, _the director, was ·Irish , was about .50. 

His name was William Kelly. Then there was Brother Paul, . he 

must have been e~bout 35. He was, :German. 
. . 

Q Do you remember his name? 

A No, I dori't • . Then there was Brother Lambert, - he was 
. . ' .

/ .German, ebout 28. ·His name was Ernest Hemmerling. And there 

was Brother Willirun, otherwise -- he was about 34. Th¢n there 

was Brother Leo; he wa·s Irish. His name was Corcoran; that 

was his last nnme. He must have been close to 60.· Then 

there was Br~ther Hubert .:._ I don't· remember his family name.• 

What was his nationality? I' . 

Ji( ' · 

He was German. . There was- ·Bro:the-r °Lucien. ,: Then ·t~re 

was Brother -- _, 

. --,L(-nrt-e-rrupttng} o-y~U-.1'-einembe-i-hi,s nam._ej___ ~ _· · -
• • < -'--'------..

No, I don't. . Then ther~ w-a_s· Brother Bap_j;.ist; -he wa:s . 
. . ' "" . . . . 

. . 
: American. Then there was Brother' Maxim1n; he -was German, be 

·- was about 29. , .. 
Q · ·Do you remember his n~me? . 

...... 
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A No • . I don't. Then ther& was Brother Antonios. 
. ' .Q '. Who? 

A _ Brother Antonios. 

Q Was he there on. the 7th.·ot February? 
11 

.A Yes. · 1'len Brother Arcadius ;_ he was German• And Brother 

Paul• he was. , German. 

Q Perhaps I can help .you. Do you remember Brother Victor? 

A Oh, yes; Brother y1ctor, 1and Brother Adolph • 

. . Q Can.you tell me Brother Victor's nationality? · 

A Brother Victor was ·a Ge,rman.· 

Q Can you remember. his ~ame? 

·A No, I don't. 

Q Do you remember Brother Romuald? _ 

A Yes, Brother ·Romuald. 

Q And his nationality? 

A German. 
'\ 

Q Do you remember- his naine? 

A No. ·lt -1s pretty hard ·to remember these German names. 

Q Do you remember Brother Oertried? 

·A Yes_, Brother Gerfried; he was· German. 

Q Do you_ remember his name? 

A No. 
~ . 

Q Do you remember Brother Adolph? 

A Yes •. · He· was German. 
I -

Q B~other Berthwin? 
. .. 

A Yes, Brother Berthwin was German;.. 

Q Brother John? 
. . 

A .Brother John was German. ·· · 

- Do you know what hal)pened · to t~ose Brothers whom you_ ,. .. 
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llave Il!entioned?. 

Yes, s·ir. . ' 
Q · Will y6u ·tell the Commisoion? . 

A I beg pardon? 
. .,, 

Q t.rill you tell the Commission? 
, 

A-- Abo~t (p~pse) 

· Q What happened tp those Brothers?. 

A Well, when I came to LaSalle -- that was in FebrUBry 

15 -- I was so shock'ed to see ·all the dead b9die_s there., and 

they w·ere stinking, the smell, and the bodies were all ·swollen, 

and the dead bodies was all over .the place, the first floor 

and the second floor and the stairs and the chapel. I saw 

one girl, her hand cut· off, the left arm; pe.rt of her dress 

was off. lnd I saw another lady on th~ .stairs, her head was 

shot. Another !rother was upstairs with several, bayo~et 

wounds. 

Q Let i;, e interrupt yoti at this point. Do you know the · 

pame of _the girl whom you . saw with an arm wound, the wound 

tha t you described? 

-A. Yes, sir. Her n~me wa.s Asela C~rlos. 

Q Will :.you tell the Commission the po~i tion of her body 

wheh you ·saw it? I' . • 

A Her legs were wide op~n, her dress v,~s. up_. · -if~~~ ·w~s 

very ne~r the top of ' the second floor~ 
Q assM:ealtv('l?- --.........-: __ 

-· 
A No, she WO.~ dead. ... ' 
Q · Did you see the · bodies of any otper . persons w~om you 

-rec9gr-iized? 
/' •. 

A ' Yes." . !"saw the ~odies .of ·B~other Maximin, Brother Leo, 

., 
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Brother trce.dius, ·Brother Lucien, Brother Victor, and Mrs. 

Vesques-Pr.a~a •. 
t . " 

Q Going back for a moment .to the 7th or 
I 
February, were 

. • 

you et· De LaSalle College on that day? 
,,. . 

A Yes, sir, I was at ne· LaSalle College. 

~· Q Wili you tell the Com.mission· what -you saw on that day, 

with reference to Judge Carlos and Brother Xavior?· 

A . On that day ·th~ .Japane.se came -- pbout 7 _Japanese 

came there and they .started to search the place and they-~ 
s_ea~ched ~he place. Then ~ey asked for the. director,~ and we 

• 
brought the director, Brot~er Xav1or, and they tied qim_up, 
and ?udge Carlos was taken, too, was ti~d. They took them to 

the Japanese Cl~b, together with two Filipino civilians at the 

same time. It was about -11 o'clock. 

Q ·. Did you see those persons actually ta)icen to the Japanese 

Club? 

A Yes, sir, I did. 

CAPTAIN CALYEB:· _You may exam:tn_e. 

· CAPTAIN SANDBERG: No questions. 

(A -photograph was -marked 
Prosecution Exhibit No. 44 
for identification.) · 

.CAPTAIN- CALYER: If the Court pleas.a, I should h?-ve · · ·; ,.. 
.•,j .. 

introduced these exhibits before I gave . th~ . Defense an oppo.rtun• ·· 

· ity to cross-examin~, but. if I may reopen .m, :·ci~~ect lo~ 
. . ! 

. . 
GENERAL _REYNOLOO: "You ·may do so. 

Q (By-·c~_ptairi Calyer) I show you this photograph· ma'rked· 

for td~rit~fi,ca~io~ ....as · Pr-osecution•s E~bit No. 44, anr,l ask. you 

. 'if you can tel_l what tha:t is? 

... . . 
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A . TM~_is the boy who used t-o be our cook at De LaSalle 

College,. - · 

Q D6 you r~call his name? I 

A Yes. Teofi1io. 
,, 

-· Q Do you recall his last name? 

A No, I don't. 

Q I show you .this paper and ask you if that will refresp . . 

your recollection as to·his' ·1,i_st ··name? 
. ·.,,, 

A . Yes .. 

Q _ What is it? 

A Teor111o · candari. 

Q Did _~o~ see him at De LaSalle College at any time sub-

. sequent to the 7th of February? . 

A Yes, I dJd. . . 
Q Did you see him t!fter he had'l>een wounded? 

A . Yes, sir. When they took him to the hospital. 

Q Can you _.sta.te whether this photograph truly re-pres.e~ts 

the wounds wqich he received? 

A . That is the -actual wounds he got. 
CAPTAIN CALYER: I offer the photograph in evidence. 

GENERJ.L REYNOLOO: There being no objectior:i, . it is ac­

cepted_ ip evidence. 

. (Pros:ecution Exhtbi t No. 44 
for identification was 
received in evidence.) 

.! 

:::==-~--:----:-_:_~_:_:.._________~ -<~h~~-_1p~h~o':'.t ~ograph was. marked . · · 
......~ . rosecut.lof1Exh'1.-b1-t-N-o.-4-5 

for identification.) . 

· . Q (Bf, 'C°'ptain C,;ilyer) I ·show you a photograph ~rke~ ' f _or ..· 

< identification es Pros·e·cuti'on's. Exhibit 45, ~nd ask you. to ·. · · · 

state what the t .r-epre~ents? 
. I 
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A · That is the same fellow, ..1'eofiJ.1o. Candari, the cook at. 

thij LaSalle College~ 

Q :A view tQ.~en trom the other side of his person? 

Q Does that also truly .r .epresent the wounds which he 

rec~ived ~n .February 12? 

,, /A It does. 
' . 

CAPTAIN C.ALYER a I ·offer this. photograph in ·ev14enc . ... 
• • • •• 11> 

GENERAL REYNOlJ>S: . There . being n.o objec~ion, it ~s ac--

cepted in evidence. 
(PrQsecution Exhibit No. 45 
· for identification was 
r~ceived in ~vidence.) 

Q . · (By Captrln .Calyer) Do you kn<?W ·how many. wound-s he 

received? -

A Yes. He' is· shot in ,the chest. 

CAPTAIN Cf,LYER: !~u may examine·. 

. \ 
CAPTIIIN REEL: No questions. 

CAPT.i\IN CAl,YER: Thank you. The w1 tnes·s is excused. 

GENERAL REYNOLOO: A question ·by the Commission. 
. . 

GENERf,L DONOVlN: What were the Japanese . that you ,aw 

around ·there . on the 7th? Soldiers, sailors, or marines, . or 

what? 
-·· 

THE 1VITNESS: I . thi~-t~eY. ·wer'e rmrines, sir • 

.GENE~~t DONOVAN:- n;d fou see· \any soldiers'? 
- ·' ' . . ... .· ,· . . . 

=-===--_,__.,___~-~~ --WITNEE-~:_!:lo-, recall any s_THE. ::.:.=.~~ ~S :. I ~on' t oldiers. 

CJ'.PTAIN CALYER: Thank- you. ~he witness is e~cuse. 

' · · .'(Witness _excused,) 

CAPTAIN. CJ.~YER: If the Commiss·1on pl.ease·, at this ' time 

I wfsh to offer in ~vidence a ~wo~n 3tatement ot Teor1i10 

Candari. .' 'J'.his statement is ·a .part of the. official iny~stig~-
. . 

tion of this cas·e ~ . 
--····-· 
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CAPTAIN SlNDBERG: - The Defense objects to ~e intro­

duction of ~his statemen~, on the same grounds as have been 
. . ' -

. previously ·n·oted. 

T~e Defense also Wishos to point out thet the Prosecu­

tion has had ample . opportunity to bring forth the facts; that 
' . . ' 

in the ~nterests of an expeditious and ·orderly record' that 

this likewise be excluded. 
' 

GENERAL REYNOLDS: The objection ' is not sq~tained. The 
. ·- '? ·. . -~ .document will be accepted in evidence.- · 

.. {The stP..tement· above ·referred 
· to wes received -in evidence 

- . and marked Prosecution Ex-
. hibi t No. 46.) 

CAPTAIN CALYER: This statement is offered· with parti- · 

culPr ~eference to certain portions. I wish to ·call the · 

.attention of the Commission to· the que~tton~ and answers at 
. ~ 

the bottom bf the first page of this statemen~, in which the 

witness testifies thet he saw Jooge Carlos and Brother Xavier · 

teken from the Nippon Club at ' about 5 o'clock in the afternoon 

of Februery? to the Rizal ~emor~al St~dium; from .thnt point . 

he later heP-.-rd shots,· and tho. t those. men heve never been seen 

a.gain. 

· I also cnll the Comr.iissioh.''9: attention to ~ w.itness's 

state~ent .wi~-.;re~e·~ence to the qea.th_. of 'certa,in named' 
. . . 

individuals whos~ 'bodie·s he saw and identified;· and, ·finally, 

'. ' . to his ~e·s.ti1:1o~y wherein he r .eta tes the story of his _own 

• 1:?ayone·t,ing- F.l_t the hands. of 
. . . 

the. wounds t_mt-he _' received, · and his stateMent that he had 
' . 

33 wounds ail over his body. 

·Ros·a.rio Car1os .• 

I 

... 29? . 



ROSARIO CARLOS 

called as a witness on behalf or the Prosecution, having 

been_first .duly sworn, was -..exam1ned and testified as follows: 
I • • .. 

DIRECT EXAMINATION 
" 

Q (By Captain Calyer) . Will you state your · name', pl~ase? 

· A ·Rosario Carlos. 

· Q Your age? · . 

A I 21. . . . ,.,, 
.. . 

. . 

Q Where do you live, ~ss Carlos? 

. A Right now I am living . with my uncle, at 1109 La Tprre ·· 

Street. 

Q. .Keep your voiae up, please, so that .the Commission mJ.ght -

hear. 

A I am living ·nth my unQle, at 1109 La Torre Street.· 
' . 

.Q ·rn February or 194;,<where were you staying? Ii ' 

A At De LaSalle College. 

Q 
'\ 

Who else was there with you at that time? · 

A. My family. Shall I name them, one by one~ 

Q Will you name the members of your tainily, ple~~e? 

A My father, . Judge Carlos; my ~other, Mrs-. Juanita Carlos; 
' ' 

tllYSelf; .my sisters, ·Asel.a, Gloria, D1on1s1a, .. -Cecilia; my 
"-· 

brothers-, . Antotiio, and Jose, \ Junio;·;· .~d the servants, Isabel, 
• . ~ l/ • • • • • ' •• \ • . 

FranciSC(?, and Tamayo. · Aside -fr.om. our· fEµllily -~ .- : 

Q J'ust :a1'tOinent, ple~se ...: Of those · memb_er·s Of '·YQUr family 
• • "' • • " I . 

-;-:----:=:-::-an:i:::-:ti:ih -::c-;s;:::;;; v. :=.~ --a:.-om --,;,...~ havrjurt-nam~-,...'..ho.vLman ar...e now:::d- ::e· er;;;=an s-,wfi_ = .,·ou· ......._ _ ==-"--"~:...._-:.....___:_ 
:-- . 

a;tive? . · 

A There. are -tour .'ot us· in -the family ' an.,ci two servants 

living., 

-Q Which .are _those 1n the· family? 

. .., ' . 
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' 
A My sisters, Gloria, Dio~sia; my brother, fose, Jun~or; 

a:r:id myselt. 

Q ~ Which are the servants? 

_,/' 
A .Isabel and Francisco. 

Q - Was there also a Cojuangco family? 
' ·A Th_e Cojuangco family were also staying with us at the 

De LaSalle College~ . ' 
....Q Who were the members of that ~r-oup? 

.., . - ti-

A My uncle, Doctor _Cojuangco; my aunt, Mr.s. Cojuangco; · 

my co~sins, Ramon and liis wife; - Natividad Cojuangco; Trinidad 
' . 1 

. ' 

Cojuangco and her husband -- she is now Mrs. Aquino; lfr. 
. ' 

Aquino; . Antonio Cojuangco, Jr.' Lourdes. _Co'juangco; and an 
. . -

adopted boy -by the name of _Ricard~; ·and the servants, 
. '. 

Apolinario, Fortunata, Juana, Felisa, and a male nqrse by · 
I • • • 

the ·name or Filomeno, ~ita, and Carlos. · 6 _ 

Q How many of that ·group is still alive? 

A\ or ~he Cojuangco family there are two persons living; 
. . 

of the servants, there are tour. 
' Q Do you lmow· the names of the family who are alive?. 

' . 
A Ramon and Lourdes. 

Q An4 th~ servants? 
~ -

A The servants. are ·; Juana,- Felii~, Filomeno, the nurse, 
~ --. 

and Rita. 

Q Wa'S··t _he~e another family by the name or Uychico? 
.. 

A Yes, sir •. 
.i,, • 

Q Who ~ere -t~e 'memb~rs of that g~oup? -- ... --,. -- .. .... : . .... ' . \. ,., ~ . : . 
A-· · . Doctor _Uyebico, Mrs·. : Uychi_co, Sol.edad, Ramon, Pacita, 

,I and· the' two .servants~ . Clarit~ a:r:id :Helena. 

.Q ·Are there any of that _group ·no~ alJ.ve? 
. I 

' .. . 
.. .. .. 
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.. 
-

Q Was there 
I 

A 

A Yes. 

Q Whic_h ones, please? 
J •A . Beg pardon? 

.,Q ,,Which o~es? 

. A They 'are Mrs • _Uych1:co, Soledad, Pa~ita, and .two ser-

, vants, Clar~ta· and Helena. 

a family named Vasques~Prada? ... 
....,;, 

Q Who were ~the members or that group? 
. . 

A Mr. Vasq~es-Pra<1a; Mrs. _Vasques-Pr~da, Enrique, 

Herman, Alphonso; Fernando; and -the servants, Antoni~ and 

Armenia. 

Q Hovi many or· that group are now alive? 

A . Only one son alive; and I don't know about .the servants, 
( . ' ~ 

if they live or not. 

Q Which son? 
- .

A Fernando.· 

Q What is hi-s age? 

A- · Five. . 
Q . Were there also some servants or empl~yees· or the CollegE 

staying t~ere at th_at_time? 
I ' • • 

A · There were s~ -~oy:~· at ·the do~J.ege, stay1D:g .at -tha-t time. 
. __;.

Q._ .· .Do -y~ know t _he,,-1"..· mµnes? 

A I ·know Ans.elmo, Ceferino, _·.iul.ian, Pamt'ilo, T~ofilio, Viof.:. 

=-~-=-=-~--:Q~ ~o·:--:=:-::~~~-- _ - .. s-::-;-:--:D~-y~u ,;__nny-ot--t'hes-e~ are still alive? 
. ,, 

.~ : . ~ . '- . ... ~ . 
~~ 

, . . 

' A I kno~ Vicente is_living; I d~n 1·t -,know about the; others. 
. ' 

· ·Q' Do · ~ou :kno~ how many Brothers there were at the -College 

on that date? .... 
A 'There were l? Brotners; 1nc1ucUng j ather Cos.grave there 

\ ,-
,t - : • 
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\ " 

were 1~. 

Q How many or that ·group are no~ -a11ve? 

A :One Brother and ~ -ther Cosgra:ve • . 
I • t • 

Q ..Do you, krt6w the name bt that Br~the~? 
' ..

A -BJ;"other Anthony, 
j . ' 

Q or .the p$isons whom you have nEiDled as still alive, do 
. '. 

you know _any o_t _them who were wounde4? ~ 

A Ih my fainil.y• nit sisters Gloria . ahd Dioni1Jia and _'Dit eir · 
. . ... .:-::, 

were ·wounded. 

Q _Will 'you describe your own wotmd? 

A I was shot· 1n the left chest. 

Q Yes? The bullet entered ~he chest? 

A It entered the chest and went ·out the bac~. 

Q Did you . receive more than one wound?. 

A I was wounded la~er by a shell, ·a shrapnel hit ·me: 

.Q That was the only wound yoµ received on the 12th? · 

-A 
' \ 

Yes, sir. 

Q By whom was that wound inflicted? 

A ~Ya Japanese soi4~er. 

Q How close was he to you when you were shot? 

A I was standing· face to face • . He was right in tront of , _ 
me. . ,-- . · 

. J.!,'· . . 
Q What happened to yo~ ~fter you were shot?: 

A ·. . . :i: 'r°o~d myselt·.- fa.1i1ng, so -I l.et go . and l . found myself 
. . , " . . . ... .! 

---41-1'14er--,-.a._c.:::::-:::~=~~:=:;-;.;:~;--:=-=---::--~~=---~~--:-.--~_:_~
Q . -And .where wer~ you at · that . tim,e? 

. ·"' • . "" l '<r • • • • ' 

A I was_ on the' sec~nd :rloor of LaSa:11-e - College, near the 

. entrance ·Of · th~ chapel·• . - ' 
• • • ' J-

. Q · ·At a la~~r time, ..:was .there 'so1~:1ethi.ng . else that · happened 

.- . "· 
I 
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I 

to .yQU at that place? 
- ·,.~ 

A - 'Later on, why I :neard that the~e were no more footsteps~- -- .,_ 

around the p~ace~ ·I d&c-1d~d to change my pla~e b~cause I w~s 
/ . ' 

afraid or the shrapnels, thef might hi~ me, because there was 

continued shelling; so i-tr1ed to move from my p~sition. 

was able to move about two reet tr~ my ~lace, and I round 

out t~t I couldn't go insid~ the chapel as th~re was .,a raised 
.... 

' plattorm, and I couldn't raise myseit. So I st_aY.ed. tl)._re. . . 

Then I heard footsteps; s~e persons must ·h~ve se~n ~me moving, . 

·because I felt some perso~s cane near me. 

Q -. . Do you -Imow who those pe~sons were?; 

.· A No, I didn't see. 

Q . Do you know whether they were Japanese? 

. A I think ·they were Japanese because they w~re: ta,lking 

in Japanese • ~ 

. , Q What happened? 

A Well, ! _. heard them talk and laugh. _' I felt my hands 

changed trom t~e place where they were, and my legs parted •. 

J f~lt them tearing the iower ·part ot my underciothing, but 

I didn't move. 

Q What happened after that? 
. . .• 

- . . . ·; ( / ' ' .. 
A Arter that, all -~ r . a . s~ddeli I heard .a vo_~ce and I felt 

·my. dres~ pull~d do:.n~ ~d··a ·little-while la't~r .I · felt some·-
·.· . ~.,· . . ·. . . . : ,. ..' •' . . ' 

body· step on ·my stomach., Arter ·awhile the · talk .stopped· and 
. . ' . .. . . ~ 

-=-=-=-==--t~h~e=r=-=e ~-=~-:::iwa=--:s . s:-:.-.--~--- • 

A On ~he_·;ath o.r February·. 

·. (A ·. phot9graph was marlted . Prosecu-. 
· tiori Exhibj.t No • . 47 .for- identi.; 
.tication.) . 

I 

, ..392 ' 
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Q I show you a photograph marked for identification as 
. 

...PrMe~t1.ol\'S Exhibit· 47, and ~s.k you to state what that is. 
. ' 

. 
I -

: A It is a pictu~~ ot my c~sµi, Lourde .CojuaJ_lgco. 
I • 

.Q ,Does that show the WOtmd ·receive& by her at the hands 

- Of the Japanese? ' 

A . Yes, it. shows . one ·or her wounds. 

Q Well, did she have another? 

A · Sh_e received only one bayonet thrust; 'but y,a:s wounded 
. ... . 

three times •. 

CAPTAIN CALYER: I 

_GENERAL REYNOLDS: 

. cepted in evidence·. 

. .. .,::. 
, ; 

offer this picture 1n ev,.dence. 

. There being no objection,it is ac­

. . . 

(Prosecution .Exhibit lfo. 4? for 
·identification was received .in 
evidence and so mark~~) 

(A photograph was -marked Prosecu­
tion Exhibit No. 48 tor identi­
fication.) 

'\ Q. (By Captain Cnlyer) . I show you 'a photograph.marked 
•. 

for ident':1.fication as Exhibit 48, _and· ask you ."to tell what 

that represents. 

A This is also a picture ot Lourdes co·juangco., with anotha:i 

· bayonet w:owid·. 

Q_ . Doe~ that . o.lso· show the one seen · in the previous-.__. 
• , F' •• \ 

pict,µ-e? : 

.-A · · . . · No, si~tt . ..' ,· \ . 

. -~· . (Captain· Calyer indic~ted -~h ~ose~ution 's Exhibit No. 

48 .for identification;) . - ...: -~---
• V • • .- --'-'--.. --..:::-...=--.::;.:::.:.::::::: 

T~· W_ITNES'S: · The one i.J?.. the previous pictwe was the • 

WQ~d- ·in ·the upper_ part; · t _hi·s 1~ in the· lower- part ot the body-. . 

C~\PTAIN ·cALjER: - I offer .this photograph ·in evidence • 
• 'lt" - • • • 

. I 

• • - • • 
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,. 

GENERAL REnl.OLDat -Thera heing_ no obj_ection, it is ao-
• I • 

. cepted _in evidence • . 

' . · (Prosecution Exhibit Ho •. 48 for 
identification was received in 

" · - evidence · and so marked.) 

(A 
' 

p~otograph was marked Prosecu-
tion axhibit No. 49 tor identiri-

. co.ti-on.) .., 

Q ·. (By 'Captain _Co.lyer) I sho~ you a pict~e m.arke~ _for 

. id_entificatiC!n as Prosecution's Exhibit 49 o.nd ask ·you_what 

that represents • . 
j

It 1s o. picture or ~Y sister, with her wounds~ 

Q­ ·Which sister? 

A Dionisia. .. 
. . 

Q · How and· when did she receive tho.t wound? . 
A She received it on .February 12, by n bayonet.

( . 

Q Who ha~ the bayonet? . 

A The J~po.nese.
' 

CAPTAIN C1\LYER: I offer .this _photograph in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There . being no ·objection, it- 1s · ac~ 
' . 

cepted in evidence. 
. . 

·cPro~ecution Exhibit Ho. ·4_9 for ~ · 
identification was received in 

..evidence 'and ·so marked.) · 
,, 

1 · (A. ph~tograph ·wa~ ·marked Prosec~-
tion Exhibit. No~ ~o -ror identi­
fica~lon.) 

·. Q · · =_' (By Cavt~in Co.lyer) I . show you a photograph marked for... . 

·1.aent:tf1cntion.·as Pros~cut~on 's Exhibit .;o-;- an a .Oou-~~--
~· -... ·- . . 

: state·· ~lidt -that 1s: ~ ~; :-_~ 
I • ~ "'\ 

· A · · It i~ ,also. l!lY si~ter bionisia, showing two or her 

bayonet wouricls inflicted''by a Jo.po.n,ese soldi~r·.• .· 
. . ~ . 

Q .At the same t1mE3? . · . I 

.... ·, 
. . . . . ... ·. , . . 
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A Yes ·, sir. 

CAPTAIN CALYER; I offer tliis photograph. in evidence. 

I • GENERAL REYNOLt\S : There be-:ing no obj~ction, it is ac-

-cepted in evidence. 
II 

(Prosecution's Exhibit No. 50 
for identification was 
received ·in evidence.). 

(A photograph was r.iarke~ P os­
ecution Exhibit .No~ 51 f o~ ­
identification.) . . .. ~· . . . 

Q (By Captain Calyer) I show you a ph~tograph _merked 
~ 

Prosecution's Exhibit No. 51 for . identification, and ask you to 

state WhP.t 1 t ,1Se . 

A It 1s a bayonet wound on the leg ·of my aunt, -MP-s. 

Uychico. _ 

Q When did .she receive that wound? 

A She received 1t ' by Japanese s oldi~r·, who wounded her in 
~ 

the leg on February 12. 

CAPTAIN CALYER: I offer that photograph in evidence. 

GENERJ.L REYNOLDS: There bei-ng no obj.ec ti on, 1t 1s -ac--

ceptoo in evidence • . 

(Prosecution Exhi'bi t No. 51 
for identification was 
received in evidence.) 

' 

(-A photograph wa·~ _marked 
PTosecution Exhibi.t No. 52 
for ·identification.) 

Q · . . -(~y- ·captain _C~ly~r )_. I show· you a photograph iwrked 

- fo-r - ide.nt1r:1catlor;i ··as Prosecution ,·s · No~ 52, and -ask .)"OU t_o_ 

state wha:t that represents,.. . · : 
.. . 

.. 

. A It is ·_a _picture of my sis·ter · Glo'ria with her 9ne. bayonet 

WOUI'l41 j.n· the back~ on Februa_ry · ~t- l945'. · 

Q ~y the J°apanese? I 

. - . 
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A Yes; sir. · 

CAPTAIN CALYERf I of'ter that. 
. . 

'GENERAL REYNOLDSi · There being no objectionf it is ac- . 

·cepted in evidence. .. 

(Prosecution Exhibit No.· 52 for 
. ident1fic~t1an ·e~ -received in 

evidence.) 

(A photograph was marked , ... 
Prosecuti.ori Emibit No. 53 ,.,.·
for identification.) · · · ·. · 

Q (By Captti.in Cal~t~r) l .show you a photograph marked· for 
1 

ident'itication as Pro,secution Exhibit 53 and ask you to sta te 

what that represents~ 

A . This is a p_icture of myself, showing the bullet wounds 

t~t I received' from the JapP.nese on Februe.ry 12, 1945'. 

Q Does thP.t picture show the point of entrance or exit? 
( 

A Exit. 

Q 1!(_111 you .point to the position ·of your body where the 

-bullet entered? 

A Here (indicating ·chest.) 

CJ'.PTAIN CALYER: I offer that photograph in evidence. 
G~L REYNOLDS : There being no objection, . it is ac-

capted in evidence. 
i . ' . . 

~ (Prosecution Exhibit ~o·•. .5'3 
· for identification WPS 

' . . .. ..· received in evi~enc~.) 

,...:---~ --_,·('-=B~y_·CaptaiE .cairer) . At 'any . time -while you. were at 
< • • --- . ______ 

.....LaSalle College, ~ubsequent to your _wounding, did you have ,, 

OC?cas!on t ·o see ·Jual).i ta '.fan:ayo? · · 

A Juanita Tamayo? 

Q. Yes. .·-
A Yes. After. iny wounq,ing, she -was.· the one· ·who gave me 1 

.. 
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water. -
• I •

Q Had she been wounded? . 

A She was wounded in the .hand. .One -bf .her fingers was 

taken off • . · ,, 
·(/. phot<.>graph was· marked as 
Prosecution Exhibit No. ·54 

• ,1 
· for igent1fication.) 

Q. (By .Captain C~lyer) I show you a photograph JM.r~ed. 
... . 

for ideptif1cat1on as Prosecution's Exhibit" No. 54 and _a ~k YO.~ 

T~ o ~sto what the t represents? 

A It is . a picture~of the hand of Juanita Tamayo, with, one 

of the fingers taken _off beer.use of "her bullet wound inflicted 

by the J_epanese, also on Februery 12. 

CAPTAIN CALYm: I offer that photograph in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is ac­
ll 

cepted in .evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 54 for 
identification was received 

'\ in evidence.) -· · 

Q (By Captain Calyer) Subsequent to your wounding did y~u 
. 

also see Fil~meno Inolin at De LaSalle ·college? 
-

A I beg your pardon? 

Q Filomerio Inolin; -did you ever see him at LaSalle College? 
r .- The nurse? 

A No,. sir, but -I · would hear .his· voice~ 

Q - Do -yo:u .~o~ :whet~r h~ _wa_; ~~unded?· 

/ - A-- He wa:s wounded, ·becaus·-e -he told-.- us that -he --couldn t · 
. .:_ . . . 

walk, his . l~gs we:re'_-par..alyzed be-ea.use: or a wound -~ r~9eived 
' • • I 

in. 'the back • 

. Q Do -you know where .he is now? 
. .. 

A l think he is _in the Psychopat}µc Hospital.• · I don't lo;low. 

. .. . . 
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Q Do you ~ow why he is confined there? 

A Bec·ause of h:i.s wounds that he riecfdved on February 12 • . 
CAPTAIN CALYER: You may examin.e. 

I 

CAfTt.IN REEL: No questions. 
,, 

CAPTAIN CALYER: Thank .you, Miss Carlos. That is all. 

(Witness excus·ed. ) 
, . 

CAPTAIN CiiLYER: ServiJ.lano Aquino. 
".SERVILLANO AQUINO · 

a witness called on behalf of the Prosecution, .being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By 'Captain Calyer) Will you state your name, pl~a§e? 

·A Servillano Aquino. 

Q Sp.eak loud;y, please, so the Co?!lmission will hear •. 

A .. My name is Servillanp Aquino. 

.Q Your age? 

A , 25. 

Q Where do you live? 

A At 192 San Rafael. 

Q In February· 1945, where were ·you staying? 

A We . were at LaS~lle· College. 

Q Calling your attention ·to . the 9~h ,of 
/ 

Februa.ry, . 194~, 
• . ,J. . . • • 

will you t ·e:n. the Commission what happened?. . . . . . . 
·. A On the , 'lt~1: or Februarr/ 1945, we were gathered, all 

- tlie civiliaris" · were ga t_hered tog-ether on · t _he ·second f--loo.r of-1 

· the LaSalle .Coilege, wher·e we were -lined up ~nd searched. . . . ' . " ... . . . .. 
Q Will you deser1pe. for . 'the. Commissiort the method of that 

search? · 
. . 

A I~ the search we were put in one single" file, and the 
. I 

•. 
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men ,-ere -searc~d for _tirearme and the feriiales were searched. -
. I • ,.,..mali4;iously~ 

. . . 
Q . What . do yo,u mean by tha .t? · · .... 

A They -were ·· being 'searched in . their .~reast ~ock~ts.. I 
- . ' 

·don't think yo~ could hide -a gun .in 'the pocket where a di~ 

· ~c·oul4rt' t be hidden. 
- ; 

Q 'Wba t else happened at that time? 

A Attcr ,the searoh they asked for the head· of our group? . . '·.'! 

which ha~pened to ·be Judge _Carlos_, and the head of . the 
. 

. Brothers, _Br.other Xavier. 
~ 

· 

. Q Were they ~aken away? . 

A Yes, they were, · 

Q Have.· you ever seen thel{l since? · 

A No. 
I 

Q Were there other persons tak en f-rom the build~rig on 

the 7th? · 

A Not ·tha t I know of. 

Q Where were you ·on that date? . 

A In the morning of _the -7~. we were on .the ground f'°loor, 

· ·After the search ·we stayed most of the time on the second .· 

floor until we had to take · ou~ ·belongings l>ack again to ~the 

ground floor ""\ make our sbelter~ jn the .~ta1rs • . 

Q · Now, afte:r . the _7~h, did. anyth~ng<unusual happen ??e·twe_en . 

that time and ·.the:i2th. of -Febru~~ .·of, this year? ... · · 
=--..,- t'.-:- ~A-·- - N~th~~g_:mueh,~-ex~e-p _;~-~,ere_· t ~:i~m;~ ~g,~ oui~of--the-·--~-

.. . . . . , . . - ... ·-
'- . .. ·school; we were not - ev~n _a,liowed· ~o-....g~t- ~~·er from' t _he well, 

:untii .ihe 12th. 

Was there f~ghting ·:t.n.- the _;ici-nify.? · ..... 

l .didn·•t 'see · anybody. · We heard a .lot of ~hei~1ng, . II ' 

...... - . 

'• .... 
.. .. . 
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..: 

-
Q Were the shells- fall:1~ ·:near the College? 

. IA N·ot untii the 12th. 

Q · · On the 1·2th were they? 

A On the 12th there ~ere a t .ew·sbe·lls that dropped by. 
/ " remember· .them. 

Q No,~, · will: you· t~li° the. Commissfon what you observed on 

the 12th of Feb~uary, 1945? 

.A 0~ February 12, 1945,after we had our breakfast, _and 
i 

then r.iade preparetions, ·then shortly efter. the t we had our 

'funch. Right af~er lunch the massa"f!re took" plac~. · 

Q Did you see any Japan.ese at that ·time? 
.. ' 

A Yes. 

Q lbout how many? 

A . rhere were ·four Japanese t~t I saw on the second floor. 

If there were more I dldn' t · see them. 

Q Do you khow t _o what branch of service those Ja.panese 

belonged? . '\ 

A · From what I know and what I saw, the officer was wear~ 

ing a cap. with an anchor insignia in front • . But I couldn'~ 

tell very well tho dist"inction between the uniforms. . . I 

Q · · · ·Did y0~ remain· on the second floor· throughout the in-

cident of the 12th? . r 

A - Ye-s, 't did. . •. 

Q Will you ·te·ll the·· Co~ls~t~n .whal you ..s.aw? 
I • • • • • •• • ; , ~~ • ' • • ._ .:..• 

-'-----l'r--- ~ :i-gl\t-a-f-t ~ 
.. 

un.ch-W-e....:.wexie-~ 
. 

th . ro·om 
. 

of Antonio 
'"" ·--

.------
• • • • • • • -- - -- - - .,I,__ - ..=:_. - ·--- - ~ -

. Cojuang-co, Junior·, my br(?ther-.in~law, · wl;lo .was, s_.ic,k· or t~~ol~d ; 
I • • • If 

Where was 'tha t room locat~d?' · ·· " ' '.\-: .. · 
' . . . 

·A ·. · That room is locr-1ted on -t~ n:orth side· ·of. ·the -entran:ce 
~ • • ' • • \ I • •' ,P • i ' J' 

• . • ._ ··1 • 

. ~~ the -chapel. ·.together in the r_o·om was IDY... father-in-la.~, ··.. .. 
r 

, · 
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the nurse, the sick boy, and my wife. All of a sudden ·we 
. , 

heard shots downstairs. We decided to see ,what was going on. 

However, 0n ·my way downstairs, I w~s motioned to go up again 

by one of the people dowri there, who motioned me tp go back . 

to the room. 

Q What did. you do? 

A I went back to the room and· waited there and told my 

father-in-1aw that I was asked to go back rather, surilmoned 

.t.o' go back. 

Q Did you later .see some J apanese on the second floor? 

A I beg pardon? 

Q Did you later see some Japanee on the second floor? 

A Yes, I did. After that -shot we waited in the room for 

awhile, then we henrd another shot which was very close and I 
\ 

presume took place on the seconi floor, then another; and we 

heard the screaming of the girl Asela. 
'\ 

Q Her last name, please? 

A· Asela Carlos. 

Q What -happened nfter that? 

A /.fter ·that we heard a Japanese voi _ce asking us to come 

out, sort or·.like t .hat the derna.rxl was. 

Q Did you leave tbe room? .,. 

A Well, we. _didn't w_ant to go . out irr.J:1ediately, but we '!'lad .~ 
- no' choice. 

f -
.Q Who went .out first? 

I ' 

A The first one was the nurse,, Filo~eno .is -b:1s·. first 

name. I don't remember his last .name • 
/ .- . Q' . · Filonieno lnolin? · 

, A· tes. I know he has been .at the Ps_Ychopathic Hospital. · 
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.. ,,_ 
ThE'.t. might be him. 

. 

Q - Who follo~ed him? . ' .. . 

. A He w~fs followed by :my father-in-law. 

Q Yes? 

A The~ twas next. 
, 

Q NOVt'. ~ when . iou -go~ out of _the room, -what ·did you 

observe? 

A. Ri_ght after coming out of the room, I saw, acroa.s. to 

the center of the pathway to the chapel, L~ela Carlos. 

Q~ ~hat was her .condition at that time? 

A She was sitting down and bleeding. Her arm was shot 

and it was dangling, hardiy connected to her body-, and the 

blood was all over her. 

Q nia you see· any other perso~ . there? 

A I saw other persons; I don't know wh~, but I saw the 

p0rsons there-

Q_ Who were the oth'er per-s qns whom you recognized? · 

A Well, there wa~ Filomono, who wes alree:dY stabbed ·--

tht. t is tho nurse. I .s aw ny little maid. 

Q What is her .namef 

A . ·Fortunate Salonga. · We call her "Ponting". 

Q Is her name Salong_a, her last name?· · ·; r 
1··. 

A ·Salonga; that is·_right • 

. Q What was ·her condition? ·· :. · 

I . --I cou.ldn't s·n. She we.slaying down. B;t -I knew ·she .. 

1=--.--;~•:t::·.::·:::l::.::::;1g~; ~i.ir',th~~~t.'sh~ 'Ras dend, 
· 1· K · · ~~s; sir. 

-: ... 
' Q Did you obs~rve the wounds? 

". .. . 
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A No, I saw the btood on the floor, 
•· Q All right. N9w, will you describe the wounding of 

th~ nurse,' Filomeno?. 

A I wes just coming out when they st
/ 
arted on him. They 

... 
summoned hi,m__to ' t~n back ·in this Jllll'1?ler (indicating), and 

as soon as_·he wa.s facing backwards they s te.bbed him in the 

Q How many times? .· .. . 
. . ~;:. 

A I saw one good stabbin~•. H~ ·ralL after that. 

(A photograph wes m~rked 
~ros ~cution Exhibit No. 55 
tor. identification.) 

Q . I show you a phot?graph merked for identification a, 

Prosecution's Exhil?it. 55 and ask you to state What that is? 

..A I think this man is F~lomeno. The wound is very close 
. . 

t~ what re pointed ·out ·to us. I think it affec-ted his spinal 
' ' 

column, oecause he was paralyzed for quite some time. 

Q Do you know· where he .is .now? 
. . 

A · The last time r saw him he was at the Psychopath_ic 

Hos.pi tal. 

CAPTAIN -CALYER: . I offer this_ photogrr:ph in evidence. 

·GENERAL REYNOLDS & Tnere ·~eing no objection, it is ac­
'--· 

cepted· 1~ . evid~nce. 

.. {Prosecution Exhibit No. 55 
for identific~tion WRS . 

., , . 
/ : ,· ' '·-received in evidence.) . 

-.-,.~---'--_~·~-· Calrer)" After Fil_ wounded~ whatQ · (BY: 'ca'ptain· omeno was 
--·-· 

else· ,di.d Y<?U .s~? . · . : . .-
' • • ,<If • • . • •• • • • 

· . ' A. . My -. fa t _her-in-law. 'W~S next in the line• 

· ~ '. Who · i 's tpat? 
, 

A That , wa.s Dr. An~·onio- Cojuangco. 
. I 
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Q What happened to him? 
' ( . . 

A He tried . to run inside the chapel. -However, th~y-

overtook him there, end what we heard was only a howl, ­

"Owl" 
. ' . ,

Q · What happened as fnr as you were concerned? 

A Pt: ~that mqment l was being ·summoned to ·turn back, too. 

t,fter seeing .that it does renlly. hurt a lot to be- stabbed, 

I decided I would like to get killed raster, so I decided I 
I 

might as well 'fight one ·of ·them. I tried .to lunge at him, · 
. ' 
tried to hit him•. I.missed him aru:l~he 0 stabbed me. 

Q Where? 

A Right in the left s·ide, below my nipple here ( indica... 

ting) and came o·ut through my back. After that stab, he 

jerked .me loose,and at the same ,time pulling me down. I fel~ 
. . 

on my si~e,on my left ·side, and he stabbe~ me again -right 

here (indicating). 

Q Indicating on. the right side of the body? 

A The right sid~, the middle part. After thAt side··, I 

was crouc;:hing towards him, trying to get ho_lQ of his legs, 
. 

and again he stabbed me at the base_of my neck, right here 

(in~icat~ng)_, where ·the ·bayonet didn't go quite full inside. 

It went in, I would say, about ·? inches. : · However, ·ai'te,J." that 
. • ->t/·· • 

first stab ·he decided· to push me -just like -a~ ro~m ·from the . , . . ~ ' 

wall towards the other ·-end.·ot· ·1:;he corridor; and· that -1~ when . ·. . 
- . ----...-;- ert-:i.y_- hur·t, b~ause that' bayonet went i~ .:1th all it$ 

. -- - - --· .. . . . 
• < 

.· s lack-. :. Ro~, my wife, sh.e was _se~ing ,o~l Qf ~~s~ -thi~s • . 

· Q Where was ' she e.t that time? ' ·, · 

--~ She wa.s behind ine. She trie~ t .o -run· towards me. How-
-: '\ 

· ever·, . they shot ~er -in ,the back. She . lost her balance and · · ~ 

". -. 
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fell close to the g_ate of the chapel. · The '1"apanese followed 

.her·. there _and· s·tabbed her age.in and again ·in· the back. I 

· couldn't help: but staTe at the~- After ~tabbing her he 

came back to me. I suppose· he was sore beca.us e I wa~ look-

ing at him• He stabbed me · twice in .tle 
II 

right side, then after 

the.~ _they l,eft me for dead. · · 

Q Did you_ see what happened to Antonio Cojuangco? 

A Yes, Antonio was dragged out of bed, -because he could 
I 

hardly walk; he was -sick. ·1s a . matter -of fact, he couldn't · 

even wa'ik. Th~y drug him until he was about close to the 

center of the corri-dor and stabbed him twice. 

Q What happened to him after that? 

A ·Arter the stabbing, they kept _shooting around, and then 

went into the room where Antonio Cojuangco was and .opened up 

-Wh1?.t 11 ttle canned foods we had (left._ That we ·could hear; I 

couldn't . see that. I just heard· them opening cans and tearing 

up papers~ " 

Q Whr':t happened after the. t, t~t you ~aw7 

A f.fter she -- (pause) 

Q After the .ste.bbing?_ 

A Well, after the stab~ing she didn't have any..·chim.ce. 

She died. ' .
I .,, . ·. 

Q What })Appened to ·you efte.r 'tba t? 

A I was j':18__t :r~-~ht t~ere listeni?g t?.}~hat .th~y' -were· 

cloing • ·-
•• " 4 •. .. 
' 

Q Was the~e ·any~hfng · ~aken from you~ 

A ·Yes, the.~t- was the · following_ d'J.Y. 

Q. __,•·9at wa~ t~en?· _. __. ·· _ _ 

A rhe -rollowing day one -of the Japanese soldi~~s -who ' we.s 

... . . 

. I , 
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.,, 

• . ·• ·r 

I 



. I • 

passing by saw me with my. ·w~.tch and ring, ·shoes, and deprived 

me o"f my watch·, my ring, and · my shoes • 
. ' 

Q Will. you speak into the microphone? 

A I think the wire -is dead. 
/ 

MAJOR KERR: You will have to spe·ak loud_pr. 
-

Q (By Captain Calyer) You say he deprived you of yo~r 

watch; your· ring, 'am your shoes? 

A Thnt is right. · 

· Q Now, going back to the 12th, what porsons did you see . 

nlive in front of the che.pel that night?-~ 
A That night Asela asked for water, am she managed tQ 

get_up. Howevor, efter drinking water, she died. -I know that 

for a fact. Afte~ that my little maid, who was nlso ·a·sking 

for wa ter, and after drink1ng she died, too. 

Q Is that the person known as Fortune.ta Salonga? · 

A Yes. < 

Q You c~lled her what? 
. '\ 

A Ponting. 

Q When did she· die? 

A She die_d verY.: close to the middle ·o·r the corridor·. 

Q ·_ When? 

A Oh~ · Right after drinking -- I wou~ say ~ot more 
' , ·. '. . 

than 30_minutes after ·o.rinking the wa_ter ·, . s·he . died. · 

Q We.s the.t on the · nig}:lt . of the 12th_? ..· 
. •. 

-' _A - Yes. ', 
--(
Q . Do you know approxifuh tely whe.~ time? · 

A 1-t was dark; tlic'.t is ··· a1i· 1~know • . 
\ .y ~ 

. . 

Q Were there several other . peopl,e _wh~ died ther..'e,. also-
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· A No, but I knew for a f act tha t my father-in-law wes 

· a11ve there and J;losa:rio Carlos,. ·and the nurse • . . ,... 
Q Those people were around where you were? 

A Yes. ./: 

., 
Q And were sti1i E1.1ive? , 

._ . 

A They were alive.. .. , 

Q Now, the next Any, the 13th, Wm', t did you · observe. 

outside of the chapel a t the Le.Se.lle College'l 

A On th~ .day of ·the 13th, · that mo.rning, · the~e were two 

Japanese soldiers or marines -- I couldn'~t t ell f -rom the . 

uniform. lt any _r nte, two soldiers. 

Q Did they have the same sort of uniforms. as those you had 

seen on the preceding ·day? · 

A They h~d the same uniforms as t he one who bayoneted me. 

Not the officer, though. 

Q Now, wh?.t did these two do, thot you saw on the 13th? 
I 

A They were passing by ~ lookin~ ~round. They saw this · 

_little girl, Ponting-- . 

Q·- Tha t is _Fortuna ta Sa longa? 

.A ·. Yes. She died r ·a ther -in en exposed way. Her dres·s was. 

r~ised up • . · -. 

Wes she dead at this time? !' 

Yes,- she i 's very much dead. S~e . die·d .on· the.:<~vening-· q~ 
. . . . 

. , .. . . : .the . 12th. 

- Q- - Aid, - ~ is~was when.? ..· ''" 
i . · This was o~ the 13th. 

Q · -At a.bout what time? 
-· 

· A .: It was in .t~ morning.
• • I .. 

Now~ .will you continue, to· tell the. Commission what 
,. 

.. . . 
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happened? 

A Orie of them tore her · p~nties. out. · At the same time, he 
. I • 

was rE-'.ther . trying to rcpe her, ol'.llY the poor kid had -been 

dea<!__ fQr quite some ·t1me ;· she was • pretty s~iff •. When they 

couldn't part her legs . open,they decided to leave her. ~ 

Q Whnt did they do after that? 
. . ~ . . 

A After l eaving her, I don't know. All t knew. was that I 

wished · Ponting was·, out of the place, 

Q ~id you see anyt~1ng with reference to R9s ario Cnrlos? 

A Yes, · r did, 

Q Will you tell the ·comm1s·s1on whet you saw? 

A I wouldn' t ··be sure if they are the saine ·people, because 

there was a lapse of. time between the t~o incidents, but 

Rosario Ce.rlos was laying farther north than Ponting. /.nother 
. 

two Je.pnnese came and tried to open -- I think they tried .to . 
. ~ . 

take off her panties. At that moment they hoard the voice of 

one of their officers, I thin~, and they immedia tely stood up, 
,,.. 

and sure enough, the ·sergeant was coming and : called them, and 

before lea~ing, one of them ·even stepped on the stomach of 

Rosario Cnrlos, 

··Q Was there. anything else of _p13:rticulor inter.est that 
•happened on .the 13th? · 

/' 

A. Well, . t~e shelling was continued. That ' is ~11 ~here 
. •. 

was to it. r_ 
Arid -~ther people died on that day? ! 

- - I - - . 
" .

A . Th~re were. ·a. lot of people die·<i L~y~r _since -we ·were 
• • ' .. .,, J 

stabbed. Some of th'e Brothers • . The Brothe,rs' were il'lsicie the . 

chapel, e~d ~e couldn't see all of them, but we could hear 

··· . ~hem sai, 11 Broth~r s·o-an<,1-so just d.ied. Let us pra:y tbr him~ 11 · 
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That. kept on going _on the following dey. 

Q Did tnere- come a time when you moved from your posi-, · 

tion outside the . ~ha.pel? · --
... ·' 

/ 

, 

' t 

• I 

-~ 

' 

r 
. ''ll·, . • 

.! 
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-:., ,. 

., 
... 

, · ·319 



A. Yes. Thnt was on the ..dawn of the 14th. My brother-
.. 

in-law had me move from .the place where I was. That was ,· 
at the entrance of the chapel. HG had me placed behind the. . "" ... . . 

altar. He wa~ afro.id that if the Japanese came baek the ,. ,, . 

followi.ng morning ·and saw· us still th~re 1 they would be 

susr,ic;ious ·and r'ind out we _v,ere alive, becnuse we were sup-
. ' ~ 

pose~ .to be dead, and the place was bur~ed. .. . 
'Q Did you see it burned? . . ..,. -~. 

IJ 

A I saw the toilet burned. 

Q When wes that? 

A jhat wo.s on the night of th~ 14th. 

Q By wham was 1 t burned? 

A The Japanese soldiers. 

Q , · Was there anything else in ·connecti_on .with that fire 
~ 

that you recal l? # 

A Yes. The first time they attempted to start the fire, 

· they we~e successful, and left immediately after the fire 
.., 

had started. There was a .Brother v,ho wo.s c·lose to us who 

Q Do you remember his name? 

A Yes. Brother Hubert. · 

Q 4v,11p.t did he do? 

A He · triea·· to ..get up.- 'We thought it .. wll,s impossibie for 
1 • rl • • 

him · to get .up' b~cnu:se- he wo.s weaker than any one or' us;· 
. . ' 

. · ·. ·: '~-~. :thought h~ ;a_~ phe next·· one to ··die.· · ·· However, he · menaged 
' . . , 

---- --to- get- up ;- looked for the two bottles .of carbon tetra.c~Qride'... . , -: . ... ' T . . . 
· wh_;tch· .h~ had hi~cie~. · :He _·found th~s bottle and P,ut out the 

firet 'then .crune back to us and .laid down. ijowever, shortly 
.• . 

after thnt ·the Japanese ·. crune back and 
• • • • ,J- • 

saw that. the fj,re was 
• • 

,.. 
exti~guished_, so· ·they .started it ,.over again•. 1 For the second 

. .. -. 
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time, _BrothGr Hube_r.t got up, ·put the tire out. During his 
. . 

second attempt at putting it out, he was .9a.~ht when .the 

_Japanese returned. · 
I 

. . 
Q ~d wh~t happened? 

. 
A All we- heard was him saying "UglU 11 just l~e tlu?,t . . ' 

• l! twice. · 

Q Did y~u see him otter thnt? 

A No. 
• . ... 

Q Did you remain behind t~e nltar until _the Americans · 
/ 

arrived? • 

A Yes, I did .. 

Q When did they come? 
. . 

A· They c~e on · the 15th, about 5:30, r · ,rould SllY·· • 
l • 

Q At that time were you and the other persons still,. 

nlive resc·ued? 

A _Father Cosgraye was close to me· --

_CMPTAIN CJ\I,nR: Just a moment. · I don't ~~ you 

unders~ood the question. 

Will you read the ·question, please?.. ' 

' (The q~estion ·r~terred to .was read br t~e reporter as _ 

above recorded.) 

A Those that were r.escue~ w~re Jl~ive,- naturtqiy~ 

Q (By C~ptain _Caly~r). ·.I t~ you ~t~ll have it -a ···11ttle 
. . . . •: . . . . 

·bit reve~sed.- ' ThQse who w.are alive ~e:r·e re'scue4, ·1s that 
• • • r ( • • • • • - • • • 0, • 

7 :----~--ice>l!re.c ? . . · · ! . . -
-- --- ,_ - ...,..--.r- .-.,... .... 

A . Yes. - . -
: • • • • • • ~ . ' y • ' • -: - ; • 

Q' Now, . subsequent :~o, yo~· leaving the LaSalle Colle'ge 
. . . •. . 

did: you·. a~ n .l~~er · time have occa.s~on t~ l~ok tot bodies-
' . or members of your t~i~y?, 

. I 

4 



. ·• ,,,, 

-THE WITNESS: I beg your pnrdon~ · 
•· r 

CAPTAIN CAI.YER: Will you read the question? 

· (The ,question referred to was · read by the reporter as 

. above · recorded.) 
" 

A After leaving D-e LaSc.lle; I was back on _my feet, -we 

. tried t 'o identify the bodi~s where they were buried. 

Q And. where wns ·toot? .. 
A Thnt wns · in the district of Prieo1, close to the .factory~ 

there. 

Q Were ·you a~le to identify o.ny bodies at thnt place? 

A Yes, _we were nble to identify my father-in~law. 

Q Pr. Cojunngco? . 

A Yes., Dr. -Antonio Cojuo.ngco. And Aseln Carlos., Mrs. 
. ~ . 

Antonio Cojuo.ngco, · Dr. Uychico, my_wife, /~tonio Cojuangco, 
ll .\ . 

J:r .•, and the body of Mrs. Ramon Cojue.ngco. They we-re all 

at the same time. 
. ' 

Q Whnt was ·done with those bodies? 

A We covered them up and put them 1n· caskets, · lowered 

them do~ again and buried them where they were to ·start 

with. 

Q And are they still -ther~? 
j /' • 

A rhey ~e still there , e.
. 
~ . ··

. . 
· _ we . have n monumept t}:ler~ · 

·,
for them • . 

.CAPTAIN .GALYER: Ypu may !e:µmin~. 

C,'U>TAIN REEL: No .ques.tion~. 
' . . : (Witness -excused) , 

CAPTAIN CALYER: If. rou pl_ease~ that complete·s tne - . · 

testimony· in -this· incident~ -

CAl'TAIN :PACE-: If the Co~ission ple~se, this. is case · 
... . .• 

...... 
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· number 28. The first witness is Alfre\i ·wgJ:18.y. 

ALFRED -V. LAOMAY .. . 
n witness.· called on behalf pf the Prosecution, baving been ,, 
first duly .sworn, was ·e~ned ·and testified as follows: 

.. DIRECT EXAMINATION 
"' 

·Q (By Ceptain _Pace) Give your name nnd nddress. ... 
A ,412 Esp~ Street, SaI.'lpalop, Manila·~ .. -~ 

Q What 1s your name? 

A _Alfred Lngmo.y .~ 

Q What ·do you d9'? _ 

A ~ am ot present not working, but I used to be a 

student. 

(A photostat wo·s mnrked 
Prosecution Exhibit No·. 56 6 
~or i _dentificntion. >. 

I. 

Q -:Will you look et Pro~ecution Exhibit No. 56, and sny 

whether or not- that ;s en accurate des·criptioh of the area 

bounded by tart 4venue, Oregon Street, Snn Marce~inQ Street 

and Padre Faura Street? 

A Y-es, .1 t is -an o.ccurate description· of the pl~ce~ 

CAP"TAIN PACE: · I offer it in evidence . .. · 

G~AL REYNOLDS: 

accept~d 1n evidence~ 

Ther~. be:1n-g . ·no· ,objectio.t'h it 1s -
. ., .. ... ' . .· .. 

-" .. 

.. 
c'Prosecu.t±on Exhibit. No. 56 

.! t:or identif:l,9atj.on was 
~eceived .in evidence.) 

Q (By_ Capta_~ri_. ~a~e) , _Now, ,on · t~e evening . of February 
. . . . . 

10th, will you tel1 us where you were? 

· · ~.. .._- -A -·· ·About between.· ? ·_.o 1clock and .7:30, w,e 'were at the 
. . 

vacant lot~ We w~re· supposed .to- be fleeing ·froo a burnin~ · 

home. 
I ~ • • t 
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Q . By a "vacant. lot", you m~an -the a~ea mnrked ~acant 

l:ot" on Colorado Street 1n Exh1.b1t ~6? 

A ' Yes • . 

Q What wer.e you doing .there? 

A We were -supposed to be taking retuge from our burn-

ing home~ -there, since the.re was · no othe~· place to gt>, since 

nll a.round us were Japnnese; w~ ~d to stay there. '. .. . 
. . ·-.? 

Q ·You will -heve to $peak louder • . 
. . 

A We wer~ supposed to ·be taking re~e from our ·burning 
¾ 

homes, end since the whole -area was surrounded. by japanese 

and· there was no other place to go ~o, we had to stay in 

th~t vacant lot there. 

Q All right. And what happened th~re? 

A -We star,ed thefe for ·abou·t between 15 miJNtes and n · 6 

half hour. Then we -had some -Jnpnnese .beckon to . us to· go 

,, toward Padre Faura.· 

Q Padre Feurn Streett 

4 Yes. 

-Q What · time was thntt. 

4. That wes about qut1rter to eight. 
"-· 

C. 

Q .·., How: ·m~y pe9ple .-were in .tiµ~ area that _you speak of 
: as a ' "vac~t ·1ot"-?. 

~~· - ,>,,. • 

A . I t1"1J'e there ·must. have between ~O and 70 ·»eOJ>le. _:· ---· - - ~. 
.. . . ' ~ ... .. ~ .- . : . . 

Q What ·dia you- do after ··-the Jnpanes·.e instructed you -to 
·. ... . . . . . '· . 

. ·go towaJld Pndre Paurn $treet7 . . . . . . 

A . . We imin~i~tel7 g~t _a · few of,our.-..belongings ·. abd we 
. . . , . . . I . 

ste.rt$d coming ~owU'd P~dre Faura Stree:t, ·and in ;Padre Faura · 
. . . .~ 

...J • : •• •• '_ .. .• . 
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----

. . 
Street there was a line· of soldiers, and officers ·there, 

ali wfth rifles and fixe~ bayonets,. .·sir·, and they ·were lead-.. . 
1ng us._- -to the Cqrner of ~e.dre Faura Street ~d Taft ·Avenue. 

,, 
Q rou say you went to ~e corner of Padre Faura and Taft 

Avenue? 

A _Yes, sir. 
.. ' Q And whnt happened there? 

. . ·. .f 

A ·Th~ Japroiese separated the women· and the children 

from t~e men and ':the older boys, sir, and iJi :the meaQtime 

they were unload~ng a trucks of .Japanese soldiers there. 

Q Whet <U.d the wonen do? 
. . 

A- They were led towards :the Philippine General ' Hospital. · 

Q What did . the men do? 

A · They hnd to stay b;ehind, because ·the Japanese forced ll 

them to stay in that spot there • .. 

Q. · \ By __"that sp<;>'t'', you mer.n the corner .of Tv.ft Avenue 

-and Padre Faura Street? 

A · Y~s, 1n front of tne. Corona ·Restaqrant. · 

Q Will you look at Pros·ecution Exhibit ·No. 56 .and in-
. .. . . 

dicate where you mean? 
..:. 

A . H~re (indicating}.-: ·rh1s ·pl~ce marked IIJII • . 

Q c~ you- describe·-, . a iittle. more ~ccurately :__. is that . 

in the middie · ot the street? . ·. ... 
' !

it_i~ in thil;.. ~re~ covered by a ·.white ·~otunda, on 
. -: . - -:: -- ·~- ·- - - ,.....__ - - -

. _the c~rner o_f -~~?re Faura eng.' Taft. ..-'I.venue, 'right ·1n front . 
' . . ~ 

, . of that (indiQating; 

, Q .. , In _front ?f ,~he build'.ing.__fla~~d ,9? 
...

A · · Yes 41 • 
. I 

Q . ·And· tluit .buj~di:ng mar~ed · 9;· what is tha~? . 
.. - • t I • ' • •. 

, _I , 
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A Thct w_as the· .Corona Restaurant. -
• I • 

Q . What did the men do t11er~? 

:A For a wllile, the Jnpanes·e started shoving us towards . 

t~e front or ···the restaurant, and for .a moment we thought
. . , . 

that we were .. being told to proceed· and 
. 

go ahead, but 
. . 

~pparentiy they were ~ying to put us 1n a more orderly 

line. There were ebout a little over a hundred people ... 
~­there I fd.gure. . .. -.? 

Q ._ A hundred men and boys? ·. 

A A. hundred men and 
~ 

boys. 

Q In front ·or the Gorona store? 

A Yes, sir. 

Q Will you describe how they were lined up?" 
A It wasn't exactiy .an orderly lino. It wes ·rather 

. . 
more or less confused and diso~derly, ~ut I thin)( .it must 

hnve been about a little over .20 men l~ng, most probably 

-25, nnd four or five me~ deep. 

Q ' You mean the line was 20 men long and nbout 5 .nen 

deep, is tho. t right? . 

· A Yes • . 

All right. What happened then? 
. . . ·; .·.. r . • 

A Th~ Jap,;,uiese aske~. us ~h~,er ~e .had 'any arms .or 

pistols, sir,and we told tbem we· nwer had any.
. .. .. . . . . . 

Q Di.d the.y . f.ind.. any nr~s· or . p~stols in· the ._gro~p? 
I-:- -- , 

. li No-;- they .diwi!t evef\ . -s_-ea:r.ch us, sir. ·T-h~y just -
, simply asked us wheth~rA we 'hnd any• arins •. si·r.: ' . . . . 

Q Yes?. . 

'A Then the .sold.iers were faming· a ·.semi~circle around .. . 

the ·group, : and . the_n before we lrn~w ·1 t . o. mach.ine ~ gun, which . 1. . . . 

.-
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• I • 

was placed right at the very. center of that semi-circle . . . . 

broke loose -- rather,· fir.ad .. . 

Q Excuse me.- Where WEts the semi-circle -of" soldiers? 

On .Ta.ft ·Avenue? 

A Yes. 

Q And the machine gun was set up on Ta.ft Avenue? . 
". . . 

A Yes,. sir. As .e matter or fact, there were tv,o semi~? 

c·ircles: Jm inner~nnd an ·outer :one, the inne~ composed or · 

ab6ut 10 to 15 sol~iers, ~nd the outer one composed of1 

about the · se.rie nuriber • 

. Q You say the nnchine guns started. firing, ~s thnt ·r~ght? . 
•

. A Yes, sir • 

Q .Go on from there. 
< • . 6 . 

Then everybody fell,- those who wer.e hit by . the machine 
. . 

gun {llld those who were not, · both, so as not to expose thern-

~elves to t~ fire~ Then there was mo.Ming_, screaming .and 

crying; then the soldiers closed in with their ·bayonets·, 

including the officers, · who drew their broad swords; and 

-th~n ~a .officers hacked right and left, up end_ down the 

line. 
. / ·-Q They did what? 

A .. They , struck with th.eir ~abers, sir, and the soldiers 
• , ' • ., • • • • I # ' 

·joined· 1n·w1th their. b.aronetd and with th~ir iron pointed 

. poles , 11ir; ke1,>t on '-thrusting .µp and -down the line• . . . . . . ' . ~ ' . ~ 

Q Had you be~n" wounded µp' to ·. this time? . 
. . 

A I Vlasn•t hit .by th~· mac~~ne gun,' but an offic~ .... I 
. .. . . . . 

'was at the end or the line, ··and.''art officer came along·. and 
, . ,.,. . . ....... 

tried. to hit -me with his swor4 •. . I rose. · astrid~ on my, .. 
. . . 

,, -knees ; . _sir' and then whe the broad · sword went .down I was 
....;! . 

. I , 
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.. 

able to swerve ·to the left, and it missed ·ce. ·I grabbed 

· the sword and tr1ed to push: ~im nwar, ·but he d~ew it. 

When .I reieased the broad sword, simultaneously~- officer 

took his gun and shot me point blf,Ulk. He was ngout three , 
meters away from me only • . Then I fell backwardss • 

. Q Whet ·kind of _a · gun? ,,
.A A pistol. 

·' 
.. ~ - 4'

Q ,Where did that hit you? .. ·.,.. 
A Right here (de~onstrating). · 

-Q :Will you stand up and face ·the qther way, · so the €om-

mission can ·see that? . 

A It is a compound trncture (indicating ·arm). 

Cl.PTAIN PACE: Js it stipulnted that the witness is 

indicating a scar· on. his left elbow, for - the sake of ~he : 
. 6 _

record? ( 

CAPTAIN SANDBERG: Yes • 

Q (By Captain Pa.ce.) illl right. What happ~ned then?. 

A Then _I fell backwards. Then when. I was fnlling back-

wards the off1cer _ng~in ~truck me with the -broad.sword, end _· 

1t hit me right here in the leg (indicating) • ·. Fo~ a moment . 

I wasn't conscious, only for a few seconds, sir. Then when 
. . . ·. . r .. . . -

I tried ·to open my eies ~- li-~ le, . S? I could_ see . what. _was . 
1

going on ~roun~ ·1!1e' the officers·· nnd .the -soldiers :kept on. 
. (' " .· ,· 

The o.ff1cers wer·~ striking wi tl). their broad . swords· lip and . . , .. .. ; 

_down, an~ the ~o~d~ers ,w~th _their bayonets~Md .i ron po.inted 

poles, sir. ' . , 

Q Nqw, you tE:stffiod that you ~vere li~ed up at ·about-

8 ·o 'cl~ck in the e_venirig ~f February ~Ot.!i, is that rig~~? . 

I A . Yes, s,-r~ 
. I 

i· 
I .- . ' 
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Q How long did · the machi,ne gun fire into the group? -
· A For a brief moment only~--~t the ·offlcers and the 

. . . 

soldiers .kept ,Qn striking with ·-their broad ··swords an~ _ 

,/ thrusting with their bayonets for abo~t 10 minutes Qr so. 
" 

Q Then.whb.t happened?. 

• ~ A Then· the officers stopped striking with their sabers 

and ·wiped thE.·m on the .backs of the dead and then put them. 
. . .. , 

. in their .,- put t})eir sabers bllck in their· shco.ths,( sir. .-. ':> . , ' . . 

Q You nean they wiped the blood oft of -them ~n the backs . 

of the dea.p.? . 

A Yes, sir. Then after about five minutes after the 

officers finished striking with the ~abers, _the soldiers 

probably got tired _already .and they were satist_'ied that 

everybody was dead, a?il stopped. Somebody was apparently 

calling them from the direction( or Padre Fcura -- . • 

Q I -beg pardon? 
. " ' 

A Somebody wns· calli:t}.g them from the direction of . 
Padre Faura. Then the soldiers moved over ·-- I ·mec..n went 

away, leaving ebout two or three· soldiers behind them, . 

and those who were still elive and could get .up fled for 

tneir lives, sir. 
. . . . ' ,.,. . 

Q Were you one of the ,gro~p ·w~ . f~edJ · 

A Yes, -sir_. 
. ...· ·. . (' . .• . . . . 

Q out of the. l~X} people that you approximate -war~ ·there, 
. . . • .. .. . . 

~ -: v ,illyou-give the nam:es ·or ·~ - tl}at you knm·; to have been 

< • •ldlleci~ 

A Mr. Jose ~azaro~ ~ge 27, my closest companion. 

.. :Q· Yes? · · 
,.. 

A ·Profes·sor Delt.in n·e La Paz•, Sr~.,.. protesso! at ·the I 

'·. .. . . 
... :,._-- ... .. . 

. 1 , 
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.. 
Un1versity of the -~hil1pp1ne Islands. Justice Anacleto -

Diaz. 
.. 

Q Supreme Court Justice Diaz? 
' ' I ' • 

4. Yes" . Jtnd Luis Seman11io. 
,, 

Q Yes? -

A- . 'Thnt is alf. · ,,,..- . : 

Q· Do you »ememb~r. Jrunes Woo, Sr.? ...
A Ol}, yes. . .. ')\ 

Q A Chinese? 

A Ye_s, Jam~s Woo, 1>r. 

Q Did you ·see Justice Diaz before he was killed? 

A Ye~, sir. 

Q Under what c·ircurnstances? 

A He was being brought over to that corner, ·cc.rried 
. ... . ,. 

over by sone others, nnd he 'i,a s le.id down on the ·sidewalk. 

I presumed then that he was sort of an - inv~lid. 
. '\ 

Q ·He was unable to .walk himself, is that right~ 

A .Yes. 

C.APTi.IN PACE: You ~ay .inquire. · 
' "l) 

CROSS EXAMINATION. 

·. _Q (By Captain S~ndberg) You have referred to these 

Japanese a. number . of 't~es ·a:s·· 11:s.o_ldie~s. II ' Can YO'?- stete 

_definitely ~hether· they ,ver·e riembers .or . the . .Tapanese-: Arnri' · 

f - - A Y-ou rie~-these peopi~ ·who tq~k part ' in ~he 'massacre? 
. ~- . -

Q That .1s right~ . · 
,< 

· ' . . 
Q I cannot say def1ni'tely· whether they. we~e of the army 

or navy. · . 
I' · ._ .... ' 

CAPTAIN PACE: Thank you· very much. ·you are excused. · 
I. . 

.. . (Witness .excused.) 
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·c.APTAIN PACE: Delfin De La Paz, Jr. 

· ·DELFIN DE LA .PAZ, JR 
• I • 

called as a witne~s on behalf of the· Prosecut1o~, having 
' .been duly sworn, was examined arj.d testified as fol;lows: 

DIRECT .EXfJdINATION , 

MAJOR KERR: · Be sure .to speak ·1oudly•· 

Q (·By Captein Pace} Will you give your name and 

address, please? 
I 

A Delfin De La Paz, Jr., 849 Do~ Quijote Stree~, 
·~ Sampa.loc. 

Q· How old e·re you, Delfin? 

Ji. i5. 
Q · Do you rerneober FebrUary· 10th, 194,? 

A Yes, sir. 

Q . What happened to you on .that date? 
< 

A · About 7 o'clock in the night, when the neighborhood.,. 

was burning, w~ went to a vacant lot, -where the Japanese
. . 

took us and told us to go to the hospital, Philippine . 

General Hospital. 

Q · I show you -Prosecution Exhibit No. 56, . and ask you 

·. ·1r t~e vacant .lot .you refer to is · the srune one oarked on 

there? 
( 

,/ ·· . . . · A Yes, sir,· 
, . . 

Q Whn.t happened aft-er : you were.- tak-en -- to th'3 ~<?t? -~ 
?l ·-~.The~Japane~~ ·tel'd.~u~ to .g_o··to: the ~Pp11ip:Q1t:i~ G~~r.a:1.,. _ 

. ' .. ~ . ... 

·-......---Hospital·, nnd-when we were .in -the ·corner of .Padre and · 
.. . • • • • .~ • . ~ \ \ .v • ' . • • • 

Taft Averme ·they separated th~ ~en ftom ·the ··women, ,arid 
_.· · . . . . •. :. 

they told the WOI!len to proceed t9 the pos-p_it~l,_. and. we 
' .• • • l • .: • , , ' 

'. · were 11ned up in· the ·corner· ~n front of ~he Oorona_Re~-.·. . . .. . . 
. ' 

...... 
,· 

. I.,. 

. \ , 



~ --
.. ; 

taurant. 

Q T~e Corona store? 
. I • 

A Yes, restaurant. 
... .Q At· the ~orner of TB.ft $lld Padre Faura? 

A Yes, sir·. .. 
'l' 

Q Who m.is· w1 th you then? 

... My father •' 
Q What wns his name? 

I
A Delfin De La Paz, Sr •. 

Q• Did you see ·anybody else bein~ taken · there?· 

J. Yes, sir. 

Q Who wa.s· that? 
,/ 

A Justice Anacleto Diaz. 

Q How was Justice Diaz being taken· from Padre Faura? 

A He we~ being carried by his two sons. 
\ 

Q Do you re~enber the names of the sons.? 

.i A. No, sir. 

l Q Was he -able to walk at all? 

A No, sir. 

Q Do· you )~ow what -was 
. 

wrong with 
. 
hini? 

A .· No_~ sir. 

. • Q . · You saw·him carried by his two son~ t .o -the 7orQna 
'·l1j ·,store., is that right? . 

- --- l 

A Yes, sir-. .. . . ... 

½-----·~'.l -·-· --, ·ha-t ·happened _a £er you ·we~e a_li. ~ -~ered at the ~~or~. ~ , 
• • < 

· there? . 
.. . . . ' ' \ ~ ..;; 

A The Japo.ne~e · lined :us up ·' end·. t!ier asked .us if. we 

want~d to die. Then they start~d· talki~- to each othe!, . 
• • I 

, 
; 

· . o.n"d they. began to shoot·. 

.. 
332 . 

i . \ , 



.. . ,. 

Q What were they shooting with? . 

A Machir..e guns·. . ' 
Q Yes? : 

" ... .A And they nlso had r~fles. 

Q· Yes? , 
.. 

A And when the people .w.ere s.tart1ng to fc.ll · down, they 

·stopped shooting a~ went near us and started bayoneting. -f 

Then after 10 ninutes they went out, and I tried to escape, •. 
I . . ·.?

but the Japanese saw me aDi shot me. 

Q Where did they sb6ot you? 

A In the feet. 

·Q Whereabouts? 

(The witness .indicated.) 

CAPTAIN PACE: The record. will show that the witness 

is indicating his left ankle. ( 

Q (By Cnptnin Pace) And what happened' then'i 

A - I tried to escape, and they did not touch p e •. I 

went to the house 
. 

of a ·aoctor, where #'ne·-treated .r.iy wounded, .. 
. 

~,-" ... . . 

and that house was then burned. We went to Padre F~ura 

again, where the next aornirig the f.merican~ -got ~s there. 

Q Tpe Americans what? 

The Atlerica.ns liberate~ .us.• 
/" .. 

, .. ·,;· ·. 
Q What -h2:ppened to yo~ .fatlmr? . · 

. . 
A . He w~s· killed.• 

/. • t'. -1' • 

know.·who-was 'killed: <;>n, thrit ·cor_per?, 
.. ' :, .. 

J. Eustacia Jimenez / 

Q Eustacio· Jimenez? · 

A ·. Yes.· _Felino Arig~l~s, Jame..~ Vloo, ·sr., ' _and.,J~es. Woo, 
- ,.-_-- . I 

... . . 
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Jr. '· 

· Q How. ebout Justice Diaz and his two" boys? ·· 
. , .

A · -Yes, they were there. 

Q . Anybo~y ei,e'l 

A And Jose Lazaro·. ' 

Q How r.rany people do you estimate ·were killed there 

· that you don•·t know tho names of? 
,, 

A 1'..bout 50. .. 
Q. 50? . . ·.,.. 
A 50 _r.ien. 

' ' 
~ 

Cli.PTAIN PACE: You may inquire. 

C/,PTAIN REEL: No questions. 

(Witness excused) 

CAPTAIN PACE: _ Dr. Dia~. 

DR. MOSES z. DillZ 

called .as a witness on behalf of the Prosecution·, hS:ving ~ 

been first · duly sworn, was examined and testified as 
. '\ 

follows: 

DIRECT EX!.MINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name and address, .pie.ase. , 

· A 6491 Galicia Street. 

·: Q What is your name? 

A Moses Diaz. ) { "· 

Q What is · yoµr pr?f~ssfon1 . •, 

A Physician.• . ·. . , · 

/ _Q . . 
You will have t9 ?Peak ~oude~. 

A I am a physic~f:Ul• : . ~ · ' -
, 

Q Who is your father? 

A My ,father wa~ Asso~1ate ·.ru~tic~ .Ariaclet"o ~iaz.... . ' . 

. I 
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Q And about February lOt~, will you describe what . the 
. . . 

• I •phys1c·a1 .cond1tion of your father was? · · 
·. 

A I did not see my father on that dat~. 
I 

Q I mean,~ that g~neral ~er1od -~f time, prior to 

· February: 10th, 1945. ~ 

A On that particular day l did not -see my father, sir,.~ . . . . 

because I was: .living on the other · side of too river near 

the un~versity, Tomas. 

Q What wo:s his physical condition dur.ing th8 early 

· ~part of February? 
. . 

A He was developing paralysis about a · month end a half 

or two months before the .Americans arrived. 

Q Was he nble to· walk by himself? 

A , No. He couldn't nove bot~ .legs, es~ecially his right , 
leg. 

Q Now, you .didn't see your father on February 10th, 

· did you? ' 
A . I did not, .sir. 

Q When did you see your father for the first time 

after February 19th? -. 

A- . · · I _ saw hiI!l when I \vent to the _intersections of Taft 
. . 

J~venue and Padre Faura Street, . because my ·; m6the~ to:l.~ ·~e 

that she left my father for th~ la$t time ti;' tqa't place • 
. ; . . . . . . _,; . , 

' . 
. - .- --_--1-went--there -with two -servants:.-and a ·caret~er·, and :w!3 

• p~ick,~ -the ?e~d bodies ·off·. :~ two_· bfot~~rs' aiid oy fath~r. ·: 
• • • <ll ' -~----

Q J show you Prosecution Exhibit No~ 56, and as~ you 
. . . '.. : . ' . " ~ . . ' 

.to indicate whe1"e 
0 

you f;'UI¥1 your ·f'~ther's .and- two···brothers' .,. . . . ; 

..- bodi,es. 
"' ·, A · _'.!'his place (indicating). 

.r 

.. . 
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Q You are indicating building numb.er 9? · 

A It nust ha:ve been t~t place. 
. I • 

Q Is that. wh~re you · ere pointing? 

A Yes. 

Q What ar~ y9ur two brothers• ' nnmes? , 

A One is Teodoro, Dnd ~he other one is Carlos Diaz. · 

Q ·And you id~ntified· your rather _and those two brothers, 

is that right'/ 

A - I was a_ble to identify those two brothers because 

th~~-· were whole and intact, but ey father was_ I just 

found his ollarred ·body,. 

Q Did you see any other oodies there? 

A I saw elso the bodies of 16 persons, and I took 

~ll these bodies and buried them~ 

Q What was the condition of the ' sidewalk in front of 

<the building there ·1at that tirae? 

A The sidewalk close to the wall of the house, the. 
. '\ 

r _estaurant, is -cecented, but part of 1:t is not. 

Q What? / 

A It is ceoented, I s_a.y, but par.t of it., "the pnrt close 

to the st~eet -- part of it is not cemented. 
I 

Q Yes? ·_ 
. . ' (' . 

A .And in this place I picked up one . body, a5 Chinese · 
. . ~ .....;._ ." 

. .
by the nG.tle of Janes Woo.· 

Q. - : Was there nny ~eb;ris ·on·· tlle .-sidewal~? · ! 

A .The~e -was none ·:nai--~etrber. 

. Q How ·:abou·t the z,oof of· th~ bu11ding? ' ' · · 

~ Well, the roof of tne building Goyerec,. part of the 
,,, ..· 

~ sidewal~-, · had :fallen. 
- ~ 
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Q You d14i'i~t look under there to see if enybody •• 
• I • 

~ I. triec rry best to see if eny other bodies wiere in-

side ot the root, but · r couldn't see under. 

Q You couldn•t? . .. ,, 
A · .I couldn't see under • 

. Q ·. lou dc)l'). 1 t ·lmpw whe:t;her there were nny bodi_es under 

there? 

I left one, just one body the.t I wasn• t l'.ble t _o· ·re-
' 

cover, beonuse he was so under several .little -pieces of 

-~ wood l!l1d iron; ·1 thought it woul:d take tie one . whole day 

to remove the body, so .I didn't tclte any nore. 

Q On February 16th," did you find- anything unusual? . 

t Februery 16th? · I don1 t recember. 
' 

Q That is · two days after Y.OU found your father's _body • . 

Did you. see anybody ·else• s body in thnt, neighborho.od? · 

I vient · -- _after I buried the bodi~s. of my ta~her· end 

two brothers ri.nd . "the.. rest pf th~ people there, I ,vent to 

.Colorndo to reeo~er sone bodies they left_there, end_·. as 
. . . 

we we_r ·e digging o.nd .renoving the debris .~me of the serv~nts · 

told ·_us tlw.t Et. person by the .nat1e of Pa.pa, · they ·_found him · 
. I . 

·qead ~n the other· side, the back yard in the lot behind 

(' . ' · the house. 
·JI. • 

·Q · You found the _body of James· Papaf 1s· .thc.t . right?. 

A Yes. · - · 

-?I .. _ Q, f .He 1s an ·Arner1can c:1tlzen? .... . 

,. 
.t• ·1 do riot lcnow about t}lat. ' . .-,- - . --L- · '._ 

' . '(;1: .st~teo~nt .was m~rk~d' -a~ 
Prosecution's Exhibit No·~ 
.'57 .for id1;1~t!t~cati·on.") 

... 
: .. · CAPT,'.IN PACE: . At""""this . tine I. woul<i-· ·11kt} to offer 11'1 

.. 
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evid~nce Pro~ecution Exhibit No. 57 tor identificetion, 

rrhich is the- sworn .stv.teri~nt of Tine. Jensen CeJJbon , to 

offer further evidence ns to :the denth of J anes_ Pv.pa 

whor.l the witness just stP.ted J1e !ound. I can further ste.te 
,, 

the.t this witness, to the bes-t of ny lmovrledge, is -in the 

Unite~ _St~te~ 1 r.t t his tfne~ 

G:CNERJ.L REYt~OLDS: It~nill be e.cc_epted in evic!ence _._ 

Ci.PTJ. I N SJ.ND:3ERG: vre expect to object, sir; ue e.re · 

·still studying it. · 
. ,~ 

Cl.PTJ.IIJ P.ACE: M~y I read the lr.$t t uo questions· on 

this stv.tenent? 

c4·.PTJ.IN SJ.NDBERG: It he.sn' t been r eceived in evi-

dence. 

CLFTl.l}T PACE : I beg your pr.rdo:ri-. 

Ci.PT,'.IN r~EEL: If the ·connission plecse, '!e object to 

the o.dr,lission of this of ferecl exhibits for the rec.sons 

the:. t ·h['_ve .:i.lready been e; iven in ·connection t!ith r.11 o! 

the other depositions &n~ str.tenents in this he2ring . I 
• 

night o.dc1 thnt t his exhibit -pr':)bnbly shows l'.s rr~ll e.s 

..enythint; the sense ~.nd the ree~on r.nd the intelli i ence 

· behinc! ·the · rule the. t toes not pern i t this sort of thing
: . ~ . . . . 

_in ·c,.ny ·ordincry hev.ring . If the Co1:1nission wi-ll notice,··· 
i. . 

the que·stions t,nd mswers ·~re quite ne.. turc.11y· so ppr~s~d 

l'.s .to be of benefit- to the .Prosecutton. Ths -Det:ens·e ht1.s 

- naa- n~ p~rtuni.t y a_f_i~__,,,=~~ :a.=:..:=-=--=-===-=;=---=-;:.==-=-=-::=--___:_____.:_..:,-_ 
ent .questions, ~nc. ,ve hnve had -no 9ppprtunit;_y :co :fi:3-a._out. 

. .~ . . " ' . ·. . 

1.'1.'hct- questions c.nd e.nswers thl'.t the P_rosecution-dicl,n't like 

. · Yiere-:renoved ••. 
But _nore th--n ·t~at., I -want to call the Comiission's 

.- . 
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1 

attention to the lo.st . que~tion mid ansr,er, . which is -not . ,_ ~ 

.- 'only double henr.say, but .double henTSD.y b~sed on a con..: 
I • 

·. jecture, ·of which the witness could _not pqssibly .he.ve ~Y .. 

knowledge; \-Thich> I .thinlt you ccn see £-.t c. glance, is e~-. 
,. 

. -
tr.enely prejuclicio.l., that it is :put in fo.r prejudicinl 

purposes. 

We strongly ~bject to this stetement. 

-GENERJ..L REYNOLDS: ·The final ·question £1.nd its ~nswer 

uill be stricken fron the recorc o.nd fron thi& docunent. 

With that exception) it is ncceptet ~s evidence. · 

(Prosecution Exhibit No. 57 
for -identificntion wns 

. ·received in evidence.) 
' . 

Cl~P'I"i1 I N Pi.CE: Hl'.y I - rend the le.st m<;> questions 

and ansuers on the bottot1 ot the first pc.ge, sir? ~l'.t 

is pnee ·2 of -~our pcgos. 

"Q During the tine th~ the ,Ja_panese occ?pied 
- . 

lil·.riiln did you witness _cny l!trocities inflicted 

· by the Japonese upon civilimi or riilitery ·per­

sonnel? 

•• 11 1~ -I 1.1itn.essed the execution of Je.oes PE'.pc., v.·ho 

l.ivea in the YUCL locl'.ted at the corner of Oreg,;,n·. I' ..,/ • . 

nnd Pennsylve.ni~ Streets. 
•: . ,..•"Q Wil~ _r_2u plee.se descr-ibe.-whti~..'you saw? : 

i F O .. ~ 

II •. et fire to the _YM~A- build~ · 

ing; ·end J~_es Papn ·rms shot wh.ile 
• < 

·fleeing fror:i 
. . ' \ . 

' y • 
: •' A 

the ptti-ning building.. He was shot di~ectl,.y, in 

. tron~- of ·· t:1Y hotie. 11 

~ . "\. . , _ 
No further ~:uestions -. • I 

.Ci..PTJ,.IN ~EL.: No questions • . 
:- _. . . . 

(Witpess e=1Ccuse d) 
.... . . , 

.. \ ' 
.; 
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CAPTAIN PACE: May I have these ~ocuments marked 

for identificatic;,n? · , 
. . . 

(Prosecution Exhibits Nos. 
58.• ·~9, 60, 61, .62 ,..63 , 64 
61, 66, 67 and 68 marked 
for 1denti-f1cation.J ,, 

-
CAPTAIN PACE: If it please . the Commission, at this 

time I would · like ·to offer Pros·ecution Exhibit Nos.. 58, 59, 

60, 61, 62, 63, 64, 65, 66, 67 and 68, which are statements 

of witnesses. which were taken by the investigators in this 
' . 

case~ which -are offered for the purpose of identifying. " . . 

the bodies of the .39 victimes. that · it 1s alleged were . 

killed in this case. 

CAPTAIN SANDBERG: The Defense ?!ill have to examine 
I 

these d~cuments and requests time_for that purp0se. 

GEr!ERAL REYNOLDS : The Commission wiil recess until 
<8: 30 A ~ u. tomorrow morning. 

(At 1635 hours, 30 October 1945, the trial was ad• 
" journed to· 0830 hours,. 31 October 1945;) 

, 

.! 
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